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روزنامه

ساخت وسازها در اراضی ملی قلع و قمع می شوند

فرمانده انتظامی استان قم:

هوشمند سازی پلیس قم گامی در ارایه خدمات بهتر است

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم : 

تخصیص اعتبار به استان قم، متناسب 
با درآمدهای استان خواهد بود

هشداررئیس منابع طبیعی شهرستان قم  ؛

بدون استعلام ازمنابع طبیعی 
ازخرید اراضی خودداری کنید
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1مدافع سلامت قمی آسمانی شد

 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت:۵۸۳ هزار و ۲۹۳ مشترک 
در قم از خدمات برق بهره مند هستندکه از این تعداد هشت هزار و ۴۶۷ مشترک 
در نیمه نخست امسال به مشترکان برق استان اضافه شدند.  مهدی آهنین پنجه 
با اشاره به عملکرد این شرکت در ۶ ماهه نخست امسال همچنین اظهارداشت : 
متوسط زمان واگذاری انشعاب از شبکه موجود طی نیمه نخست امسال پنج روز 
بوده و این در حالی است که برای ارائه این خدمت هفت روز هدف گذاری شده 

است که با اهتمام همکارانمان توانستیم ۲ روز زودتر از هدف گذاری واگذاری

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم از راه اندازی نسل چهار دوچرخه های 
اشتراکی برای نخستین بار در شهر قم خبر داد و گفت: برای خرید ارزان تر 
دوچرخه و قسطی بودن تفاهم نامه ای با بانک ها برای ارائه تسهیلات کم بهره 
منعقدشده است.  عباس ذاکریان با تأکید بر لزوم بسترسازی و فرهنگ سازی 
برای استفاده از دوچرخه اظهارداشت: در این زمینه اقداماتی برای خرید 
ارزان تر دوچرخه و قسطی بودن آن در دست اقدام است که تفاهم نامه ای با 

بانک ها برای ارائه تسهیلات کم بهره منعقدشده است. وی با اشاره به اهمیت

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم؛

8۵۰۰ مشترک به مشترکان برق قم افزوده شد 
معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

راه اندازی نسل چهار دوچرخه های اشتراکی درقم

4
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 استاندار قم طرح اتصال امتداد بلوار عمار یاسر تقاطع مقداد 
به آزادراه امیرکبیر را موردتوجه قرارداد و گفت: این پروژه یکی 
از طرح های مهم و گره گشا ازنظر ترافیکی و پدافند غیرعامل 
در سطح استان است. بهرام سرمست عصرروز یکشنبه در 
جلسه کارگروه امور زیربنایی و توسعه عشایری در سالن کرامت 
استانداری، طرح اتصال  امتداد بلوار عمار یاسر تقاطع مقداد به 
آزادراه امیرکبیر را موردتوجه قرارداد و اظهار داشت: این پروژه 

یکی از طرح های مهم و گره گشا ازنظر ترافیکی و پدافند

رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: قم با برخورداری از  ۲۱ 
شرکت فناور دارای گواهینامه صنایع خلاق در رتبه پنجم کشور قرار 
دارد که این استان با توجه به ظرفیت های موجود، امکان ارتقا به رتبه 
دوم کشوری را دارد.  سید حسین اخوان علوی افزود: استان های 
تهران، اصفهان، خراسان رضوی و یزد رتبه های نخست از نظر تعداد 
شرکت های دارای مجوز صنایع خلاق را در کشور به خود اختصاص 
داده اند. وی گفت: مجوزهای صنایع خلاق درحوزه علوم انسانی 
معادل مجوزهای دانش بنیان درطرح های فنی و مهندسی است اما

استاندار قم: 

بلوارعمار یاسر به آزادراه امیرکبیر 
متصل می شود

رئیس پارک علم وفناوری استان قم:

قم رتبه پنجم صنایع خلاق کشور را 
داراست
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رهبر انقلاب اسلامی تاکید کردند: مشکلات اقتصادی و معیشتی مردم قابل حل 
هستند و سر و صداهای اراذل مسلط بر ملت آمریکا هم نباید ذهن کسی را مشغول 

کند. 
به گزارش ایرنا از پایگاه اطلاع رسانی دفتر مقام معظم رهبری،  حضرت آیت الله 
خامنه ای  در ارتباط تصویری با مراسم مشترک دانش آموختگی دانشگاه های افسری 
نیروهای مسلح در دانشگاه افسری امام علی علیه السلام، لازمه حفظ اقتدار و هویت 
ملی و تأمین منافع ملی را محاسبه صحیح و عقلانی از تهدیدها و ظرفیت ها در مسائل 
مربوط به »قدرت دفاعی«، »استحکام و ثبات اقتصادی« و »توانایی و قوام فرهنگی« 
به شرط »تلاش  مردم،  معیشتی  و  اقتصادی  کردند: مشکلات  تأکید  و  دانستند 
شبانه روزی مسئولان« و »مدیریت قوی، جامع و خسته نشو« و »تمرکز بر تولید داخلی 
و چشم امید نداشتن به خارج« قابل حل هستند و سر و صداهای اراذل مسلط بر ملت 

آمریکا هم نباید ذهن کسی را مشغول کند.
را  نیروهای مسلح  آموختگی دانشگاه های  ایشان اجرای مراسم مشترک دانش 
فرصتی برای استفاده از تجارب یکدیگر و هم افزایی بیشتر خواندند و افزودند: جوانانی 
که در دانشگاه های نیروهای مسلح تحصیل می کنند در واقع تأمین کنندگان و 
حافظان امنیت به عنوان یک ارزش بسیار والا و یک عنصر حیاتی برای کشور هستند.
فرمانده کل قوا با اشاره به ارائه خدمات مختلف نیروهای مسلح به ملت از جمله 
امدادرسانی و کمک در حوادث طبیعی همچون سیل گلستان و زلزله سرپل ذهاب 
و عرصه های بهداشت و درمان بویژه در شرایط کنونی بیماری کرونا و همچنین نقش 
آفرینی در رزمایش همدلی و کمکهای مؤمنانه خاطرنشان کردند: نیروهای مسلح 

جمهوری اسلامی ایران حقیقتاً نیروهایی آبرومند و شرافتمند هستند.
رهبر انقلاب اسلامی »قدرت دفاعی«، »استحکام و ثبات اقتصادی«، و »توانایی 
و قوام فرهنگی« را ارکان اقتدار ملی برشمردند و گفتند: مبنای اقتدار در جمهوری 
اسلامی یک مبنای عقلانی و براساس محاسبات صحیح و منطقی درخصوص اندازه 
قدرت دفاعی، چگونگی تقسیم کار بین نیروهای مسلح و تعیین انواع ابزارهای دفاعی 

است.
عقلانیت به معنای محاسبه درست است

حضرت آیت الله خامنه ای افزودند: برای تأمین منافع ملی و حفظ موجودیت و 
هویت ملی باید محاسبات دقیق و منطقی از حد و اندازه واقعی تهدیدها و همچنین 

ظرفیت ها و استعدادهای واقعی کشور وجود داشته باشد.
ایشان تأکید کردند: قدرت دفاعی برآمده از چنین محاسبات عقلانی، موجب می 

شود که مسئولان و مردم با طمأنینه و آرامش مشغول کارهای اساسی شوند.
رهبر انقلاب اسلامی عقلانیت را به معنای محاسبه صحیح دانستند و گفتند: 
بعضی ها اسم عقلانیت و عقل را می آورند اما منظورشان ترس، انفعال و فرار از مقابل 
دشمن است در حالی که فرار کردن و ترسیدن، عقلانیت نیست. حضرت آیت الله 
خامنه ای تأکید کردند: ترسوها حق ندارند اسم عقلانیت را بیاورند زیرا عقلانیت به 
معنای محاسبه درست است. البته دشمن تلاش دارد تا معنای غلط عقلانیت را تلقین 

کند و برخی هم نادانسته، در داخل همان حرف دشمن را تکرار می کنند.
 یاوه گویی های آمریکا به دلیل ترس از توانایی های ایران است

ایشان علت هیاهوی اراذل یاوه گو در آمریکا درباره توانایی های دفاعی و موشکی 
برای رسیدن  و عقلانی جمهوری اسلامی  را، محاسبات دقیق  ایران  و منطقه ای 
به این توانایی ها دانستند و گفتند: این یاوه گویی ها ناشی از ترس آنها و همچنین 
عقب ماندگی آنها در این عرصه است اما باید بدون توجه به این فضاسازی ها، دستگاه 
محاسباتی عقلانی را حفظ کرد و به لطف خداوند، جمهوری اسلامی در همه این 

عرصه ها باز هم پیش خواهد رفت.
رهبر انقلاب اسلامی، عقلانیت را لازمه همه امور دانستند و خاطرنشان کردند: باید 
ظلم ستیزی، عدالت خواهی و مبارزات اجتماعی نیز براساس عقلانیت باشد و گرفتار 

حاشیه نشویم و اصل و فرع را اشتباه نگیریم.
حضرت آیت الله خامنه ای در خصوص مسائل فرهنگی به عنوان یکی دیگر از ارکان 

اقتدار ملی، افزودند: زمانی که موضوع مبارزه با تهاجم فرهنگی مطرح شد دشمن، 
سراسیمه تبلیغات خود را به سمت مقابله با این موضوع سوق داد زیرا از بیداری مردم و 

مقابله با تهاجم فرهنگی هراس دارد.
ایشان با اشاره به »استحکام و ثبات اقتصادی« به عنوان سومین رکن اقتدار ملی 
گفتند: اقتصاد کشور زیر فشار است و مردم از نظر معیشت دچار مشکلات هستند اما 

همه این مشکلات قابل حل است.
زمینه مسائل  در  که مسئولان  ندارم  عقیده  افزودند: من  اسلامی  انقلاب  رهبر 
اقتصادی تلاش نمی کنند. تلاش های زیاد و خوبی در برخی بخش ها انجام شده 
اگرچه در بعضی بخش های اقتصادی توان مدیریتی ضعیف است. ضمن اینکه 

مصوبات خوبی هم وجود دارد که باید پیگیری شوند.
حضرت آیت الله خامنه ای لازمه حفظ اقتدار ملی را نگاه جامع و صحیح به مسائل 
دفاعی، اقتصادی و فرهنگی و حضور مدیران قوی، فعال و خسته نشو دانستند و تأکید 
کردند: در هر عرصه ای که مدیریت های خستگی ناپذیر، فعال و پرنشاط را داشتیم، 

کارها پیشرفت کرده است.
رهبر انقلاب اسلامی گفتند: مکرراً گفته شده که علاج مشکلات اقتصادی در گرو 
تمرکز بر مسئله تولید، جلوگیری از سقوط پی در پی ارزش پول ملی و بستن رخنه هایی 

همچون قاچاق، واردات بی رویه و فسادهای مالی است.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به حضور مدیران خوب و لزوم تلاش شبانه روزی و 
خستگی ناپذیر افزودند: البته در مشکلات اقتصادی، ما نقش خباثت آمیز آمریکایی ها 
و تحریم های آنها را که حقیقتاً جنایت است، نادیده نمی گیریم و به ایستادگی و 
مقاومت ادامه خواهیم داد تا به لطف خداوند فشار حداکثری آمریکا را به روسیاهی 

حداکثری و مایه پشیمانی آنها تبدیل کنیم.
 افتخار به جنایت از آدم های رذلی مانند رییس جمهور آمریکا برمی آید 

ایشان با اشاره به ابراز خوشحالی رئیس جمهور آمریکا از اختلال در اقتصاد کشور و 
جنایت علیه ملت ایران، گفتند: افتخار به چنین جنایتی فقط از آدم های رذلی مثل 

شما برمی آید.
رهبر انقلاب اسلامی افزودند: البته وضع امروز آمریکا با هزاران میلیارد دلار کسری 
بودجه و ده ها میلیون گرسنه و انسان زیر خط فقر بسیار بد است و ملت ایران به توفیق 
الهی با قدرت ایمان و عزم ملی و به کوری چشم مسئولین رذل، خائن و جنایتکار 
آمریکا بر مشکلات فائق خواهد آمد و از تحریم نیز به عنوان وسیله ای برای مقاوم سازی 

واقعی اقتصاد کشور استفاده خواهد کرد.
حضرت آیت الله خامنه ای با تأکید مجدد بر این موضوع که علاج مشکلات کشور در 
داخل است، گفتند: اگرچه بسیاری از مشکلات ما مربوط به خارج از کشور است اما 
علاج آنها در داخل و با تکیه بر محاسبه درست و نگاه صحیح به مسائل کشور و منطقه 
و با بکارگیری تدبیر، تلاش، خرد و عزم راسخ است، بنابراین نباید علاج را در خارج از 
کشور جستجو کرد چرا که ما هیچ خیر و بهره ای از خارج نمی بینیم و سر و صدای 

اراذل مسلط بر ملت آمریکا نیز نباید ذهن کسی را مشغول کند.
بخش دیگری از سخنان فرمانده کل قوا در مراسم مشترک دانش آموختگی نیروهای 
مسلح به بیان چند توصیه به دانشجویان و مسئولان این دانشگاه ها اختصاص داشت.
حضرت آیت الله خامنه ای با اشاره به تحول در تهدیدها، مقابله با آنها را نیز نیازمند 
برنامه های جدید دانستند و تأکید کردند: در پژوهش های دانشگاههای نیروهای 
مسلح باید پیش بینی تهدیدهای جدید و شناخت راههای مقابله با آنها مورد توجه 

جدی قرار بگیرد.
ایشان تجربیات نیروهای مسلح در دوران دفاع مقدس را سرمایه ای ارزشمند خواندند 
و با تأکید بر لزوم تبدیل آن تجربیات برجسته به نظریات دفاعی و بسط و تکمیل آنها، 
بر توجه ویژه به تربیت اخلاقی در دانشگاههای نظامی توصیه کردند و گفتند: البته 
این توصیه برای همه جوانان کشور بویژه نیروهای انقلابی است که باید اخلاص و 
مجاهدت را سرلوحه عمل خود قرار دهند  و در مسئولیتها چشم به مقام بالاتر یا مال 

دنیا نداشته باشند.

 ضابطه گذاری برای مقابله با بیماری کرونا باید از جایگاه حاکمیتی باشد
رهبر انقلاب اسلامی در بخش پایانی سخنانشان بار دیگر با تشکر از مسئولان بخش 
بهداشت و درمان و پزشکان و پرستاران فداکار، ابتلائات و تلفات موج سوم کرونا را 
بسیار دردآور خواندند و افزودند: همچنانکه از مدتها قبل به رئیس جمهور و مسئولان 
محترم گفته ام، ضابطه گذاری ها برای مقابله با بیماری باید از جایگاه حاکمیتی و 

الزام آور باشد.
ایشان گفتند: همچنانکه در موضوع سفر اربعین، مردم متدین به مرزها نرفتند و در 
عزاداری های محرم نیز ضوابط ستاد ملی را دقیقاً رعایت کردند، عموم مردم باید در 
مسائلی همچون نرفتن به سفرها و رعایت شیوه نامه ها، مراقبت جدی کنند تا از این 

بیماری خلاص شویم.
پیش از سخنان فرمانده معظم کل قوا، سردار سرلشکر محمد باقری رئیس ستاد کل 
نیروهای مسلح گزارشی از توانمندی ها و فعالیت های نیروهای مسلح و دانشگاه های 
افسری در سال گذشته بیان کرد و گفت: ناکامی های اخیر آمریکا تنها بخشی از 
شکست های دشمن محسوب می شود و عصبانیت شیطان بزرگ و تلاش ها و تحرکات 
از  برخی  خیانت بار  روابط  عادی سازی  و  دشمنان  توخالی  اما  پرطمطراق  نظامی 
کشورهای عربی با رژیم صهیونیستی، تردیدی در برتری جبهه حق ایجاد نخواهد کرد.
در این مراسم که همزمان در همه دانشگاه های افسری نیروهای مسلح از طریق 
ارتباط تصویری دریافت می شد، امیر سرتیپ دوم اوجاقی فرمانده دانشگاه امام 
علی)ع(، سردار سرتیپ پاسدار غلامی فرمانده دانشگاه امام حسین)ع( و سردار 
سرتیپ دوم بختیاری فرمانده دانشگاه علوم انتظامی امین گزارشی از فعالیت ها، 

اقدامات و برنامه های تحصیلی این دانشگاه ها بیان کردند.
قرائت سوگندنامه، اعطای پرچم توسط دانشجویان قدیم به جدید، اجرای سرود 
مراسم مشترک  برنامه های  دیگر  از  میدان  در  دانشجویان مستقر  توسط  مشترک 
دانش آموختگی نیروهای مسلح بود. همچنین رئیس ستاد کل نیروهای مسلح با 
کسب اجازه از فرمانده کل قوا به تعدادی از برگزیدگان دانشگاههای افسری جایزه، 

درجه و سردوشی داد.

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

سروصدای اراذل مسلط بر آمریکا ذهن کسی را مشغول نکند
علاج همه مشکلات در داخل کشور است

فرار کردن و ترسیدن، عقلانیت نیست 

رهبر معظم انقلاب اسلامی:

سروصدای اراذل مسلط بر آمریکا
 ذهن کسی را مشغول نکند

 علاج همه مشکلات در داخل کشور است                                         
 فرار کردن و ترسیدن، عقلانیت نیست

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: بر اساس 
تفاهم نامه ای که اخیراً بین سازمان مدیریت و وزارت اقتصاد 
منعقد شده است، تخصیص اعتبارات استانی متناسب با 

درآمدهای هر  استان خواهد بود. عادل علیپور در حاشیه 
به  استان  منابع  تجهیز  و  درآمد  ستاد  جلسه  چهارمین 

خبرنگاران افزود: هدف از انعقاد این تفاهم نامه،کمک به

رئیس منابع طبیعی شهرستان قم  گفت :ماموران یگان 
حفاظت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم با دیوار 
نویسی به مردم هشدار دادند از خرید اراضی بدون استعلام 
فرشادمهراظهارداشت  کنند.  خودداری  طبیعی  منابع 
اقدامات متصرفان  منابع طبیعی،  یگان حفاظت  :ماموران 

 ۱۰ و  ملی  اراضی  در  تابلو  نصب  و  کوچه  جانمایی  از  اعم 
باب چاردیواری قلع و قمع کردند. وی  با بیان اینکه بیش از 
۱۳۰ هزار متر مربع از اراضی ملی در قم رفع تصرف شده 
است، تصریح کرد: این تصرف ها بیشتر پی کنی، دیوارکشی 

و فنکس کشی بوده که نیرو های حفاظت با گشت و مراقبت

چرا کاهش نرخ ارز
 ماندگار نیست؟

دلیل بالا رفتن قیمت ارز را همیشه گفته ام؛ بالا بودن 
نرخ تورم و بهره و بالا بودن نرخ بیکاری و پایین بودن نرخ 

توسعه، چند نرخی بودن قیمت برای ارز، بی اعتمادی مردم به ثبات پول ملی و... .
در واقع این عوامل باعث کم ارزش شدن ریال و در واقع محبوب شدن و پر ارزش 
شدن دلار می شود و این باعث می شود که تقاضا برای کالای محبوب پر طرفدار یعنی 
دلار، زیاد و در مقابل عرضه کالای کم ارزش شده یعنی ریال زیادتر شود و عرضه و 

تقاضا تعیین کننده قیمت خواهد بود.
حالا ببینیم چرا وقتی قیمت دلار پایین می آید، به سرعت بالا برمی گردد؟!

اول ببینیم چه عواملی سبب می شود که نرخ ارز پایین آید. آیا نرخ تورم کاهش پیدا 
می کند؟ آیا عوامل دیگری که باعث بالا رفتن نرخ دلار بوده، تغییر کرده و برطرف شده 
است؟ می بینیم تغییر نکرده، پس چه چیزی سبب می شود که قیمت دلار پایین آید.

طور  به  را  قیمت ها  نوسان گیران  و  بورس بازان  که  شده  داده  اجازه  قبلا  یا  پس 
مصنوعی بالا ببرند، که در این صورت، اهمال و سهل انگاری و بی توجهی به وظیفه از 
طرف مسئولین اقتصادی و مدیران بازار مشاهده می شود، و اگر بالا رفتن نرخ طبیعی 
و حساب شده و با تصمیم مدیران بوده و قیمت به طور واقعی بالا رفته بوده، حالا چه 

اتفاقی افتاده است؟
حالا دستی قوی وارد شده و به طور مصنوعی و  به ضرب عرضه بیش از تقاضا روند 
رو به رشد را متوقف و کار را برعکس کرده و قیمت ها را رو به پایین هدایت کرده، این 

دست قوی نمی تواند با نیت خیر این کار را کرده باشد و مسلما به قصد سودجویی، 
ایجاد تلاطم و گرفتن نوسان، دست به این کار زده، که باز باید پرسید نقش بازارساز 

اصلی چیست و چرا با این نوسانات و تلاطمات مخرب مقابله نمی کند؟
به هر حال مساله ای که مسلم است، این است که به مدت طولانی نمی شود جلوی 
سیلاب را گرفت و برعکس جریان آب شنا کرد. به همین دلیل است که معمولا پایین 
آمدن قیمت ها دیری نمی پاید و باز به روند طبیعی خود یعنی رو به بالا باز می گردد 
و البته آن دست قوی نوسان ساز و نوسان گیر، همان طور که در پایین آوردن ناگهانی 

قیمت نقش اساسی دارد، در باز گرداندن قیمت به بالا هم نقش اصلی را دارند. 
را کار  ارز  آمدن مقطعی قیمت  پایین  یعنی  اتفاق  این  نگاه خوشبینانه،  با  اگر   
سوداگران و نوسان گیران بدانیم و مسئولیت این کار را متوجه آنها کنیم، باید بگوییم که 
باز هم مسئولین بانک مرکزی به وظیفه ذاتی خود که همانا مبارزه با تلاطمات است، 
درست عمل نکرده اند و سهل انگاری و بی توجهی کمترین تقصیر مسئولین اقتصادی 

در این مورد و در موارد مشابه است.
* رییس اسبق کانون صرافان

سخنگوی وزارت بهداشت :

رکورد فوت روزانه کرونا در ایران
 به ۲۷۲ نفر رسید

سخنگوی وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی گفت: تاکنون ۵۰۴ هزار و ۲۸۱ 
نفر در کشور به طور قطعی به ویروس کرونا مبتلا شده و با فوت ۲۷۲ نفر از بیماران 
مبتلا به کرونا در ۲۴ ساعت گذشته، تعداد جان باختگان کرونا در کشور به ۲۸ هزار 
و ۸۱۶ نفر رسیده است.  سیما سادات لاری روز دوشنبه درباره آخرین آمار مبتلایان 
قطعی به ویروس کرونا و موارد فوت ناشی از ابتلا به کووید ۱۹ در کشور بیان کرد: از 
دیروز تا امروز ۲۱ مهر ۱۳۹۹ و بر اساس معیارهای قطعی تشخیصی، ۴ هزار و ۲۰۶ 
بیمار جدید مبتلا به کووید۱۹ در کشور شناسایی شد که دو هزار و ۶۳ نفر از آنها 
بستری شدند. با این حساب، مجموع بیماران کووید۱۹ در کشور به ۵۰۴ هزار و ۲۸۱ 
نفر رسید. وی ادامه داد: متاسفانه در طول ۲۴ ساعت گذشته، ۲۷۲ بیمار کووید۱۹ 
جان خود را از دست دادند و مجموع جان باختگان این بیماری به ۲۸ هزار و ۸۱۶ نفر 
رسید. معاون وزیر بهداشت گفت: خوشبختانه تاکنون ۴۰۹ هزار و ۱۲۱ نفر از بیماران، 
بهبود یافته یا از بیمارستان ها ترخیص شده اند. همچنین ۴۵۳۳ نفر از بیماران مبتلا به 

کووید۱۹ در وضعیت شدید این بیماری تحت مراقبت قرار دارند.

علی اصغر سمیعی*
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رئیس جمهور گفت: مرمت و بازسازی مناطق سیل زده طی یک سال و چند ماه 
یک کار بزرگ تاریخی بود.

حجت الاسلام والمسلمین حسن روحانی عصر دروز در مراسم افتتاح و بهره 
برداری از طرح های ملی نوسازی مناطق سیل زده از تمام دست اندرکارانی که 
در سال ۹۸ و ۶ ماهه سال ۹۹ برای اجرای طرح های مربوط به احداث، تامین 
و نگهداری و مرمت زیربنا ها و ساختمان های مسکونی، تجاری، جاده ها و راه ها 

تلاش کرده اند تقدیر و تشکر کرد.
وی حادثه سیل سال ۹۸ را به دلیل اینکه بسیاری از هموطنان خانه و کاشانه 
خود را از دست دادند و ۲۵ استان کشور درگیر سیل بود برای همه مردم ایران 

حادثه ای تلخ دانست.
رئیس جمهور گفت: ۶۶ هزار واحد تجاری و مسکونی در این سیل از بین رفت 
که به طور کامل از نوع تجدید بنا شد همچنین حدود ۹۰ هزار واحد مسکونی و 

تجاری دچار خسارت عمده شده بودند که در این مدت مرمت شد.
روحانی تامین آب برای کشور را شیرینی حادثه تلخ سیل دانست و افزود: همه 
سد های ما در ایام فروردین پر شد و از لحاظ تامین منابع آب مفید بود و منابع 

زیرزمینی کشور سیراب شد و در عین حال خسارات زیادی نیز داشتیم.
رئیس جمهور گفت: مردم بزرگ ایران در طول چند سال گذشته در حوادث 

بسیار سختی در تاریخ سرافراز بودند و یکی از آن حوادث مربوط به سال ۹۸ بود، 
همچنین ملت ما در حوادث آخر ۹۸ و اوایل ۹۹ در داستان کرونا هم سرافراز بود.

روحانی افزود: در مسئله تحریم نیز که از ابتدای سال ۹۷ جنایتکاران کاخ سفید 
علیه ملت بزرگ ایران اعمال کردند در هر سه این حوادث، بحران بزرگ و شدت 

ابتلا مردم ما سرافراز بیرون آمدند.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه در این حوادث همه مردم پای کار آمدند گفت: 
رهبر معظم انقلاب که در همه مقاطع حساس رهبری و هدایت می کنند، در این 
مسئله نیز هدایت کردند و همه نیرو های مسلح، نهاد ها و بنیاد ها و مردم پای کار 

آمدند.
آقای روحانی، مرمت و بازسازی مناطق سیل زده طی یک سال و چند ماه را یک 
کار بزرگ تاریخی خواند و افزود: این کار هم افزایی تلاش مردم در این حادثه با 

همه مسئولان را که در این حادثه فعال بودند نشان می دهد.
رئیس جمهور با اشاره به اینکه بعد از حادثه سیل ۹۸ دولت در شرایط سختی بود 
گفت: از ابتدای سال ۹۷ با مشکلات شدید اقتصادی و تحریم بی نظیر تاریخی 
مواجه بودیم، اما در عین حال در همان روز های ابتدای سیل ما تصمیمات بسیار 

مهمی اتخاذ کردیم.
روحانی افزود: حدود پنج هزار میلیارد در روز های اولیه تامین کردیم برای آغاز 

فعالیت ها و خاکبرداری ها که همه در این کار تلاش و فعالیت کردند.
وی گفت: در این سیل ۲۵ استان ما درگیر بود و ۲۲ استان کشور خسارات 
فراوانی دید چند استان ما شرایط بحرانی داشت و همه این ها را ما ظرف یکسال 

و چند ماه ترمیم کردیم.
بیمه ساختمان هم به نفع دولت و هم به نفع مردم است

حوادث  بروز  هنگام  در  ساختمان ها  بیمه  اهمیت  بر  دوازدهم  دولت  رییس 
طبیعی تاکید کرد و ابراز داشت: وقتی من با هواپیما به گلستان می رفتم، رییس 
بیمه مرکزی هم در هواپیما بود. او گفت از هفته بعد شروع به ساخت می کنیم. اگر 
ساختمانی بیمه شد، در روز حادثه می توان اطمینان خاطر داشت. این مسئله به 

نفع دولت و هم به نفع مردم است. 
روحانی افزود: بازسازی ساختمان هایی که در حادثه سیل و زلزله دچار مشکل 
شدند،با سرعت و دقت خوب انجام شد. نمی خواهیم خسارت و مشکلی ایجاد 
شود اما ساختمان هایی که در کرمان و آذربایجان در حادثه زلزله قبلی تخریب 
شده و توسط بنیاد مسکن ساخته شده بود، در حادثه بعدی دچار خسارت نشده 

بودند. در لرستان مجبور شدیم مکان برخی از روستاها را تغییر دهیم.

هشدار ظریفیان در مورد طرح اصلاح قانون انتخابات:

 عده ای تصمیم گرفته اند از جمهوریت 
نظام انتقام بگیرند 

 تحلیلگر سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه طرح اصلاح قانون انتخابات نوعی 
انتقام گیری از جمهوریت است، بیان داشت: به نظر من برخی از کسانی که این طرح 
را آوردند، شاید متوجه نباشند، اما سابقه جریانی که این طرح را آورده به گونه ای است 

که به نظر می رسد در حال یک انتقام گیری از جمهوریت نظام است. 
غلامرضا ظریفیان در گفت وگو با ایلنا در خصوص طرح اصلاح قانون انتخابات 
مجلس گفت: به نظر می رسد همان گروهی که از ابتدای انقلاب هم به دنبال این 
مسئله بودند، اکنون فرصت خوبی پیدا کرده اند که تکلیف خود را با جمهوریت نظام 

روشن کنند.
وی ادامه داد: پیش از این هم بزرگان این ها به نوع دیگری می گفتند که امام 
خمینی)ره( تقیه کرده و جمهوریت را در کنار اسلام قرار داده است، در حالیکه ایده 
و اندیشه امام راحل یک ایده کاملًا روشن بود که در بیان ایشان هم متجلی شد و 
فرمودند »جمهوری اسلامی نه یک کلمه کم تر و نه یک کلمه بیشتر«، امام تقیه 
نکردند بلکه از دیدگاه اسلام معتقد بودند که جمهور است که سرنوشت خود را تعیین 
می کند. به همین دلیل حتی در زمان ایشان نظارت استصوابی به این شکلی که 
اکنون موجود است، وجود نداشت و یا حتی در انتخابات مجلس سوم وقتی میان 
شورای نگهبان و وزارت کشور اختلافی ایجاد شد، امام بعد از دریافت گزارش وزارت 

کشور به جانب وزارت کشور و در دفاع از جمهوریت نظام نظر دادند.
از  ادامه اظهار داشت: من فکر می کنم عده ای تصمیم گرفته اند  ظریفیان در 
جمهوریت انتقام بگیرند و آن را آنچنان ضعیف، نحیف و غیرمفید کنند که اساساً 
چیزی از جمهوری جز یک فرم و شکل ناقص باقی نماند، اما متوجه نیستند که در 
عرصه حکومت اگر اسلام در ظرف جمهوریت نباشد، این اسلام است که آسیب 
می بیند و این  افراد به این نکته واقف نیستند و فکر می کنند که در حال کم رنگ کردن 

جمهوریت به نفع اسلام هستند، در حالیکه اینگونه نیست.
عضو شورای مرکزی حزب مجمع ایثارگران افزود: در واقع اگر این کالبد جمهوریت 
و مناسبات نظام از اسلام در عرصه حکومت گرفته شود، محتوای آن هم آسیب 
می بیند. لذا معتقدم که امام این مساله را با دقت نظر بیان کردند نه براساس تقیه. در 
نتیجه گروهی که این طرح را دنبال و حمایت می کنند، باید متوجه باشند که اسلام و 

جمهوریت نظام نباید به نفع یکدیگر حذف یا کمرنگ شوند.
این تحلیلگر سیاسی اصلاح طلب در ادامه با بیان اینکه این طرح نوعی انتقام گیری 
از جمهوریت است، بیان داشت: به نظر من برخی از کسانی که این طرح را آوردند، 
شاید متوجه نباشند، اما سابقه جریانی که این طرح را آورده به گونه ای است که به نظر 
می رسد در حال یک انتقام گیری از جمهوریت نظام است. ظاهراً این یک انتقام از 
افکار بنیانگذار جمهوری اسلامی قانون اساسی و اندیشه های چهره های شاخص 
انقلاب مانند شهیدان مطهری و بهشتی است و اینکه چه این اقدام غفلت باشد یا 
انتقام، همه کسانی که دل در گروی جمهوری اسلامی دارند، باید هوشیار باشند 
چراکه اگر از ظرف جمهوریت نظام مراقبت نکنیم حتما به مظروف آن یعنی اسلام 

هم آسیب وارد خواهد شد.

 جواد امام: 

 چهره های شاخص لیست امید انتظارات 
مردم را برآورده نکردند

یک فعال سیاسی اصلاح طلب با بیان اینکه برخی چهره های شاخص لیست امید 
انتظارات مردم را برآورده نکردند، گفت: شرایط اجتماعی اصلاح طلبان نسبت به 

گذشته آسیب دیده است. 
جواد امام در گفت و گو با ایسنا و در پاسخ به این پرسش که جامعه چه دیدگاهی 
نسبت به اصلاح طلبان دارد، اظهار کرد: شرایط اجتماعی اصلاح طلبان نسبت به 
گذشته آسیب دیده است.  در ایجاد این شرایط، دوستان اصلاح طلبی که مردم به 

آنها اعتماد کرده و رای دادند ولی انتظارات شان را برآورده نکردند، نقش دارند.
وی ادامه داد:  درست است که اصلاح طلبان در مجلس دهم در اقلیت بودند، 
ولی همین اقلیت هم نتوانست انتظارات مردم را برآورده کند. نمایندگانی مثل محمود 
صادقی، پروانه سلحشوری و علی مطهری در مجلس دهم خوش درخشیدند ولی 
انتظارات از برخی دوستان شاخص لیست امید برآورده نشد. ناکارآمدی دولت  و 
تلاش دولت پنهان و نهاد های انتصابی هم در ایجاد نارضایتی مردم نقش بسزایی 
داشت. دبیرکل حزب مجمع ایثارگران با اشاره به اینکه جایگاه جریان اصلاحات در 
نزد مردم آسیب دیده است، تصریح کرد: البته مردم بیش از اینکه از جریان اصلاحات 
ناراضی باشند، از ناکارآمدی های سیستمی و مشکلات کشور ناراضی هستند و 
جریان اصلاحات هم در درون همین سیستم قرار می گیرد بنابراین از این جریان 
هم ناراضی هستند. مردم احساس می کنند حضورشان در انتخابات به اندازه کافی 
تاثیرگذار نیست و موانعی بر سر انتخاب شان وجود دارد. همه این عوامل باید در 
کنار هم دیده شود تا بتوان بررسی دقیقی برای نارضایتی مردم داشت.  بخش عمده 
نارضایتی مردم چه از اصلاح طلبان چه سایر جریان ها، به موانعی برمی گردد که 
جمهوریت را کمرنگ می کند.  امام در پاسخ به این پرسش که آیا جریان اصلاحات 
می تواند پایگاه رای اش  را در انتخابات ۱۴۰۰با خود همراه کند، اظهار کرد: مردم 
باید احساس کنند که اتفاق متفاوتی نسبت به گذشته رخ می دهد  در  غیر این 

صورت اصلاح طلبان به تنهایی نمی توانند مشوق حضور مردم در انتخابات باشند.

جهانگیری در تماس تلفنی با آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی:

دولت به دنبال کاهش فشار ها بر اقشار 
ضعیف جامعه است 

 معاون اول رییس جمهوری در تماس تلفنی با آیت الله سید محمدجواد علوی 
بروجردی، در جریان آخرین وضعیت جسمانی و روند درمان وی قرار گرفت و با ارائه 
گزارشی از وضعیت اقتصادی کشور گفت: دولت با تمام ظرفیت به دنبال کاهش 

فشارها بر اقشار ضعیف جامعه است. 
اسحاق جهانگیری شامگاه یکشنبه در تماس تلفنی با آیت الله سید محمدجواد 
علوی بروجردی، ضمن ابراز تاسف از مبتلا شدن این استاد برجسته حوزه علمیه قم 

به بیماری کرونا، از خداوند برای وی عافیت و سلامت کامل مسألت کرد.
معاون اول رییس جمهوری در این تماس تلفنی همچنین گزارشی از وضعیت 
اقتصادی کشور و مشکلات ناشی از تحریم های بی سابقه و ظالمانه آمریکا ارائه و 
اظهارداشت: فشارهای اقتصادی از یک سو و مسائل مرتبط با بیماری کرونا، مردم را 
با فشارهای سنگینی مواجه کرده است که البته دولت با تمام ظرفیت به دنبال کاهش 

این فشارها بر مردم و بویژه اقشار و طبقات ضعیف جامعه است.
آیت الله سید محمدجواد علوی بروجردی نیز در این تماس تلفنی از تلاش های 
دولت برای مدیریت شرایط سخت اقتصادی پیش رو و اقدامات صورت گرفته برای 
مقابله با شیوع کرونا قدردانی کرد. وی همچنین ضمن قدردانی از تماس معاون اول 
رییس جمهوری اظهار امیدواری کرد دولت بتواند مسائل و مشکلات پیش روی کشور 

را به خوبی مدیریت کند تا بتوانیم از این مقطع دشوار به خوبی عبور کنیم.

وزیر بهداشت تشریح کرد

جزییات پیشرفت های ایران برای تولید 
واکسن کرونا

 وزیر بهداشت، درمان و آموزش پزشکی از آزمایش واکسن کرونا تولید داخل بر روی 
نمونه انسانی تا دو سه هفته آینده خبر داد. 

سعید نمکی روز دوشنبه در مراسم شصت و هفتمین نشست منطقه ای مدیترانه 
شرقی سازمان جهانی بهداشت که به صورت ویدئو کنفرانس برگزار شد، درباره تولید 
واکسن کرونا در ایران نیز گفت: مراحل کار دنبال  می شود، آزمایش حیوانی بر روی 
میمون هم انجام شده و نتایج خوبی داشته و تا دو سه هفته آینده آزمایش واکسن بر 
روی نمونه انسانی هم آغاز می شود، تمام مراحل بر اساس استانداردهای بین المللی 
است و گزارش آن امروز به سازمان بهداشت جهانی ارائه می شود. وی ادامه داد: با 
وجود تحریم های ظالمانه برای تامین داروهایی مانند »رمدسیویر« و »فاویپیراویر« که 
تاثیر کمی هم در درمان کووید۱۹ داشتند، این داروها در داخل کشور تولید کردیم، 
در مورد تولید واکسن کرونا نیز تلاشها با فرآیند نظارت دقیق وزارت بهداشت دنبال 

می شود و هفت گروه تحقیقاتی در کشور روی این موضوع کار می کنند.

آتش بس در قره باغ، پایدار یا شکننده؟

جمهوری آذربایجان و ارمنستان سرانجام پذیرفتند که رژیم آتش بس را در قره باغ 
اجرا کنند اما هنوز در تثبیت این آتش بس به دلیل نقض آن از سوی هر دو طرف 

ابهاماتی وجود دارد که شک و تردیدهایی را برای تداوم آن ایجاد می کند. 
پس از قریب به دو هفته درگیری بر سر قره باغ ، وزیران خارجه ارمنستان و 
جمهوری آذربایجان در مورد یک سند مشترک و برقراری آتش بس در منطقه قره 

باغ  از ساعت ۱۲ روز شنبه ۱۰ اکتبر )۱۹ مهر( توافق کردند.
با  در بیانیه مشترک عنوان شده است که، ارمنستان و جمهوری آذربایجان 
اروپا مذاکرات  امنیت و همکاری  میانجیگری مشترک گروه مینسک سازمان 
اساسی را با هدف دستیابی به یک توافق صلح آمیز در اسرع وقت ادامه خواهند 
داد. بر اساس این بیانیه هر دو طرف ملزم به آتش بس برای اهداف انسانی، تبادل 
اسرای جنگی و سایر زندانیان و همچنین اجساد کشته شدگان مطابق با معیارهای 
صلیب سرخ بین المللی خواهند بود. این دعوت برای نشست مشترک دو طرف با 

دعوت »ولادیمیر پوتین« رئیس جمهوری روسیه صورت گرفت.
ایران و روسیه به عنوان دو کشور منطقه خواستار برقراری آتش بس از سوی 
جمهوری  کشور  دو  سوی  از  بس  آتش  برقراری  هستند.  و  بوده  باکو  و  ایروان 
آذربایجان و ارمنستان علاوه بر اینکه از سوی کشورها و مجامع بین المللی مورد 
استقبال قرار گرفت، موجب خرسندی بسیاری از مردم منطقه و به ویژه ساکنان 
منطقه قره باغ گردید. اما به رغم این خرسندی و اعلام رضایت عمومی، چند نکته 
و سووال نیز در این آتش بس وجود دارد که نیازمند ارائه پاسخی روشن از سوی 
بازیگران آن و نیز برطرف کردن نگرانی ها می باشد. نخستین پرسش این است 
که، آیا آتش بس برقرار شده پایدار خواهد بود و باکو و ایروان به تعهدات خود در این 
زمینه عمل خواهد کرد، اگر این چنین است، چرا پس از برقراری آتش بس طرفین 
در چندین نوبت یکدیگر را به نقض آن متهم کردند که در آخرین مورد آن حمله روز 
شنبه به شهر گنجه جمهوری آذربایجان بود که موجب کشته و یا زخمی شدن 
دهها نفر شد. نقض مکرر آتش بس از سوی هر دو طرف به حدی بارز و مشخص 
بود که حتی واکنش مقامات ایران را نیز در پی داشت به گونه ای که سعید خطیب 
زاده سخنگوی وزارت امورخارجه در واکنش به نقض آتش بس اعلام شده میان 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان گفت که ایران بار دیگر از دو طرف می خواهد 
ضمن پایبندی به آتش بس، گفت وگوهای خود را در چارچوب حقوق بین الملل و 

احترام به تمامیت ارضی یکدیگر و تخلیه شهرهای اشغالی از سر بگیرند.
خطیب زاده در این باره افزود: جمهوری اسلامی ایران ضمن ابراز تاسف از نقض 
آتش بس اعلام شده در درگیری های اخیر میان جمهوری آذربایجان و جمهوری 
ارمنستان و دعوت از طرفین به خویشتنداری بیشتر، حملات موشکی به زیر 
ساخت های حیاتی و مناطق مسکونی شهرها و کشتار غیر نظامیان را محکوم کرده 

و با خانواده های داغدار ابراز همدردی می کند.
از ناظران و نیز مقامات کشورهای منطقه معتقدند که وجود برخی  .برخی 

کشورها و دولت های ثالث موجب ناپایداری آتش بس در قره باغ شده است
در همین راستا دکتر حسن روحانی رئیس جمهور ایران نیز در تماس تلفنی با 
رئیس جمهور روسیه، ضمن اعلام نگرانی از نقض آتش بس با بیان اینکه درگیری 
نظامی دو کشور همسایه یعنی جمهوری آذربایجان و ارمنستان برای ما بسیار تلخ 
و نگران کننده است، اظهار داشت: مداخله احتمالی برخی کشورهای ثالت در 
این درگیری موجب گسترده و طولانی شدن بحران خواهد شد و آن را به نفع کشور 

های منطقه نمی دانیم.
هر چند رئیس جمهوری ایران نام هیچ کشوری را به طور مستقیم نبرد اما 
حضور برخی از این کشورها که دائم بر طبل جنگ می کوبند و موجبات خشونت 
و درگیری در منطقه را فراهم آورده اند و نیز عامل اصلی انتقال تروریست های 
تکفیری - صهیونیستی به منطقه مورد منازعه قره باغ بوده اند، به قدری ملموس و 

آشکار است که نیازی به نام بردن از آن ها نیست.  
این که برقراری صلح و آشتی در منطقه از درجه اهمیت بالایی برای کشوررهای 
بزرگ از جمله ایران و روسیه برخوردار است، محل شک و تردید نیست، به همین 
علت تداوم ناآرامی و دامن زدن به آن از سوی هر کشور و یا دولت ثالثی نیز صورت 
بگیرد قابل پذیرش و اغماض نخواهد بود. در همین راستا رئیس جمهور ایران 
نیز با تاکید بر ضرورت حفظ امنیت مرزهای ایران و جان هموطنان ساکن در 
مناطق مرزی، اظهار داشت: صلح در منطقه برای ما از اهمیت بالایی برخوردار 
است. رئیس جمهور همچنین با ابراز نگرانی از حضور و مشارکت برخی گروه های 
تروریستی در درگیری منطقه قره باغ، تاکید کرد: حضور تروریست ها می تواند هم 

برای ایران و روسیه و هم کل منطقه خطرناک باشد.
ایشان با تاکید بر ضرورت تلاش مشترک و همکاری جمعی برای پایان دادن به 
درگیری ها، برقراری آتش بس و آغاز گفت و گو ها برای حل اختلافات، افزود: 
درصورت ادامه درگیری ها اوضاع در منطقه پیچیده تر شده و موجب خسارات و 

آسیب های مالی و جانی گسترده تر خواهد شد.
رئیس جمهور تلاش روسیه برای برقراری آتش بس و آغاز گفت و گو ها بین 
جمهوری آذربایجان و ارمنستان را ارزشمند توصیف کرد و با مهم خواندن اجرای 
آتش بس و تداوم آن از آمادگی جمهوری اسلامی ایران برای ارائه هرگونه کمک و 

همکاری در این زمینه خبر داد.
البته علاوه بر دخالت کشورها و یا دولت های دیگر در منازعه قره باغ موضوع مهم 
دیگر ورود تروریست های تکفیری به منطقه مورد مناقشه است که به نظر می رسد 
با توجه به برقراری آتش بس ضرورتی به حضور آنان نخواهد بود و انتقال دهندگان 
ملزم به بازگرداندن آنها به محل های سابق خواهند بود که بدون تردید هرگونه 
اغماض در این زمینه نیز از سوی ایران و روسیه و مردم منطقه مورد پذیرش نخواهد 
بود. به هر روی با توجه به بی نتیجه بودن تلاش های گروه میانجیگر مینسک 
در برقراری صلح میان باکو و ایروان طی نزدیک به سه دهه و نیز به دست آوردن 
موفقیت نسبی ایران و روسیه برای برقراری این آتش بس، حتی در صورتی که این 
آتش بس شکننده و ناپایدار نیز باشد، باز کشورهای قدرتمند منطقه راسا خواهند 
توانست میان دو طرف مناقشه صلح و آشتی برقرار کنند.  شاید به همین علت 
است که حتی رئیس جمهور روسیه نیز به نقش موثر کشورهای منطقه از جمله 
جمهوری اسلامی ایران اشاره و گفته است که مواضع ایران در مسائل منطقه از 
جمله بحران قره باغ از اهمیت بالایی برای ما برخودار است و از ادامه رایزنی با 
تهران برای حل و فصل موضوع استقبال می کنیم. پوتین مداخله کشورهای ثالث 
و همچنین حضور برخی گروه های تروریستی در بحران قره باغ را برای منطقه 
خطرناک خواند و گفت: تلاش همه ما همسایگان باید پایان دادن به جنگ و 
خونریزی و حل بحران از طریق گفت و گو و مذاکره باشد . بر این اساس به نظر 
می رسد خواست روسیه نیز همان است که حسن روحانی آن را اعلام کرد و این 
همسویی و هماهنگی میان تهران و مسکو را به فال نیک گرفته و آن را سرآغاز دیگر 

برای برقراری صلح، امنیت و ثبات در منطقه ارزیابی می نماییم.

یک نماینده مجلس:

 عدم رعایت پروتکل های بهداشتی جرم 
انگاری شود

یک عضو کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس با تاکید بر لزوم در نظر گرفتن 
اجبار در برخی از بخش های حوزه مبارزه با کرونا عنوان کرد: عدم رعایت پروتکل 

های بهداشتی باید جرم انگاری شود. 
 محمد وحیدی با اشاره به شرایط بحرانی کشور در حوزه شیوع کرونا ویروس 
عنوان کرد: در فضای عمومی یک بی مبالاتی را شاهد هستیم، در حالی که در 
برخی شهرها از برگزاری تجمعات و برگزاری کلاس مدارس و دانشگاه ها نگرانی 
داریم شاهد این موضوع هستیم که مردم خود به خود  تجمعاتی را رقم می زنند که 

خطراتی را به دنبال دارد.
 وی افزود: از ابتدای مدیریت حوزه کرونا در کشور اشاره کردم باید به موضوع 
اجبار در برخی بخش ها توجه کنیم، اما نمی دانم چرا برخی با سهل انگاری به این 
مهم بی توجهی می کنند؟ می گویند نباید با اجبار رفتار کرد، خب مگر کشورهایی 
که در این حوزه با اجبار رفتار می کنند متوجه نیستند؟ امروزه  آمار نشان داد ما در 

تعداد فوتی ها وضعیت خوبی نداریم.

اخبار

رئیس جمهور مطرح کرد

مرمت و بازسازی مناطق سیل زده؛ کار بزرگ تاریخی 

رئیس قوه قضاییه گفت: خصوصی سازی باید با 
حفظ منافع ملی و حقوق مردم همراه باشد و برای آن 

پیوست های اقتصادی و امنیتی طراحی شود.
آیت سید ابراهیم رئیسی در نشست عالی مسئولان 
پیامبر اعظم  ایام رحلت جانسوز  با تسلیت  قضایی 
)ص( و شهادت امام حسن مجتبی)ع( و امام رضا)ع( با 
اشاره به توطئه های دشمنان علیه نظام اسلامی اظهار 
داشت: اگر در برابر فشارهای دشمن که خودشان آن را 
فشار حداکثری توصیف کرده اند، به آموزه های دین و 
راهبرد مقاومت حداکثری توجه کنیم همه توطئه های 

دشمن نقش بر آب می شود.
رئیسی افزود: هدف دشمن خدشه دار کردن نظام 
مقدس اسلامی و ایجاد نارضایتی و یأس در جامعه 
و  اسلامی  جمهوری  ناکارآمدی  القای  و  اسلامی 
اقدام  و  اگر مقاومت فعال  اما  کارگزاران نظام است، 
و عمل را سرلوحه قرار دهیم قطعاً هدف شوم آن ها 

تحقق نخواهد یافت.
وی با اشاره به تحولات یک هفته اخیر آمریکا از جمله 
موضع گیری سخیف دونالد ترامپ علیه کشورمان 

و تکرار تحریم های بانکی و اقدام دادگاه فدرال این 
در  حکمرانی  جنون  »هفته  را  گذشته  هفته  کشور، 
آمریکا« توصیف کرد و این اقدامات را نشانگر ابتذال و 

انحطاط این رژیم دانست.
رئیسی بر همین اساس خاطر نشان کرد: حکمرانی 
غیرعادی در آمریکا، درستی نگاه و مسیر ما را ثابت و ما 
را در پیگیری مواضع و اقدامات مان در برابر نظام سلطه 

مصمم تر می کند.
شناسایی و احیای ظرفیت های معطل 

اقتصادی کشور
قرارداد  ابطال  به  از سخنانش  قوه قضاییه  رئیس   
خصوصی سازی دشت مغان اردبیل پرداخت که در 
حاشیه سفر دو هفته پیش وی به این استان صورت 
گرفت و با تقدیر از نهادهای نظارتی برای صیانت از 
امروز  ضرورت  سازی  خصوصی  افزود:  المال  بیت 
ماست که سیاست های آن از سوی مقام معظم رهبری 
ابلاغ و در برنامه های توسعه تکلیف شده است، اما 
خصوصی سازی باید با حفظ منافع ملی و حقوق مردم 
همراه باشد و برای آن پیوست های اقتصادی و امنیتی 

طراحی شود تا منجر به افزایش تولید کالاهای اساسی 
و استراتژیک برای کشور شود.

رئیسی همچنین خاطر نشان کرد: پس از واگذاری 
یک شرکت و واحد تولیدی دولتی به بخش خصوصی 
باید هم به موضوع نظارت توجه داشت و هم از کسی 
که آن را تصاحب می کند حمایت کرد و تسهیلات لازم 
برای اداره آن واحد تولیدی تخصیص یابد تا در مدیریت 

مجموعه مشکل و وقفه به وجود نیاید.
رئیس قوه قضائیه اضافه کرد: دستگاه قضایی از 
که  آن  قواعد  و  ضوابط  رعایت  با  سازی  خصوصی 
حمایت  می شود  تولد  رونق  و  اشتغالزایی  موجب 
می کند، اما اگر واگذاری ها دارای یک روند درست و 
منطقی نباشد، هم برای مردم و هم برای قوه قضاییه 
زحمت آفرین رئیس قوه قضاییه گفت: شناسایی و 
از  کشور  اقتصادی  معطل  ظرفیت های  کردن  فعال 
برنامه های اولویت دار دستگاه قضایی است و مسئولان 
و  شناسایی  برای  استانداران،  همکاری  با  قضایی 
اقدام  کشور  اقتصادی  معطل  ظرفیت های  احیای 

کنند. است.

رئیس قوه قضاییه :

خصوصی سازی باید با حفظ منافع ملی و حقوق مردم همراه باشد 

دبیرکل حزب سبز، گفت: دولت آینده یک دولت ائتلافی خواهد بود و اعتقاد 
داریم که یک جناح نمی تواند به تنهایی کشور را اداره کند، همه جناح ها باید 
دست به دست هم بدهند. شرایط کشور شرایطی نیست که با یک جناح بتوان 

کشور را مدیریت کرد
حسین کنعانی مقدم ، در خصوص آخرین وضعیت تشکل متبوع خود، گفت: 
چندی پیش جلسه ای در خصوص انتخابات آینده داشتیم و شاخص هایی را 

برای کسانی که می خواهند وارد عرصه انتخابات شوند، مطرح کردیم.
وی ادامه داد: ما در حزب معتقدیم که دولت آینده یک دولت ائتلافی خواهد 
بود و اعتقاد داریم که یک جناح نمی تواند به تنهایی کشور را اداره کند، همه 
جناح ها باید دست به دست هم بدهند. شرایط کشور شرایطی نیست که با 
یک جناح بتوان کشور را مدیریت کرد و دولت ائتلافی باید در انتخابات همراه 
با نامزدهای ریاست جمهوری به مردم عرضه شود، یعنی وزرایی که قرار است در 
دولت فرد حضور یابند، معرفی شوند تا مردم کارنامه آن ها را ببینند و به صورت 

گروهی برای دولت آینده تصمیم بگیرند.
مشارکت کمتر از ۵۰ درصد قابل قبول نیست 

این فعال سیاسی اصولگرا در ادامه با تاکید بر اهمیت مشارکت حداکثری در 
انتخابات، اظهار داشت: نکته دیگری که در خصوص انتخابات اهمیت فراوانی 
دارد، مشارکت حداکثری در انتخابات است، نباید مشارکتی کمتر از ۵۰ درصد 
در انتخابات ریاست جمهوری داشته باشیم و همه باید کاری کنیم که مشارکت 

حداکثری رقم بخورد.
وی افزود: در همین راستا معتقدیم که نامزد انتخابات ریاست  مهوری باید 
گفتمان غالب را مطرح کند و بتواند آرای خاکستری را جذب کند، بدون آرای 

رای  با  که  رئیس جمهوری  و  نمی افتد  اتفاق  خاکستری مشارکت،حداکثری 
حداقلی روی کار بیاید، کارآمدی لازم را نخواهد داشت.

انتخابات  برای  نظر  مورد  شاخص های  خصوص  در  کنعانی مقدم 
حضور  است  ما  مدنظر  که  مواردی  از  یکی  داشت:  بیان  ریاست جمهوری، 
کاندیداها به صورت جناحی است، کاندیداها باید در یکی از جناح ها تعریف 
شوند و حتی یک انتخابات درونی هم وجود داشته باشد و یک مرحله در درون 
جناح رای بیاورند و بعد کاندیدا شوند، نه اینکه هرکسی جداگانه و به صورت 
منفرد احساس تکلیف کرده و ثبت نام کند و بعد بخواهد جریان های سیاسی را 
با خود همراه کرده و یا با هرینه های کلان مالی نسبت به جمع آوری رای اقدام 

کند.
این فعال سیاسی اصولگرا در گفت وگو با ایلنا همچنین درخصوص حضور 
چهره های نظامی در عرصه انتخابات ریاست جمهوری، گفت: مردم به دنبال 
کسی هستند که بیاید و مشکلی از مشکلات کشور را حل کند، نه اینکه خودش 

نیز تبدیل یا زمینه ساز مشکلی دیگر شود، لذا مساله کارآمدی بسیار مهم است.
وی گفت: اگر حضور کسی در دفاع مقدس را به عنوان نظامی گری در نظر 
به صورت رسمی کادر نظامی  اگر کسی  اما  ندارم  را قبول  این  بگیریم، من 
بوده و تنها برند او نظامی گری باشد و صرفا در نهاد های نظامی حضور و بروز 
داشته است، چنین فردی ممکن است در مدیریت مسائل اجرایی، سیاسی یا 
موضوعات دیگر به مشکل بربخورد و کارآمدی لازم را نداشته باشد اما خیلی از 
نظامی ها هستند که در زمینه های مختلف غیر از نظامی گری فعالیت داشتند 
و تجربه مناسبی هم کسب کردند و اگر چنین باشد، می توانند کاندیدای این 

عرصه باشند، در مجموع نظامی بودن به خودیِ خود یک امتیاز منفی نیست.

 وزیر صنعت، معدن و تجارت گفت: اتخاذ هرگونه 
تصمیمی برای ساماندهی بازار خودرو باید با اجماع 
نظر دولت، مجلس و همه کارشناسان و متخصصان 

این حوزه باشد. 
تجارت، جلسه  و  معدن  وزارت صنعت،  گزارش  به 
با حضور »علیرضا  بازار خودرو  و  ساماندهی صنعت 
گروه  رییس  آقامحمدی«  »علی  رزم حسینی«، 
مجمع  عضو  و  انقلاب  معظم  رهبر  دفتر  اقتصادی 
و  مشاوران  از  جمعی  نظام،  مصلحت  تشخیص 
خودروسازی  بزرگ  شرکت  دو  مدیران  و  کارشناسان 

کشور برگزار شد.
بر  نشست،  این  در  تجارت  و  معدن  صنعت،  وزیر 
ساماندهی بازار خودرو با اجماع نظر دولت،  مجلس و 

کارشناسان تاکید کرد.
در این جلسه، رییس گروه اقتصادی دفتر رهبر معظم 
انقلاب، بر ضرورت تکیه بر توان داخلی برای بومی 
حذف  و  خودروسازان  تولید  افزایش  قطعات،  سازی 

تقاضاهای کاذب از بازار خودرو تاکید کرد.
»مهدی صادقی نیارکی« معاون امور صنایع وزارت 
صنعت،   معدن و تجارت نیز گزارشی از نتایج چهار 
جلسه برگزار شده کمیته خودرو در هفته گذشته ارائه 
و جزئیات پیشنهادهای کارشناسی جمع بندی شده 

را تشریح کرد.
به گزارش ایرنا، در روزها و هفته های گذشته شاهد 
یک نابسامانی و آشفتگی در بازار خودرو هستیم، به 
طوری که فاصله تقریبی ۱۰۰ درصدی بین قیمت 
کارخانه ای خودروها و قیمت های بازاری ایجاد شده 
است. با این وجود معاملات خودرو در سطح بازار قفل 
بوده و در رکود مطلق است، به طوری که در عمل هیچ 

خریدار و فروشنده ای در بازار نیست.
رسولی نژاد«  »سیداحمد  امسال  مردادماه  بیستم 
نایب رئیس اول کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
این  طرح  از  ایرنا،  با  گفت وگو  در  اسلامی  شورای 
کمیسیون برای ساماندهی صنعت و بازار خودرو و رفع 

مشکلات این حوزه خبر داد.
وی اعلام کرد: در کمیته خودروی کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس، طرح جامعی توسط متخصصان و 
اصحاب فن در دست تهیه است و در تلاشیم تا پس از 
بررسی همه مسائل، مشکلات و وضعیت صنعت و بازار 
خودرو، در کوتاه ترین زمان این طرح را به صحن علنی 

مجلس شورای اسلامی ببریم.
در این طرح، مواردی همچون الزام به عرضه خودرو 
خودروهای  مشارکت  سود  تعیین  کالا،  بورس  در 
قیمت  تعیین  و  خودروساز  توسط  شده  پیش فروش 
شورای  توسط  بار  یک  ماه  سه  هر  خودرو  تمام شده 
الله  رقابت دیده شده است. هفته گذشته، »حجت 
فیروزی« سخنگوی کمیسیون صنایع و معادن مجلس 
از آماده سازی طرحی برای ساماندهی صنعت خودرو و 
فروکش کردن التهابات قیمت ها تا سه هفته آینده خبر 
داده بود، اما یک مقام وزارت صنعت گفت: برخی از 

بخش های این طرح، قابل اجرا نیست.

حسین کنعانی مقدم: 
دولت آینده باید یک »دولت ائتلافی« باشد

وزیر صنعت، معدن و تجارت :

ساماندهی بازار خودرو باید با اجماع نظر دولت و مجلس باشد

علیرضا  جباری*
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حتماً در مورد فواید و مزایای صبحانه برای سلامتی زیاد شنیده اید و حالا باید 
بدانید که صبحانه به عنوان مهم ترین وعده ی غذایی روز، برای افرادی که دیابت 
دارند که باید سطح قند خونشان کاملًا تحت کنترل باشد، اهمیت ویژه ای دارد. 
در این مطلب به شما خواهیم گفت مبتلایان به دیابت چه اصول و قواعدی را برای 

صبحانه ی خود باید رعایت کنند.
مهم ترین نکته این است که صبحانه را حذف نکنید

دارای  خونشان  قند  سطح  دارند،  دیابت  که  افرادی  است؟  لازم  صبحانه  چرا 
نوساناتی است که اگر غذاهای مصرفی خود را طی روز به طور مناسب پخش 
کنند، ثبات بیشتری خواهد داشت. اجتناب از خوردن صبحانه می تواند باعث 
شود در ساعت های بعدی روز، پُرخوری کنید چون گرسنه تر هستید و سطح قند 
خونتان پایین است. مطالعه ای در سال ۲۰۱۵ دریافت افراد بزرگسال مبتلا به 
دیابت نوع دوم که صبحانه می خوردند، طی روز کمتر دچار پُرخوری می شدند. 
برنامه ریزی کنید تا هر روز سر ساعت مشخصی صبحانه بخورید تا به ثابت نگه 

داشتن سطح قند خون خود در طی روز کمکی کرده باشید.
دقت کنید که صبحانه تان حتماً حاوی پروتئین باشد

تحقیقات بسیار زیادی در این مورد انجام شده که نشان داده اند خوردن یک 
صبحانه ی سرشار از پروتئین می تواند به افراد دچار دیابت نوع دوم کمک کند 
بعد از خوردن غذا، سطح قند خونشان دچار افزایش ناگهانی نشود. البته نکته ی 
دیگر اینکه این فقط پروتئین نیست که چنین سودی به شما می رساند. بیشتر 
افراد نمی دانند که ماده ی مغذی دیگری که همراه با بیشتر منابع پروتئینی است، 
چربی است. پروتئین همراه با چربی کمک می کند سطح قند خون شما ثابت 
بماند و احساس سیری کنید تا زمانی که وقت ِ وعده ی غذایی بعدی تان برسد، 

بنابراین ساعت یازده صبح دچار دل ضعفه و گرسنگی نخواهید شد.
سعی کنید در صبحانه تان حداقل ۵ گرم پروتئین وجود داشته باشد. این اندازه 
یا یک و نیم  پروتئین می تواند در یک تخم مرغ کوچک، دوسوم فنجان شیر، و 
قاشق غذاخوری کره بادام زمینی وجود داشته باشد. البته افزودن مقداری مغز 
پودر شده به اوتمیل )جو پخته شده( صبحانه، تخم آفتابگردان بو داده شده روی 
ماست، یا دانه چیا به جو دوسری که شب آن را خیسانده اید هم می تواند محتوای 

پروتئین صبحانه تان را افزایش دهد.
کربوهیدرات های فراوری شده را کنار بگذارید

ایجاد تعادل  شما چه سعی در کاهش وزن داشته باشید و چه هدفتان فقط 
در  مهمی  خیلی  نقش  کربوهیدرات ها  حال  هر  به  باشد،  خونتان  قند  در 
مصرف  از  ندارند.  یکسانی  ارزش  کربوهیدرات ها  همه ی  اما  دارند.  تغذیه تان 
سفید  نان  در  موجود  کربوهیدرات  مثل  شده،  فرآوری  بسیار  کربوهیدرات های 
سبب  کربوهیدرات ها  نوع  این  زیرا  کنید.  خودداری  صبحانه  غلات  از  برخی  و 
افزایش ناگهانی قند خون می شوند. در عوض کربوهیدرات هایی را انتخاب کنید 
که خیلی کمتر فرآوری شده اند؛ مثلًا غلات کامل و میوه ها. پژوهش ها دریافته اند 
یک رژیم غذایی پُر از غلات کامل و سبوس دار می تواند جلوی ابتلا به دیابت نوع 

دوم را بگیرد یا حتی آن را درمان کند.
اگر اهل قهوه هستید آن را بعد از صبحانه میل کنید

در یک تحقیقی که اخیرا در مجله British Journal of Nutrition منتشر شده 
بودند، در  و بدخوابی  افرادی که شب ها دچار بی خوابی  است، نشان داده شد 
صورت مصرف قهوه بلافاصله بعد از بیدار شدن، کنترل قند خونشان مختل شد. 
محققان پیشنهاد دادند برای پیشگیری از این تاثیر منفی باید صبحانه خورده شود 
و نیم ساعت بعد از آن قهوه نوشیده شود. پس با این که قهوه برای سلامتی و حتی 
برای مبتلایان به دیابت دارای فوایدی می باشد، اما این بار که خواستید روزتان 
را با آن شروع کنید تا سرحال شوید و اثر بی خوابی شب گذشته تان را کم کنید، 
ابتدا صبحانه بخورید و سپس اگر باز هم احساس کسالت داشتید، آن را بنوشید.
اگر صبحانه خانگی نمی خورید، غذاهایی را از منو انتخاب کنید که به 

ضرر دیابت تان نباشند
از صبحانه های  بیشتر  صبحانه های رستورانی می توانند دارای ۱۰۰۰ کالری 
خانگی باشند که دلیل آن هم مقدار بسیار زیاد کربوهیدرات و چربی است. اما 
منظور ما این نیست که هیچ وقت بیرون از خانه صبحانه نخورید. اما مهم ترین 
نکته ای که باید یادتان باشد و رعایت کنید این است که اگر دیابت دارید، سعی 
کنید کمترین مقدار کربوهیدرات را انتخاب کرده و آن را با پروتئین کم چرب که 

دوست قلب شماست همراه کنید.

برای صبحانه خوردن در رستوران و بیرون از خانه، انتخاب های متنوعی دارید 
که برخی از آن ها سالم تر از بقیه اند. برای کسانی که دیابت دارند، خوردن یک 
وعده ی غذایی متعادل که ترکیبی از کربوهیدرات و پروتئین و چربی است، بسیار 

مناسب است.
صبحانه تان را غنی از فیبر کنید

یک  خوردن  که  داد  نشان  شده  انجام  مطالعات  بر  مروری   ۲۰۱۹ سال  در 
صبحانه ی سرشار از فیبر، احتمال ابتلا به دیابت نوع دوم و ضمناً بیماری عروق 
کرونری، سکته مغزی و سرطان کولورکتال را ۱۶ تا ۲۴ درصد کاهش می دهد. 
می توانید به غلات صبحانه تان نصف فنجان میوه تازه خرد شده اضافه کنید. یا 
اینکه یک تا دو قاشق غذاخوری بذر کتان آسیاب شده با صبحانه تان همراه کنید. 
این دانه های سرشار از فیبر می تواند احتمال ابتلا به دیابت نوع اول را کاهش 

داده و شروع دیابت نوع دوم را به تأخیر بیندازند.
اوتمیل )جو دو سر پخته شده( بخورید

اوتمیل یکی از بهترین صبحانه ها برای افرادی است که دیابت دارند. یک فنجان 
اوتمیل دارای ۴ گرم فیبر است و می تواند سطح قند خون را در افرادی که دیابت 
دارند، یکنواخت نگه دارد. بهتر است سراغ اوتمیل های فوری و آماده شده نروید 
که معمولًا حاوی قند و نمک افزوده اند و بسیار فرآوری شده اند. در عوض از جو 
برای صرفه جویی در وقت می توانید مقدار  دوسر فرآوری نشده استفاده کنید. 
بیشتری اوتمیل یا جو دوسر را در روز تعطیل هفته بپزید )۵۰ دقیقه زمان نیاز 
دارد تا بپزد( و طی هفته آن را مصرف کنید، فقط کافی است قبل از مصرف آن 
را گرم کنید. اگر دوست دارید می توانید به اوتمیل صبحانه تان کمی کشمش و 

دارچین اضافه کنید. 
شیر یا ماست بدون چربی مصرف کنید

وقتی محققان ۱۷۰۰۰۰ فرد ۴۰ تا ۶۹ ساله را مورد مطالعه قرار دادند دریافتند 
افرادی که شیر بیشتری مصرف می کردند، کمتر در معرض سندرم متابولیک 
دیابت  ریسک  که  می شود  گفته  علائم  از  دسته ای  به  متابولیک  سندرم  بودند. 
استفاده  برای غنی کردن شیر   D ویتامین  افزایش می دهد.  را  قلبی  بیماری  و 
می شود. این ویتامین به بدن در استفاده از انسولین کمک می کند. اگر ترجیح 
می دهید به جای شیر، ماست مصرف کنید پس توصیه می کنیم از ماست های 

ساده استفاده کنید.
اگر غذاهایی که معمولًا برای صبحانه خورده می شوند را دوست 

ندارید ...
اگر میلی به چیزهایی که بیشتر افراد برای صبحانه مصرف می کنند ندارید، 
می توانید سراغ گزینه های دیگری بروید. مثلًا غذایی که از شب قبل مانده هم 
می تواند صبحانه شما باشد. پروتئین شیک یا پروتئین بار هم صبحانه های خوبی 
هستند. فقط باید مراقب باشید که دست کم ۱۵ کربوهیدرات و حداقل پنج گرم 
پروتئین باکیفیت مصرف کنید. کره بادام زمینی همراه با برش هایی از سیب یا 
موز، آووکادو روی برشی از نان سبوس دار همراه با کمی پنیر فتا، یک اسموتی 
پُرپروتئین تهیه شده با ماست یا پنیر کاتج و انواع توت، و خیلی انتخاب های سالم 

غذایی دیگر همگی می توانند صبحانه ی مناسبی برای شما باشند.
به جای آبمیوه، میوه را انتخاب کنید

آبمیوه منبعی کنستانتره از کربوهیدرات هاست و فیبر موجود در میوه در آن 
وجود ندارد. ضمناً میوه ی کاملی که صبح می خورید، آهسته تر از آبمیوه هضم 
می شود و همین کمکتان می کند دچار افزایش ناگهانی قند خون نشوید؛ اما اگر 
واقعاً طرفدار آبمیوه در صبحانه هستید و نمی توانید منصرف شوید یا آن را نصف 

کرده و یا آبمیوه تان را با آب رقیق کنید.

اصول صبحانه ای برای مبتلایان به دیابت؛

عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران مطرح کرد؛بهترین توصیه ها برای صبحانه ی افراد دیابتی

چگونه »استرس« کرونا را کنترل کنیم

در  اطلاعات درست  ایران، گفت:  پزشکی  علوم  دانشگاه   عضو هیئت علمی 
خصوص بیماری و روند درمان آن باعث کنترل استرس و اضطراب می شود.

شهبانو قهاری، اظهار کرد: بی شک نگرانی و اضطراب در بین خانواده هایی که 
بیمار کرونایی دارند یک امر طبیعی به نظر می آید اما باید سعی کنند تا استرس و 

اضطراب خود را در حضور بیمار نشان ندهند.
وی گفت: یکی از راه های تشدید اضطراب بیماران، اطلاعات نادرست درباره 
بیماری و روند درمان است و برای کنترل این حالت باید سعی کنند اطلاعات درست 

را از پزشک دریافت و درمان را تحت نظر پزشک ادامه بدهند.
قهاری بیان کرد: همراهان باید ضمن رعایت دستورات درمانی برای روحیه دادن و 

امید به بیمار نهایت تلاش خود را انجام دهند.
وی در خصوص خانواده هایی که عزیزان خود را از دست داده اند، گفت: مرگ 
عزیزان بسیار سخت است، به ویژه مرگ های ناگهانی ولی چاره ای جز پذیرش این امر 
نیست و باور به اینکه خواست خدا بوده و اینکه مرگ حق است، پذیرش این مصیبت 
را تا حد زیادی آسان می کند و در این زمان دعا، عبادت، سوگواری و در کنار خانواده 

و عزیزان بودن، کمک زیادی می کند.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران خاطر نشان کرد: در صورت حاد 
بودن بیماری به اورژانس مراجعه شود، البته توصیه ما رعایت پروتکل های بهداشتی 
در منزل است و یا در صورت تشدید اضطراب و نگرانی ناشی از استرس بیماری به 
اورژانس روانپزشکی مراجعه کنند و از روانپزشک کمک بگیرند، چون این افراد در 
شرایط حاد استرس و اضطراب نیاز به دارو دارند و حتی در کنار دارو خدمات روان 

شناختی بسیار مؤثر است.
این روانشناس تاکید کرد: توصیه ما به خانواده ها و عموم مردم در بحران اپیدمی 
پروتکل های  رعایت  ضمن  نوجوان  و  کودکان  کنند،  تلاش  که  است  این  کرونا 
با  را  خود  زمان  و  دهند  انجام  احسن  نحو  به  را  خود  درسی  تکالیف  بهداشتی، 

هماهنگی و نظارت خانواده و مدرسه با سرگرمی های مختلف پر کنند.
وی تصریح کرد: توصیه ما به سالمندان نیز این است که باید با مطالعه و تماشای 
فیلم زمان خود را سپری کرده و از دنبال کردن اخبار نگران کننده به خصوص بیماری 
کرونا خودداری کنند. از طرفی تنها ماندن هم در ایام کرونا بسیار دشوار است؛ لذا 
همه ما کارهای ناتمام زیادی داریم که باید آنها را تمام کنیم، مانند مرتب کردن وسایل 
خانه، مطالعه، ورزش و کارهای دیگری که ما می توانیم آنها را با برنامه ریزی به پایان 

برسانیم و از این شرایط دشوار به خوبی عبور کنیم.
عضو هیئت علمی دانشگاه علوم پزشکی ایران، ادامه داد: یکی از معضلاتی که 
اپیدمی کرونا برای ما به وجود می آورد، اشتغال ذهنی و فکر کردن به مواردی مانند 
مبتلا شدن به کرونا، آلوده بودن محیط اطراف، بررسی مداوم خود مبنی بر اینکه آیا 
دست ما به جایی خورده، آلوده نشده باشیم یا اینکه مبتلا نشده ایم، من حتماً کرونا 
گرفتم الان من یک سرفه کردم حتماً مبتلا شدم و…، است. در بسیاری از این موارد 
اشتغال ذهنی آنقدر شدید می شود که به شکل افکار وسواس گونه بروز می کند و این 
افکار مزاحم یا همان افکار وسواس گونه وقتی به ذهن ما نفوذ می کنند، ما تلاش 

می کنیم آنها را از ذهن خود بیرون کنیم ولی اغلب نمی توانیم.
وی افزود: این اشتغال ذهنی می تواند از ما انرژی بگیرد و عملکرد ما را کاهش دهد 
و علاوه بر اذیت و آزار ما را دچار استرس می کند. گاهی هم افکار منفی ما، راجع به 
افرادی است که به دلیل کرونا فوت شدند و دائماً به آنها فکر می کنیم؛ دچار غصه، 
غم و اندوه می شویم حتی به خاطرات با آنها فکر می کنیم یا کارهایی که می توانستیم 
برای آنها دهیم، همه اینها می تواند باعث دغدغه های ذهنی بشود. نگرانی در مورد 
آینده به خصوص نگرانی راجع به بیمار شدن مانند: آیا من در صورت ابتلاء درمان 
می شوم یا نه نوع خفیف یا شدید این بیماری را دارم، آیا بیمارستان برای بستری جا 
دارد؟ یا نه و غیره … همه اینها از دیگر نشانه های خطری است که ما را دچار اشتغال 

ذهنی می کند.
قهاری گفت: رهایی از اشتغال ذهنی یکی از کارهایی است که ما باید برای سلامت 
روان انجام دهیم. نوشتن این اشتغالات ذهنی و هر چیزی که ذهن ما را مشغول 
می کند، به ما بسیار کمک می کند تا ذهن ما راحت باشد و در صورت هجوم این افکار 

منفی استفاده از دارو می تواند، کمک کننده باشد.
وی افزود: یکی از این افکار منفی از دست دادن عزیزان بخاطر کرونا است که در 
این خصوص ما می توانیم در مورد آنها با افراد دیگر در این زمینه صحبت کنیم یا 
انجام دادن برخی از فعالیت ها در این زمینه که موجب راحتی و آرامش ما می شود. 
مثلًا خیرات دادن برای عزیزانی که آنها را ازدست دادیم، قرائت قرآن برای آنها، نقل 
خاطرات خوبی که از آنها داشتیم، یادآوری ویژگی های مثبت آنها و به نیکی یاد کردن 
از آنها می تواند خیلی ما را آرام نگه دارد. به طور کلی این راهکارها روش هایی است 

برای کاهش افکار منفی و استرس و دغدغه های ذهنی که کرونا ایجاد می کند.
این روانشناس تأکید کرد: به یاد داشته باشیم اگر ما نتوانیم خواب شبانه کافی 
و منظم داشته باشیم یا فعالیت بدنی نداشته باشیم، راه های مقابله با بیماری را 
اینها می تواند موجب افزایش اشتغالات و در نتیجه اضطراب و  نشناسیم، همه 
استرس ما بشود. در نتیجه نمی توانیم از خودمان به خوبی مراقبت کنیم و عملکرد 

بهتری داشته باشیم، که ذهن ما آرامش بیشتری داشته باشد.
وی در پایان خاطر نشان کرد: تمرین های مدیتیشن مثل تمرین تنفس با حضور 
ذهن، تمرین های راه رفتن با حضور ذهن و تمرین های دیگری مانند غذا خوردن با 
حضور ذهن و به طور کلی آگاه بودن از فعالیت هایی که انجام می دهیم، همه اینها به 

ما کمک می کند که بر دغدغه های ذهنی و استرس خود غلبه کنیم.

وقتی بیرون از خانه غذا می خوریم با 
ماسک خود چه کنیم؟

بهداشتی  ترین راه برای کنار گذاشتن ماسک ها در هنگام غذا خوردن چیست؟ آیا  
باید ماسک  خود را دور بیندازیم یا آنها را می توانیم به روش بهداشتی کنار بگذاریم و 
بعد از غذا خوردن، دوباره استفاده کنیم؟ در ابتدای شیوع کرونا ویروس رستوران ها 
برای  هم  زیادی  خسارات  تعطیلی  این  و  شدند  تعطیل  که  بودند  مکان هایی  از 
ذی نفع های این صنف به بار آورد. حالا دیگر مدت هاست که با رعایت پروتکل های 
بهداشتی از جمله شست و شوی دست ها، استفاده از ماسک و رعایت فاصله ی 
اجتماعی )۱ تا ۱.۵ متر فاصله(، رستوران ها باز شدند و به صورت غذای بیرون بر 
یا رعایت فاصله و تهویه هوا به فعالیت خود ادامه دادند. در ادامه با مواردی آشنا 
می شویم که اگر در خانه غذا نمی خوریم به کرونا مبتلا نشویم. باید به این موضوع 
دقت کنیم و مراقب باشیم تا ادامه دهنده زنجیره ویروس کرونا نباشیم. شاید شما از 
سلامت و سیستم ایمنی کافی برخوردار باشید و بدن تان بتواند با این ویروس مبارزه 
کند؛ اما برخی از افراد جامعه به علت ضعف شدید سیستم ایمنی بدن، در صورت 

ابتلا به کروناویروس ممکن است جان خود را از دست بدهند.
توصیه کارشناسان درباره ماسک در هنگام غذا خوردن در رستوران ها 

کارشناسان توصیه می کنند وقتی می خواهید در رستوران غذا بخورید:
۱. ابتدا دقت کنید که فاصله لازم با میزهای دیگر رعایت شده باشد.

۲. دست های خود را با آب و صابون بشویید. ۳. تنها در زمانی ماسک خود را در 
بیاورید که بخواهید غذا بخورید. )در زمان انتظار برای غذا و صحبت با گارسون 

ماسک خود را پایین نیاورید( ۴. ماسک خود را دور گردن بیندازید نه روی چانه.
۵. در این بین، اگر با گارسون خواستید صحبت کنید ابتدا ماسک خود را از کناره ها 
با دو انگشت بگیرید و روی صورت تان بگذارید. ۶. اگر خواستید دوباره به غذا خوردن 

مشغول شوید باید دوباره دست هایتان را ضد عفونی کنید.

دارند  بنفش  رنگ  که  سبزیجاتی  و  میوه ها  معمولا 
کاهش  را  بدن  بر  خطرناک  بیماری های  تاثیر  می توانند 
دهند. یکی از معروف ترین میوه های بنفش رنگ آلوسیاه 
است. در این میوه ها، پررنگ تر بودن نشان دهنده ی وجود 
دارای  رسیده  آلو های  آن هاست.  در  بیشتر  آنتوسیانین 
مواد مغذی قابل استفاده ی بیشتری هستند و همچنین 
دارای  آن ها  میانی  برابر گوشت  بیست  آلو ها  این  پوست 
آنتی اکسیدان است. معمولًا بنفش بودن رنگِ میوه ها و 
سبزیجات نشان دهنده ی وجود آنتوسیانین است. مانند 
دیگر فیتونوترینت ها، بدن شما برای کار کردن به میوه ها و 
سبزیجات بنفش نیاز اساسی ندارد، ولی آن ها از سلول های 
بدنتان در برابر آسیب هایی که منجر به بیماری می شوند، 
مراقبت می کنند و این مهم ترین و اصلی ترین فایده ی آن ها 

برای بدن شماست.
آلو سیاه

به گزارش تبیان، یکی از معروف ترین میوه های بنفش 
بودن  پررنگ تر  میوه ها،  این  در  است.  آلوسیاه  رنگ 
آن هاست.  در  بیشتر  آنتوسیانین  وجود  نشان دهنده ی 
آلو های رسیده دارای مواد مغذی قابل استفاده ی بیشتری 
هستند و همچنین پوست این آلو ها بیست برابر گوشت 

میانی آن ها دارای آنتی اکسیدان است.
انواع توت ها

اما  است،  بنفش  رنگ  به  مربوط  آنتوسیانین  اینکه  با 
رنگدانه های میوه از آبی تا قرمز می توانند متفاوت باشند. 
بلوبری، تمشک، ذغال اخته، توت فرنگی، توت سیاه، توت 
سفید و شاتوت همگی دارای خواص یکسانی هستند. 
بر اساس مطالعات انجام شده روی بزرگسالان و کودکان 
توت ها به بالا رفتن توانایی ذهنی و بهتر شدن حال و هوای 

شما کمک اساسی می کنند. دانشمندان معتقدند که وجود 
آنتوسیانین باعث عملکرد بهتر سلول های مغزی می شوند.

سیب زمینی بنفش
سیب زمینی هایی با پوست و گوشت بنفش را نیز امتحان 
دارای  آنتوسیانین  بر  علاوه  زمینی ها  سیب  این  کنید. 
خاصیت آنتی اکسیدانی دو تا سه برابر سیب زمینی های 
سفید هستند. سیب زمینی های بنفش غنی از پتاسیم، 

منیزیم، ویتامین c و فیبر می باشند.
گیلاس های قرمز

آنتوسیانین هایی که باعث رنگ قرمز تیره ی این گیلاس ها 
می شوند کمک ویژه ای به کاهش فشارخون و سالم نگه 
همچنین  گیلاس  می کنند.  بدن  خونی  عروق  داشتن 
یا  و  نقرس  آرتروز،  مثل  بیماری ها  از  برخی  بهبود  باعث 
وضعیت های دردناک مثل زمانی که کریستال ها در پا ها و 
مچ پاهایتان تجمع می کنند، می شود. گیلاس قرمز سرشار 
از مواد مغذی است که به جلوگیری از سرطان، بیماری های 

قلبی و دیابت کمک می کند.
انگور

آنتوسیانین موجود در انگور ها می تواند باعث به وجود 
این  بشود.  سیاه  تا  قرمز  از  مختلفی  رنگ های  آمدن 
یاقوت های آبدار به داشتن رسوراترول معروف اند. به دلیل 
همراه بودن رسوراترول با بعضی از مواد مغذی دیگر در انگور 
این میوه خاصیتِ محافظت در برابر آسیب هایی که منجر به 
بیماری می شوند را داراست که توجه زیادی را به خود جلب 

می کند.
گل کلم بنفش

رنگ سفید گل کلم تنها با یک تک ژن تغیر می کند. این 
تک ژن باعث جمع شدن مقدار بیشتری آنتوسیانین در 

بافت های گل کلم شده و در نهایت رنگ آن بنفش می شود. 
این گل کلم غنی از مواد مغذی گیاهی، ویتامین C و مواد 
معدنی است. این نوع گل کلم را بخارپز کنید، تفت بدهید یا 
حتی خام میل کنید تا تمام مواد مغذی ذکر شده را دریافت 

کنید.
هویج بنفش

این هویج را از فروشگاه مزرعه محلی خود تهیه کنید. آن ها 
را کباب کنید، ترشی کنید یا گریل کنید و میل کنید. با 
خوردن این نوع هویج علاوه بر آنتوسیانین اضافه، بتاکاروتن 
و انواع دیگر کاروتن ها را که در هویج های نارنجی نیز وجود 
تقویت  و  سرطان  کنترل  باعث  که  کنید  دریافت  دارند، 

سیستم ایمنی می شوند.
کلم قرمز

برای بدن شما راحت تر است که آنتوسیانین موجود در 
این نوع کلم پخته را استفاده کند و زمانی که آن را به عنوان 
ترشی بخورید بدن شما پروبیوتیک های طبیعی را جذب 
می کند که باعث تغذیه شدن باکتری های مفید روده ی شما 
می شود. این خاصیت باعث می شود که بدن با میکروب ها 
مقابله و مواد مغذی را جذب کند. همچنین باعث جذب 

بهتر غذا و حتی کنترل اضطراب نیز می شود.
چغندر

رنگ این چغندر ها به دلیل وجود آنتی اکسیدان متفاوتی 
است که بتالین نامیده می شود. همچنین این رنگدانه های 
زرد و قرمز را در برگ چغندر، ریواس و نوعی قارچ هم می توان 
دید. بتالین وقتی که پخته است راحت تر از آنتوسیانین ها 
تجزیه می شود پس به جای گریل کردن یا کباب کردن، 
آن ها را بخارپز کنید. چغندر رنگ زیبا و همچنین شیرینی 
دلچسبی به اسموتی های شما می دهد. این نوع سبزیجات 

برای مغز، قلب و تنظیم قند خون مفیدند.
شیرینی جات بنفش رنگ

فرآوری  غذایی  مواد  بنفش  رنگ  که  است  مشخص 
شده مثل کیک ها و شیرینی ها خواص کاملًا یکسانی با 
میوه های تازه و سبزیجات بنفش ندارند، اما از آنتوسیانین ها 
معمولًا برای تیره کردن رنگ بعضی مواد غذایی مانند ژله 
و آبمیوه ها استفاده می شود. مقدار آن ها آنقدری نیست 
که باعث تغییرات مثبتی در بدن شما شود، ولی می توانند 
انتخاب خوبی برای کسانی باشند که از رنگ های مصنوعی 

دل خوشی ندارند!

رژیم سالم، یک رژیم رنگی؛

معجزه میوه ها و سبزیجات بنفش برای سلامتی

در بحث بیماری افسردگی، خواه این که بیماری شما به صورت بالینی تشخیص داده 
شده باشد و یا شما در نتیجه آنچه در جهان در حال رخ دادن است، احساس بدی داشته 

باشید، اقداماتی برای کمک به رفع این حالت وجود دارد.  
در این مطلب به چند عامل که موجب بدتر شدن افسردگی می شوند اشاره می کنیم و 

راهکارهایی را ارائه می دهیم. با ما همراه باشید.
۱. خود را منزوی می کنید

در حالی که همه ما به دلیل وجود ویروس کرونا، ناچار به دور کردن خود از محیط های 
دیگر هستیم، اما حفظ روابط خود با دوستان خانواده و همکاران، تا آنجا که مقدور است، 
بسیار ضروری است. گوشه گیری و انزوا نه تنها افسردگی شما را بدتر می کند بلکه نشان 
داده شده که تأثیرات بسیار بدی بر سلامت جسمی تان نیز دارد. در تحقیقی در سال 
۲۰۱۶ نشان داده شد، افرادی که تنها هستند و از طرف خانواده یا دوستان مورد حمایت 
و تشویق قرار نمی گیرند، به عادت های ناسالم روی می آورند. علاوه بر این، مشخص شده 
که تنهایی میزان استرس را بالا می برد و مانع خواب می شود که به نوبه خود باعث آسیب 
رسیدن به بدن خواهد شد. تنهایی همچنین افسردگی یا اضطراب را افزایش خواهد داد.

۲. درگیر افکار منفی هستید
طبق گفته روانشناسان و سایر متخصصین بهداشت روانی، به طور مداوم فرصت هایی 
برای بروز یک تفکر منفی و یا  کنار رفتن آن ها به نفع افکار مثبت، در اختیار شما قرار 
می گیرد و این تصمیم شماست که می تواند تأثیر زیادی بر سلامت روان و ذهنتان داشته 

باشد.
بنیان گذار مرکز افسردگی دانشگاه کالیفرنیا سانفرانسیسکو،  این حالت را این گونه 
توصیف می کند: اگر در هنگام قدم زدن در خیابان اصلی یک شهر کوچک، تعداد زیادی  
فروشگاه در مقابلتان ببینید که در ویترین خود انواع مختلفی از افکار افسردگی را به نمایش 
گذاشته اند، به طور معمول اگر افسردگی داشته باشید، وارد آن مغازه ها شده و این افکار 

را خریداری کرده و دوباره برمی گردید و در طی قدم زدن آن ها را با خود حمل می کنید.
و در روش مثبت و آگاهانه تر شما متوجه افکار افسردگی موجود در ویترین فروشگاه 
می شوید و نمی توانید ذهن خود را از آن ها خلاص کنید. اما وارد فروشگاه نشده و آن افکار 

را خریداری نمی کنید، پس مجبور نیستید در هنگام قدم زدن آن ها را با خود حمل کنید.
۳. دچار سوء مصرف مواد می شوید

یکی از بدترین کارهایی که برای افسردگی می توانید انجام دهید، خوددرمانی با الکل و 
مواد مخدر است. اگرچه ممکن است مصرف مواد برای مدت کوتاهی فرد را تسکین دهد، 

اما در طولانی مدت هر اثری خواهد داشت، به جز اثر مثبت.
برای افراد مبتدی، الکل به مانند یک مخدر است و به محض از بین رفتن اثر آن بر سرکوب 
احساسات، افسردگی را بدتر می کند و ممکن است فرد را دچار اعتیاد جسمی کند. این را 
بدانید که اگر داروی ضدافسردگی مصرف می کنید، این مواد مخدرها می توانند اثر آن ها را 

از بین ببرند و یا حتی علائم شدیدتری ایجاد کنند.
۴. مراقب سلامت جسمی تان نیستید

اگر دچار افسردگی هستید، به طور کامل، هیچ انگیزه ای برای انجام فعالیت های 
فیزیکی ندارید. اما اجازه دهید این اطلاعات کمی که ذکر می شود، چیزی باشد که آن را 
تغییر می دهد. طبق مقاله ای در سال ۲۰۱۹ در مجله روانشناسی امروز، چندین آزمایش 
کنترل شده و تصادفی نشان داد که فعالیت بدنی به اندازه دارو در درمان افسردگی مؤثر 

است، به ویژه در مقایسه با درمان با نسل دوم ضدافسردگی ها.
حتی تنها ۱۵ دقیقه فعالیت ورزشی در روز می تواند تأثیر مثبتی داشته باشد.

۵. تغذیه مناسبی ندارید
باور کنید یا نه، نوع غذای مصرفی می تواند بر سلامت روان تان اثر منفی بگذارد. در 
یک مطالعه، رابطه بین رژیم غذایی حاوی سطح بالایی از غذاهای فرآوری شده، غلات 
تصفیه شده، محصولات قندی و آبجو و افزایش نرخ افسردگی و اضطراب در بین زنان نشان 

داده شد.
از آن طرف هم بسیاری از افراد، زمانی که با افکار آزاردهنده دست و پنجه نرم می کنند، 
به دنبال غذاهایی که راحت تهیه می شوند، می روند و یکی از علائم افسردگی شامل تغییر 

در عادات خوردن و در نتیجه کاهش یا افزایش قابل توجه وزن است.
۶. عادات خواب بدی دارید

اختلال در خواب، یکی از نشانه های افسردگی است و می تواند باعث به حرکت انداختن 
چرخه خواب منفی شود. اختلال در خواب می تواند به شکل اِشکال در خوابیدن و یا 

خواب بیش از حد باشد.
کمبود خواب مزمن نیز عامل شروع افسردگی است.

برای جلوگیری از چرخه منفی خواب مرتبط با اختلال خواب و افسردگی، یک برنامه 
خواب تنظیم کنید. زمان خواب و بیداری مشخصی داشته باشید، چند ساعت قبل از 
رفتن به رختخواب، تمام وسایل الکتریکی را خاموش کنید و در هر صفحه نمایشگری 

)تلویزیون، لپ تاپ، موبایل و ...( را از اتاق خواب حذف کنید.

عاداتی که افسردگی را تشدید می کنند 
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گزارش از امیر پروسنان

سایه  در  که  شده  جسور  آن قدر  کرونا  ویروس 
به راحتی مشغول رکوردزنی پی در پی  بی توجهی ها 
است و به نظر می رسد در کورس پاییزه نیز شکست را به 

انسان ها تحمیل کند.
ویروس کرونا روز بیست ویکم مهر ماه به رکورد فوت 
روزانه ۲۷۲نفر رسید. رکوردی که پیش از آن روی عدد 
۲۳۹ نفر و در ۱۶ مهر قرار داشت و در کمتر از پنج روز، 
نمودار فوت روزانه کرونا بالاتر رفت و به عدد ۲۷۲فوتی 

رسید.
این در شرایطی است که محدودیت های کم اثر در 
تهران برای دومین هفته نیز تمدید شده و برخی مشاغل 
مانند آرایشگاه های زنانه و قهوه خانه ها و باشگاه های 

ورزشی و استخرهای سرپوشیده تعطیل شده اند.
مشاغلی در دسته ۳ و ۴ مشاغل طبقه بندی شده 
برای کرونا که از آنها با عنوان مشاغل پرخطر که قابلیت 
هفته  شنبه  روز  طرفی  از  می شود.  یاد  دارند،  تجمع 
جاری نیز ستاد ملی مقابله با کرونا سرانجام جریمه هایی 
را برای خاطیان نقض پروتکل های بهداشتی کرونا و 
عدم استفاده از ماسک تعیین و ابلاغ کرده، اما کرونا 

هنوز بر مدار جان گرفتن حرکت می کند.
چرا به درس های گرفته شده بر نمی گردیم؟

سوال مهم و قابل توجه از طرف بسیاری از افراد جامعه 
این است که چرا برخی موارد اثبات شده و موثر مثل 
اجرای دورکاری و لغو طرح ترافیک در کلانشهر تهران 
اجرایی نمی شود و در کش و قوس ستاد کرونای تهران و 

استانداری و ستاد ملی مقابله با کرونا مانده است؟
نکته قابل توجه این است که از زمان لغو دورکاری 
و هجوم کارمندان به وسایل حمل و نقل عمومی و به 
واسطه اجرای طرح ترافیک، تراکم جمعیت در وسایل 
نقلیه عمومی به شدت افزایش یافت و میزان فاصله 
افت  دچار  بهداشتی  پروتکل های  رعایت  و  گذاری 

شدیدی شد.
علیرضا رییسی معاون بهداشت وزیر بهداشت، درمان 
و آموزش پزشکی در این زمینه گفت: در اواخر فروردین 
و اوایل اردیبهشت، میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
از ۸۰  و در برخی استان ها بیش  تا ۷۶ درصد رسید 
درصد بود، اما اواخر اردیبهشت ماه، سقوط معنی داری 
داشتیم. حدود یک ماه پیش، میزان رعایت پروتکل های 
بهداشتی به ۷۲ درصد رسیده بود و در حال حاضر این 

میزان حدود ۴۲ درصد است.
در این شرایط باید پرسید که چرا به درس هایی که 
محدود  همان  چرا  و  نمی گردیم  بر  آموختیم  کرونا  از 

اقدامات موثر را دوباره اجرایی نمی کنیم؟
جریمه پنهان کردن کرونا

یکی از نکاتی که حجت الاسلام والمسلمین حسن 
روحانی رییس جمهوری از ابتدا در ستاد ملی مقابله با 
کرونا بارها و بارها اعلام کرده و در عرصه عمل اتفاقی 
برای آن نیفتاده بود، پیگیری وضعیت بیماران مبتلا 
بود.  کار  آنها در محل  از حضور  و جلوگیری  به کرونا 
موضوعی بسیار مهم که سرانجام پس از گذشت چند 
ماه و با پیگیری مداوم رییس جمهوری بالاخره به نتیجه 
رسیده و حالا قرار شده از افرادی که بیماری خود را 
پنهان کرده و از قرنطینه دو هفته ای خارج می شوند، 

جریمه ۲۰۰ هزار تومانی اخذ شود.
رییس جمهوری در جلسه اخیر ستاد ملی مقابله با 
کرونا در این زمینه گفت: کسانی که به کرونا مبتلا شده 
و دوران قرنطینه خود را سپری می کنند، چنانچه در 
همان دوره قرنطینه اجباری، در جامعه حضور یابند در 

هر نوبت تخلف، ۲۰۰ هزار تومان جریمه خواهند شد.
رییسی معاون وزیر بهداشت نیز در این زمینه بیان 
کرد: افرادی که علایم کرونا دارند و آن را مخفی می کنند 
و اگر آگاهانه این کار را انجام بدهند،  مشمول جریمه 
می شوند. اگر فردی که ابتلای او به کرونا ثابت شده، 

در محل کار حاضر شود، مشمول جریمه خواهد شد.
دستور رییس جمهوری سرانجام اجرایی شد

پیگیری  به  اصرار  پیش،  ماه ها  از  جمهوری  رییس 
موارد مثبت کرونا داشت و حالا بر اساس سازوکار وزارت 
بهداشت، نتیجه تست های کرونا حتی از آزمایشگاه های 
خصوصی نیز در قالب فرم هایی جمع آوری شده و در 

سامانه وزارت بهداشت ثبت و موارد مثبت کرونا پیگیری 
و رصد می شوند.

سیما سادات لاری سخنگوی وزارت بهداشت در این 
زمینه به خبرنگار سلامت ایرنا گفت: در بخش دولتی 
سامانه »سیب« وجود دارد که ابتلای افراد به ویروس 
این  در  می شوند،  آزمایش  دولتی  در بخش  که  کرونا 
از  نتایج،  این  بر اساس  ثبت می شود، سپس  سامانه 
فرد مبتلا برای عدم حضور در محل کار، تعهد گرفته 
می شود. این پیگیری در شهرهای کوچک به مراتب 
ساده تر است. زیرا افراد یکدیگر را می شناسند و وضعیت 
بیماری فردی که به ویروس کرونا مبتلا باشد، به راحتی 
قابل پیگیری است اما مشکلاتی در شهرهای بزرگ در 

این زمینه وجود دارد.
وی ادامه داد: بر اساس دستور رییس جمهوری، هر 
شخصی که به ویروس کرونا مبتلا شده، باید وضعیت 
او از طریق آزمایشگاه های خصوصی نیز به محل کار 
این  برای  می شد.  داده  اطلاع  مبتلا  فرد  خانواده  و 
اعلام  پزشکی  دانشگاه های علوم  به روسای  موضوع 
شد که معاونت درمان هر دانشگاه علوم پزشکی باید 
نتیجه آزمایش مثبت کرونای افراد را از آزمایشگاه های 
مانند  و  روزانه دریافت کرده  به صورت  خصوصی هم 
بیمارانی که در بخش دولتی شناسایی شده اند، پیگیری 
شوند. روزانه فرم اطلاعات بیمارانی که تست مثبت کرونا 
داشتند از آزمایشگاه های خصوصی دریافت شده و به 

دانشگاه های علوم پزشکی ارائه می  شود.
راهی به جز جریمه نمانده است

وقتی جامعه نسبت به رعایت پروتکل های بهداشتی 
و استفاده از ماسک تقریبا به بی خیالی رسیده، راهی 
جز استفاده از جریمه نمی ماند. هرچند هنوز شیوه 
اعمال این جریمه ها چندان مشخص نیست و ابهام ها 
سعید  دارد.  وجود  زمینه  این  در  فراوانی  سوالات  و 
نمکی وزیر بهداشت در مورد اعمال جریمه ها گفت: 
رییس جمهوری و ما اعتقاد داریم که نباید از شیوه های 
پلیسی و سخت برای اعمال شیوه نامه های بهداشتی 
کرونا استفاده کرد، اما هیچ کدام از کشورهای مدعی 
که  نمی شناسید  سال ها  این  طول  در  را  دموکراسی 

اپیدمی را با خواهش و تمنا جمع کرده باشد.
برای  می گویم  که  مدت هاست  کرد:  اظهار  نمکی 
مقابله و مبارزه با یک اپیدمی، فقط و فقط نمی توان 
از تمنا و خواهش استفاده کرد. موج های زیادی را در 
هستم  همکارانی  شرمنده  و  کرده  تحمل  مدت  این 
که موج های پیاپی را که به دلیل عدم رعایت موازین 
زیادی محبت  را تحمل کردند. عده  بهداشتی است 
کرده و رعایت می کنند و عده ای رعایت نکرده و همه را 

گرفتار می کنند.
صف  در  که  دیدم  خودم  چشم  به  داد:  ادامه  وی 
نانوایی، جوان برومندی به پیرمردی که به او گفته بود 
چرا ماسک نمی زنی، بیشترین اهانت را کرد. این نظارت 
را به اصناف سپردیم و اصناف اثبات کردند، آنچه باید 
را اجرا نمی کنند. بیش از هفت هزار بازرس بهداشت 
محیط داریم و اگر برای همه کسبه و اماکن عمومی و 

ترمینال ها قرار باشد بسیج کنیم، این هفت هزار نفر 
کافی نیست.

نیروی  از  کردیم  خواهش  افزود:  بهداشت  وزیر 
انتظامی و بسیج و همه دستگاه ها به عنوان ضابط به 
ما کمک کنند و جرایم سخت تر اعمال شود. قرار بر این 
شد که این اقدام از تهران آغاز شود و از هفته های بعد به 

کلانشهرهای دیگر نیز توسعه داده می شود.
لذت بردن کرونا از رفتار اجتماعی ما

آن چه در همه ماه های گذشته به اثبات رسیده این 
است که ویروس کرونا کاملا خود را با رفتار اجتماعی 
ما منطبق می کند. هرچه میزان رعایت پروتکل های 
بهداشتی و فاصله گذاری و استفاده از ماسک کم باشد، 
کرونا آسوده تر منتشر می شود و این اصل در همه جهان 

به همین شکل اتفاق می افتد.
رییسی معاون بهداشت وزارت بهداشت در این زمینه 
اظهار کرد: وقتی میزان رعایت پروتکل های بهداشتی 
وقتی  یافت.  کاهش  بیماری  نمودار  بود،  درصد   ۷۷
کرد.  پیدا  افزایش  بیماری  یافت،  کاهش  پروتکل ها 
ویروس کرونا یک نوع صداقت دارد که اگر در قلمرو 
آن وارد شویم، حتما مبتلا می شویم. اگر رعایت نکنیم، 

حتما به آن مبتلا می شویم.
رییسی ادامه داد: در بیش از هفت ماه گذشته با فراز و 
نشیب فراوانی مواجه بودیم. برای مبارزه با ویروس کرونا 
که درمان مشخص و موثر و واکسن موثری ندارد، تنها 
راه موجود، رعایت بهداشت فردی و بهداشت اجتماعی 
است. این موضوع به مسئولیت پذیری مردم، دولت و 
همه افراد در حوزه سیاست گذاری و همه شهروندان 
دارد. این یک مسئولیت اجتماعی است که همه باید 
داشته باشیم. در این مدت که هیچ نوع جریمه ای وضع 
نشده بود نیز نصف مردم در تمام این مدت، پروتکل های 
بهداشتی کرونا را رعایت کرده و حتی سفر نرفته اند و 

شرایط را رعایت کردند.
به نظر می رسد نوعی بی خیالی و عادی انگاری در 
مردم و برخی مسئولان نسبت به داستان کرونا اتفاق 
تا جایی پیش رفته که  افتاده است. این بی توجهی 
در شرایط وخیم کرونایی، برخی مراسم و سخنرانی ها 
همچنان با حضور کارکنان یک مجموعه یا برخی حضار 
معظم  مقام  که  است  حالی  در  این  می شود.  برگزار 
رهبری و رییس جمهوری بارها و بارها بر رعایت اصول 
بهداشتی و فاصله گذاری تاکید کرده اند و حتی در این 
زمینه رییس جمهوری نیز مراسم افتتاحیه را به صورت 

ویدیو کنفرانس و از راه دور برگزار می کند.
ایرانی  به جامعه  بزرگی که کرونا  از درس های  یکی 
آموخت دقیقا همین بود که می توان بسیاری از مراسم 
را با حداقل هزینه و از راه دور و با استفاده از بسترهای 
الکترونیک برگزار کرد تا هم خطر شیوع ویروس کرونا 
کاهش پیدا کند و هم از هدر رفت منابع جلوگیری شود.
به هر حال کرونا پس از عبور از بهار و تابستان، وارد 
پاییز شده و حالا بیشتر و سخت تر مشغول به کار است 
و هرچقدر بی خیال تر باشیم، این ویروس عجیب نیز 

خوشحال تر می شود و جان های زیادی را می گیرد.

رئیس پارک علم وفناوری استان قم:

قم رتبه پنجم صنایع خلاق کشور را داراست
رئیس پارک علم و فناوری استان قم گفت: قم با برخورداری از  ۲۱ شرکت فناور 
دارای گواهینامه صنایع خلاق در رتبه پنجم کشور قرار دارد که این استان با توجه به 

ظرفیت های موجود، امکان ارتقا به رتبه دوم کشوری را دارد. 
سید حسین اخوان علوی افزود: استان های تهران، اصفهان، خراسان رضوی و یزد 
رتبه های نخست از نظر تعداد شرکت های دارای مجوز صنایع خلاق را در کشور به 

خود اختصاص داده اند.
وی گفت: مجوزهای صنایع خلاق درحوزه علوم انسانی معادل مجوزهای دانش 
بنیان درطرح های فنی و مهندسی است اما برند صنایع خلاق برخلاف مجوز دانش 
بنیان که سابقه حداقل ۱۰ ساله دارد، کمتر از ۳ سال سابقه دارد ومجوز آن از سوی 

دبیرخانه صنایع خلاق معاونت علمی و فناوری ریاست جمهوری صادر می شود.
اخوان علوی با بیان اینکه گواهی نامه صنایع خلاق توسط معاونت علمی و فناوری 
ریاست جمهوری صادر می شود، اظهار داشت: از ۲۱ شرکت برخوردار از گواهی 

صنایع خلاق ۱۵ شرکت عضو پارک علم و فناوری استان قم می باشند.
وی با تاکید بر اینکه فناوری های حوزه علوم انسانی بیشتر جنبه نرم و ناملموس دارد 
ادامه داد: زیرساخت ها و ظرفیت های گسترده قم در حوزه علوم انسانی و اسلامی 

بستر لازم برای ارتقای جایگاه این استان در حوزه صنایع خلاق را فراهم کرده است.
اخوان علوی با تاکید براینکه بسیاری از فناوری های حوزه علوم انسانی به راحتی 
قابل کپی برداری نیستند، گفت: این نوع فناوری ها از جنس کالا نیستند و صاحبان 

آن افراد خلاق با ذهن پویا هستند.
وی افزود: برخی تصور می کنند که بسیاری از ایده های حوزه علوم انسانی سریع 
تکثیر و کپی می شوند اما به دلیل اینکه ذهن های خلاق می توانند سریع ایده های 

خود را تکمیل و روزآمد سازی کنند، کپی برداری از آنها چندان راحت نیست.
رئیس پارک علم و فناوری قم با اشاره به اهمیت ورود فناوری به حوزه های علمیه 
بیان داشت: کاربردی سازی و ثروت آفرینی در مراکز علمی و حوزوی از برنامه های 

مهم پارک علم فناوری و مرکز رشد علوم انسانی قم است.
اخوان علوی با اشاره به اهمیت کاربردی سازی پژوهش های دانشگاهی و حوزوی 
در حوزه علوم انسانی افزود: نحوه ثروت آفرینی از علوم انسانی شفاف و مشخص 
نیست به همین دلیل سعی شده است تا پژوهش ها و دستاوردهای علمی، پروژه ها و 
پایان نامه ها را به سمت عینی سازی، کاربردی کردن و تجاری شدن سوق داده شود.
از  قم  استان  فناوری  و  علم  پارک  معنوی  و  مادی  حمایت های  به  اشاره  با  وی 
شرکت های فناور عضو مرکز رشد علوم انسانی اسلامی گفت: برگزاری نشست ها و 
برنامه هایی برای دست یابی به مجوزهای صنایع خلاق و برگزاری دوره های آموزشی 
کسب و کارهای نوین وایجاد امکان استقرار برای شرکت های عضو از جمله این 

خدمات و حمایت هاست.
افزوده  ارزش  اینکه  اعلام  با  پایان  در  اسلامی  انسانی  علوم  رشد  مرکز  مدیر 
شرکت های فناور دارای مزیت صنایع خلاق و فرهنگی بسیار بالاست گفت: مرکز 
رشد علوم انسانی اسلامی به شرکت های عضو خود می تواند از ۷۰ تا ۱۰۰ میلیون 

تومان تسهیلات با ویژگی های مطلوب ارایه نماید.

مدیرکل ارتباطات و فناوری اطلاعات استان قم:

دولت بزرگترین حامی اشتغال زایی 
درحوزه فاواست

مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات استان قم با تاکید براین که دولت تدبیر و امید 
بیشترین حمایت را از اشتغال زایی درحوزه فاوا داشته است گفت: درتازه ترین اقدام 
در این زمینه بسته جدید تسهیلاتی به کسب وکارهای حوزه فاوای قم اختصاص 

یافت. 
سیدرضا موسوی با اشاره به تشکیل کارگروه استانی برای پرداخت تسهیلات 
به  توجه  با  افزود:  کارفا  ایران  طرح های  قالب  در  ریالی  ۱۰۰میلیارد  حمایتی 
برنامه ریزی وزارت ارتباطات وفناوری اطلاعات برای تخصیص یک بسته تسهیلاتی 
به کسب وکارهای حوزه فاوای هر استان کارگروه استانی برای پرداخت این تسهیلات 

به زودی تشکیل می شود.
وی افزود: اعضای این کارگروه شامل مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات ،نماینده 
استاندار، مدیرکل پست بانک، رئیس سازمان نظام صنفی رایانه ای استان و رئیس 

پارک علم وفناوری است.
موسوی گفت: این تسهیلات در حوزه های توسعه اپلیکیشن، بازی های موبایلی 
، توسعه کسب وکارهای نوپا ، توسعه کسب وکارهای غیر نوپا، ایجاد وتوسعه شتاب 
دهنده های سازمانی و حمایت از اصناف فعال در حوزه فاوا براساس ضوابط کلی 
پذیرش طرح ها ودستورالعمل های ابلاغی، از این بسته های حمایتی بهره مند 

می شوند.
مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم با اشاره به تدوین ۱۰ طرح حمایتی در 
قالب این بسته تسهیلاتی افزود: برای حمایت از توسعه کسب و کارهای نوپای دارای 
اپلیکیشن موبایلی بین ۳۰ تا ۱۵۰ میلیون تومان تسهیلات درنظر گرفته شده است 
که این تسهیلات بر اساس  میزان نصب فعال نرم افزار و تعداد نیروی انسانی تمام 

وقت این شرکت ها تعیین می گردد.
بازی های  نوپای دارای  از توسعه کسب و کارهای  وی ادامه داد: برای حمایت 
موبایلی و توسعه کسب وکارهای نوپا نیز میزان تسهیلات تا ۱۵۰ میلیون تومان با 
نرخ بهره ۵ درصد و ۱۲ ماه دوره تنفس در قالب این بسته حمایتی در نظر گرفته 
شده است. موسوی با اشاره به طرح در نظر گرفته شده برای حمایت از توسعه کسب 
و کارهای غیرنوپای حوزه فاوا، اظهار داشت: همه شرکت های با سابقه ثبت بیش از ۳ 
سال که طرح معرفی کسب و کار آنها مرتبط با حوزه فاوا بوده و در سامانه ایران نوآفرین 
ثبت نام و درآمد شرکت در اظهارنامه مالیاتی سال گذشته بیش از ۱۰۰ میلیون تومان 
باشد نیز می توانند از تسهیلات حمایتی به میزان حداکثر ۳  میلیارد تومان با نرخ بهره 

۹ درصد با داشتن شرایط لازم دریافت نمایند.
مدیرکل ارتباطات وفناوری اطلاعات قم افزود: برای حمایت از توسعه پلتفورم های 
ارائه خدمات بر بستر فناوری اطلاعات نیز حداکثر ۳ میلیارد تومان با نرخ بهره ۹ 
درصد، بازپرداخت تسهیلات ۳۶ ماه و دوره تنفس ۱۲ ماه در صورت تائید پلتفرم به 
عنوان پلتفرم برگزیده در حوزه تعریف شده بر اساس شاخص های تدوین شده در هر 

حوزه توسط سازمان در نظر گرفته شده است.
در  کنندگان محصول  از عرضه  برای حمایت  تسهیلات  تعیین  داد:  ادامه  وی 
پلتفرم های کسب و کار مبتنی بر فناوری اطلاعات، حمایت از توسعه فعالیت های 
واحدهای صنفی حوزه فاوا، حمایت از برگزیدگان رویدادهای نوآوری حوزه فاوا، 
حمایت از ایجاد و توسعه شتابدهنده های تخصصی و سازمانی فاوا و حمایت از 
ایجاد و توسعه صندوق های جسورانه سازمانی حوزه فاوا از دیگر طرح های این 
بسته حمایتی است که بر اساس شرایط ابلاغی هر طرح سقف تسهیلات در آن 
تعریف شده است. موسوی ادامه داد: پیش از این تعداد۹۰ نفر در استان قم به 
منظور برخورداری از خدمات نوآفرین و طرح بوم واره در سامانه ایران نوآفرین ثبت 

نام کرده اند.

آیت الله اعرافی تاکید کرد:

ضرورت توسعه همکاری 
حوزه و آموزش وپرورش 

مدیر حوزه های علمیه گفت: طرح امین در بین حدود سه هزار مدرسه اجرا 
می شود که امیدواریم ضمن حمایت از مبلغان این طرح، تعداد این مدارس نیز 
بیشتر شود. آیت الله علیرضا اعرافی، یک شنبه شب در دیدار دبیر کل شورای عالی 
آموزش و پرورش با بیان اینکه نسبت به مقوله تعلیم و تربیت در حوزه و دانشگاه کار 
کمی شده است گفت: آموزش و تربیت نیروی انسانی مهمترین سرمایه هر نهادی 
است و حوزه های علمیه نیز به لحاظ فقهی، اجتهادی و فلسفی باید موضوع تعلیم و 
تربیت را بررسی کنند. مدیر حوزه های علمیه با اشاره به تدوین برنامه پنج ساله برای 
بهبود فعالیت های آموزشی در ستاد همکاری های حوزه و آموزش و پرورش گفت: اگر 
طرح آمایش در حوزه نتایج خوبی داشته باشد با توجه به کارکردهای زیادی بر اساس 
تفاهم نامه مشترک در این طرح گنجانده شده می تواند به بهبود مسائل آموزشی و 

تربیتی کمک کند.

حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی :

»صله رحم« در دوران کرونا حتی به 
صورت مجازی فراموش نشود

استاد حوزه علمیه قم از همه مردم خواست تا کار خیر مهم »صله رحم«حتی به 
صورت مجازی را هیچگاه و حتی در دوران کرونا از یاد نبرند تا از فواید بی شمار آن 

بی نصیب نمانند. 
حجت الاسلام و المسلمین ناصر رفیعی یک شنبه شب در حرم مطهر حضرت 
فاطمه معصومه )س( و در ادامه بیان موضوع »اصلاح در سیره انبیاء« با بیان این 
که یکی دیگر از اقسام إصلاحات، اصلاح روابط با خویشاوندان یا همان »صله رحم« 
است اظهار کرد: در اهمیت این موضوع همین بس که خداوند متعال در حداقل ۲۳ 
آیه مبارکه قرآن به صله رحم اشاره فرموده و در سه مورد از این ۲۳ آیه، لعنت الهی بر 

کسانی که صله رحم را ترک می کنند نثار شده است.
وی افزود: در این باره روایت های فراوانی هم نقل شده که یکی از این روایت ها از 
حضرت رسول الله )ص( است که بهترین کارهای خیر را در سه مورد یعنی صدقه 

پنهانی، نیکی به پدر و مادر و صله رحم بر می شمرند.
 عضو هیئت علمی جامعه المصطفی )ص( العالمیّه با اشاره به روایت دیگری که 
دو دستگیره بر روی پل صراط را التزام به »صله رحم« و »امانتداری« می داند یادآور 
شد: در متون دینی نقل شده که صله رحم سبب افزایش عُمر می شود و قطع رحم 

کاهش عمر را به دنبال دارد.
استاد حوزه و دانشگاه اضافه کرد: روایت دیگری نیز در این موضوع به ۴ عمل اشاره 
دارد که شقاوت انسان را تبدیل به سعادت و از اصابت أجل مُعلّق به انسان جلوگیری 
می کند که این موارد، »صله رحم«، »صدقه حقیقی«، »کار خیر« و »نیکی به پدر و 

مادر« است.
رفیعی سپس رحم را فامیل و خویشاوندان نسبی انسان دانست و خاطرنشان کرد: 
منظور از صله رحم لزوما دیدار حضوری یا ارتباط فیزیکی نیست، بلکه مهم این است 
که ارتباط انسان با این خویشاوندان نسبی حتی با یک تلفن زدن یا پیامک دادن 

قطع نشود.
وی با بیان این که صله رحم در دوران کرونا می تواند به صورت مجازی و غیرحضوری 
باشد ادامه داد: انسان می تواند با ثبت تاریخ تولد یا ازدواج خویشاوندان نسبی خود، 

سالروز این موارد را به آنان تبریک بگوید و از این راه صله رحم را جاری کند.
 اذیت نکردن بستگان از مصادیق صله رحم

رفیعی یکی دیگر از مصادیق صله رحم را اذیت نکردن بستگان نسبی عنوان کرد و 
گفت: صله رحم به معنای قهر نکردن با فامیل و تداوم ارتباط با آنان حتی به صورت 

غیرحضوری و مجازی است.
وی آیه ۹۰ سوره نحل را از آیاتی خواند که بسیاری از افراد در دوران صدر اسلام با 
شنیدن آن مسلمان شدند و افزود: در این آیه به ۳ امر و ۳ نهی اشاره شده که امرها 
شامل »عدالت«، »احسان و نیکی« و »رسیدگی به فامیل« است و قرار گرفتن امر صله 

رحم در کنار مسأله خطیر عدالت نشانه ای از اهمیت فوق العاده صله رحم است.
عضو هیئت علمی جامعه المصطفی )ص( العالمیّه اضافه کرد: البته ۳ مورد نهی 
اشاره شده در این آیه مبارکه هم شامل ضرورت دوری از فحشاء، مُنکر و ظلم و ستم 

است که انسان ها باید در اصلاح رفتاری خود به آن ها توجه ویژه داشته باشند.

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم؛

۸۵۰۰ مشترک به مشترکان برق قم
 افزوده شد 

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان قم گفت:۵۸۳ هزار و ۲۹۳ مشترک در 
قم از خدمات برق بهره مند هستندکه از این تعداد هشت هزار و ۴۶۷ مشترک در نیمه 

نخست امسال به مشترکان برق استان اضافه شدند. 
مهدی آهنین پنجه با اشاره به عملکرد این شرکت در ۶ ماهه نخست امسال 
همچنین اظهارداشت : متوسط زمان واگذاری انشعاب از شبکه موجود طی نیمه 
نخست امسال پنج روز بوده و این در حالی است که برای ارائه این خدمت هفت 
از  توانستیم ۲ روز زودتر  با اهتمام همکارانمان  روز هدف گذاری شده است که 

هدف گذاری واگذاری انشعاب به متقاضیان را داشته باشیم.
آهنین پنجه همچنین احداث ۶۴ کیلومتر شبکه برق فشار متوسط و ضعیف و 
هوایی و زمینی در قم طی ۶ ماهه اول سال ۹۹ را مورد توجه قرار داد و گفت: در 
این مدت ۲۵ کیلومتر شبکه فشار ضعیف هوایی و زمینی جدید احداث شده و طول 

شبکه فشار ضعیف استان در پایان شهریورماه به سه هزار و ۸۷۶ کیلومتر رسید.
 مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم همچنین با اشاره به احداث ۳۹ کیلومتر 
شبکه فشار متوسط هوایی و زمینی جدید در ۶ ماهه نخست امسال افزود: در پایان 
این مدت، طول شبکه فشار متوسط به چهار هزار و ۱۳۹ کیلومتر افرایش یافت که با 
احتساب آن مجموع طول شبکه فشار ضعیف و متوسط استان در حال حاضر هشت 
هزار و ۱۵ کیلومتر است. آهنین پنجه با اشاره به نصب و بهره برداری از ۱۲۶ دستگاه 
ترانس عمومی جدید به ظرفیت ۱۹.۲۲ مگاولت آمپر در نیمه نخست امسال یادآور 
شد: با بهره برداری از ترانس های جدید، مجموع ترانس های عمومی استان به هفت 

هزار و ۶۲۴ دستگاه به ظرفیت ۱۷۹۰ مگاولت آمپر ارتقا پیدا کرد.
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق قم با اشاره به نصب تعداد ۷۲۷ چراغ جدید 
روشنایی معابر طی این مدت خاطر نشان کرد: مجموع چراغ های روشنایی معابر 
۱۰۶ هزار و ۱۷۷ است که طبق برنامه معابر جدید نیز از چراغ روشنایی بهره مند 
می شوند. او اضافه کرد: با احداث هشت فیدر جدید ۲۰ کیلوولت، مجموع فیدر های 

فشار متوسط عمومی استان ۲۰۶ مورد می باشد.
آهنین پنجه از نصب ۸۲۰ پایه فشار متوسط و ۱۸۱ پایه فشار ضعیف خبر داد و 
گفت: در حال حاضر مجموع پایه های فشار متوسط و ضعیف استان قم ۱۴۸ هزار 

و ۹۳۵ پایه است.

معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم:

سرانه ورزشی قم پایین ترازمیانگین 
کشوری است

 معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم گفت: سرانه ورزشی استان قم از 
میانگین کشوری پایین تر بوده و این موضوع نیازمند توجه جدی مسئولان استان 

است..
محسن بهشتی در جلسه کارگروه امور زیربنایی و توسعه عشایری استان  قم به 
درخواست اجرای طرح مرکز نگهداری سالمندان و ایتام در مجموعه کشت و صنعت 
فدک استان با وسعت سه هزار و ۸۵۰ مترمربع اشاره و اظهار داشت: این طرح قرار 

است توسط یک خیر انجام و باری از روی دوش دولت و بهزیستی برداشته شود.
افراد  برای  زندگی  امکان  طرح  این  اجرای  با  اینکه  بیان  با  بهشتی  محسن 
بی سرپرست و معلولان ایجاد می شود، گفت: تأسیسات زیربنایی در این پروژه وجود 
داشته و با اجرای سه هزار و ۸۵۰ مترمربع موافقت شده است به این دلیل که یک کار 

ترویجی توسط خیر پروژه در حال انجام است.
وی بیان کرد: این کار نوآورانه بوده و امید می رود که این کار در استان صورت بگیرد 

البته مدت زمان زیادی طول کشید که این موسسه به ثبت برسد.
معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم در بخشی از این جلسه با اشاره به 
پروژه احداث باشگاه سوارکاری در جاده قدیم کاشان ابراز کرد: در ورزش سوارکاری 
تقاضا زیاد بوده و فضا کم داریم، این باشگاه هم می تواند به واحدهای صنعتی 

خدمات ارائه دهد و هم کاربری ورزشی داشته باشد.
به گفته سرانه ورزشی استان قم از میانگین کشوری پایین تر بوده و این موضوع 
نیازمند توجه جدی مسئولان استان است، همچنین ورزش اسب سواری همیشه در 
حاشیه شهر بوده و در خود قم سمت طایقان تنها یک مورد اختصاص به اسب سواری 
دارد. وی به مشکل تأمین آب موردنیاز برای باشگاه سوارکاری اشاره و اظهار کرد: اگر 
نتوانیم برای یک سایت ورزشی آب تأمین کنیم باید کارگروه امور زیربنایی را تعطیل 
کنیم. معاون هماهنگی امور عمرانی استانداری قم ادامه داد: فعالیت ورزشی حتی 
در حوزه اسب فعالیت آب بری نیست و اگر آب منطقه ای قادر به تأمین آب این 
باشگاه و فعالیت نیست می توان از سرمایه گذار پروژه خواست که تعهد دهد که آب 

آن را تأمین کند.

اجتماعی

گزارش:حمیده زند

در این روزهایی که گرانی به دلیل نوسانات ارز و عدم مدیریت صحیح و کارآمد، بازار 
را تحت سیطره خود درآورده است، یکی از دغدغه های جدی، گرانفروشی و اعمال 

قیمت های خودسرانه است که هیچ چارچوب قانونی و منطقی ندارد.
گرانفروشی، دردی مصاعف و گران است که به دست عده ای سودجو و فرصت طلب 

رقم می خورد و نظم بازار را مختل می کند و امنیت روانی جامعه را از میان می برد.
اگر چه گرانفروشی تا حدی نشان گر ضعف سیستم نظارت از جانب دستگاه های 
جولان  در  آفتی  شهروندان،  و  جامعه  بی تفاوتی  پذیرفت  باید  اما  است،  اجرایی 
گرانفروشی بوده و تا زمانی که شهروندان، نسبت به این پدیده شوم خود را دارای 
مسئولیت اجتماعی ندانند، نمی توان ضمانت اجرایی مناسبی را در نظارت های 

مستمر بازار اعمال کرد.
در کنار سیاست های راهبردی در مهار گرانی و تنظیم بازار در جلوگیری از التهاب 
و تنش، آن چه لازمه مدیریت است، استفاده از ظرفیت مشارکت های عمومی در 
کنترل قیمت ها و ممانعت از گرونفروشی است، در این باره ارائه گزارش های مردمی 
از گرانفروشی های بی حد و مرز توسط برخی از اصناف، یک ظرفیت مهم در نظارت 
همگانی است و سیستم اقتصادی بازار را سلامت نگاه می دارد و فرصت سودجوئی از 

متخلفات و فرصت طلبان را می گیرد.
احمدرضا سمیعی نسب معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و تجارت 
قم با تاکید بر اهمیت مشارکت های مردمی در مقابله با گرانفروشی اظهار داشت: اگر 
چه در طول سال، تیم های بازرسی بر روند فعالیت اصناف و جلوگیری از گرانفروشی و 
احتکار و در سطح شهر حضور دارند، اما همدلی و همراهی شهروندان در ارائه گزارش  
پیرامون برخی از تخلفات از جمله گرانفروشی دارای نقش مهمی در کنترل بازار است. 
وی تصریح کرد: با توجه به نوسانات ارزی، شرایط اقتصادی بازار تولید و توزیع، با تغییر 
قیمت مواجه است و گرانی از مولفه های مختلف اقتصادی در بازار نشئت می گیرد، 
براین اساس وارد کننده یا تولیدکننده و حلقه های تعریف شده مجبور هستند کالا را با 

نرخ بیشتری به دست مصرف کننده برسانند.
سمیعی نسب در خصوص علل برخی از گرانی ها بیان کرد: افزایش قیمت مواد 
اولیه یا سایر مولفه ها در واردات یا تولید اثرگذار است و باید گرانی توسط متولیان امر 
آسیب شناسی شود تا به قیمت تثبیت شده برسیم. وی عنوان کرد: وظیفه ما مقابله 
با گرانفروشی و برخورد با بنگاههای اقتصادی متخلف است؛ گرانفروشی یعنی فردی 
کالایی را بالاتر از قیمت مصوب و کارشناسی شده و برخلاف سود قانونی تعریف شده 

به فروش برساند.

نظارت گسترده ای در سطح بازار قم وجود دارد
معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم خاطرنشان کرد: در 
حلقه های تعریف شده یک قیمت درب واحد تولیدی یا در ارتباط با واردات مصوب 
می شود و در خصوص پخش یا عمده فروشی و یا خرده فروشی یک قیمت مشخص 

دیگری وجود دارد که هر کدام نظارت خاص خود را می خواهد.
وی ادامه داد: طبق محدوده قم، تولیدکنند گان موظف هستند آنالیز محصول نهایی 
را در بیاورند و طبق چارچوب تعیین شده به سود قانونی برسند و کالا را عرضه کنند، 
فروش خارج از سود تعیین شده توسط  واحد تولید کننده تخلف است و با آن برخورد 
می شود. سمیعی نسب اظهار داشت: عمده فروشی ها و جزئی فروشی ها نیز باید با 
استفاده از فاکتور رسمی به عرضه کالا بپردازند و این فاکتورها را به بازرس ها عرضه 
کنند و سود را براساس قانون به فاکتور بیفزایند، اگر این اصناف توجهی به سود قانونی 

نداشته باشند، تخلف گرانفروشی اتفاق می افتد.
وی تصریح کرد: با توجه به تغییرات ارز و افزایش گرانفروشی ها توسط برخی از 
صنوف، تشدید بازرسی ها در ماههای اخیر اتفاق افتاد و براساس عملکرد بازرسی و 
تعداد پرونده ها، افزایش چند برابری کنترل بازار صورت گرفته، در این راستا بیشترین 

تمرکز بازرسی ها در مراکز عمده تولید و پخش است.
گرانی و افزایش قیمت کالا به حوزه بازرسی مربوط نیست 

معاون بازرسی و نظارت سازمان صنعت،  معدن و تجارت قم بیان کرد: اگر کالایی 
در بازار افزایش یافته باشد، اصناف حق ندارند کالای قبلی را با قیمت کالای جدید 
بفروشد و فروش کالای موجود قبلی با قیمت جدید تخلف است و باید میزان سود 
قانونی براساس فاکتور اضافه شود. وی عنوان کرد: نظارت گسترده ای در سطح 
بازار وجود دارد، اما با وجود ۵۰ هزار بنگاه اقتصادی در قم، توان بازرسی را کاهش 
داده است و در این باره مشارکت مردمی در کنترل بازار و گزارش پیرامون گرانفروشی 
می تواند بخش زیادی از مشکلات را رفع کند. سمیعی نسب خاطرنشان کرد: وضعیت 
بازار به گونه ای است که قیمت  ها گاهی به صورت هفتگی تغییر می کند، این گرانی و 
افزایش قیمت کالا به حوزه بازرسی مربوط نیست، در این باره اتاق اصناف بازرسی ها 
را روزانه انجام می دهند، از طرفی کمسیسیون بازرسی اتحادیه صنفی طبق ابلاغیه ها، 
به همراه ۵۶ تیم بازرسی از سوی اتحادیه صنفی می تواند ظرفیت نظارتی را افزایش 
دهد که به زودی فعال می شود.وی در مورد نظارت مستمر بر کالاهای اولویت دار 
گفت: کالاهای اساسی به طور مداوم تحت نظارت بوده که این کالاها شامل قند و 
شکر و روغن و برنج و لبنیات و آرد و نان است، در این باره گزارشات و شکایات و گزارش 

تلفنی به ستاد مردمی می تواند تا حد زیادی مانع از گرانفروشی شود.

بی تفاوتی در جولان گرانفروشی؛

وقتی قیمت ها مغازه با مغازه متفاوت است

هرچه بی تفاوت تر باشیم کرونا خوشحال ترمی شود

رکوردزنی کرونا تا کی ادامه می یابد؟
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برای کاهش ریسک سهامداران؛

سهام بیمه می شود

” اوراق اختیار فروش تبعی“ از ابزار های است که در زمان افت و خیز بازار، برای 
کاهش ریسک سهامداران توسط شرکت ها، منتشر می شود.

بسیاری از افراد وقتی اقدام به خرید کالای با ارزشی می کنند در وهله نخست 
بفکر بیمه کردن و حفافظت از آن می افتند، این روز ها حفظ سرمایه به یک دغدغه 

برای مردم تبدیل شده و تلاش می کنند تا سرمایه های خود را بیمه کنند.
یکی از بازار های که این روز ها مورد توجه بسیاری از افراد قرار گرفته، بازار سرمایه 
است؛ افت وخیز های این روز های بازار، باعث شده تا مسئولان از ابزار های بازار 
برای کاهش ریسک استفاده کنند یکی از این ابزار, ” اوراق اختیار فروش تبعی“ 

است.
اختیار فروش تبعی، جز ابزار های پوشش ریسک در بازار سرمایه است و این اوراق 
که در ایران به عنوان بیمه کردن سهام از آن یاد می شود، در حقیقت، ابزاری است 

که به وسیله آن، نوسانات و زیان سهام بیمه می شود.
در شرایطی که قیمت سهام در بازا رسرمایه افت می کند، شرکت ها برای حفظ 
ارزش سهام و حمایت از سهامداران، اقدام به انتشار اوراق اختیار فروش تبعی 

می کنند.
سهامدار عمده، این اوراق را می فروشد و کسی که این اوراق را خریداری می کند، 
در صورت پایین تر آمدن قیمت سهم، زیان وی جبران می شود. به طور مثال فردی 
سهامی را به قیمت ۱۰۰۰ ریال خریداری می کند و اختیار فروش این سهم که 
توسط شرکت انتشار داده شده به قیمت ۹۰۰ ریال با سررسید ۶ ماهه است. حال 
در ۶ ماه آینده اگر قیمت سهم در زمان سررسید به ۷۰۰ ریال رسیده باشد در 
این حالت فرد اختیار فروش خود را اعمال می کند و سهم را با قیمت اوراق اختیار 
فروش می فروشد، اما اگر در زمان سر رسید قیمت سهام افزایش یابد سهامدار 
می تواند از این اختیار فروش تبعی استفاده نکند و سهام خود را به بالا ترین حد 

بفروش برساند.
انتشار این اوراق در بازار سرمایه، باعث می شود که سهامداران از نوسانات مقطعی 

بازار سرمایه، هراسی نداشته باشند و با کاهش قیمت سهام، از بازار خارج نشوند.
البته سهامداران باید در زمان خرید اوراق اختیار فروش تبعی، حواسشان باشد 
که حداکثر تعداد اوراق قابل خرید، معادل تعداد سهامشان باشد و در صورتی که 

خریدشان بیش از سهام شان باشد اوراق مازاد بدون اعتبار خواهد بود.

رییس هیات مدیره انجمن صنفی CNG کشور:

جایگاه داران سی ان جی 
در آستانه ورشکستگی

 رییس هیات مدیره انجمن صنفی CNG کشور گفت: عدم توجه به موضوع 
مهم کارمزد جایگاههای CNG در سال گذشته توسط مسئولین ذیربط موجب 
شد که با وجود گذشت بیش از ۶ ماه از سال ۹۹ هنوز هیچ افزایشی در کارمزد این 

جایگاهها اتفاق نیفتاده است.
های  هزینه  افزایش  داشت:  اظهار  خبرنگاران  جمع  در  جوهری  محسن 
جایگاههای CNG درسال ۹۹ نسبت به سال ۹۸ بسیار بیشتر از پیش بینی ها 
بوده و جایگاههای CNG به دلیل افزایش بی سابقه هزینه های بهره برداری و 

نگهداشت و عدم افزایش کارمزد، در آستانه تعطیلی هستند.
جوهری خاطرنشان کرد: مالکان جایگاههای CNG و شرکت های بهره بردار 
ندارند  را  جاری  سال  در  جایگاهها  این  آور  سرسام  های  هزینه  پرداخت  توان 
و  جایگاهداران  از  حمایتی  هیچ  دولت  فعلی،  بحرانی  شرایط  در  متاسفانه  و 

شرکت های بهره بردار انجام نداده است.
وی افزود: افزایش نرخ ارز در سال ۹۷ ، موجب افزایش قابل توجه هزینه های 
حوزه CNG به ویژه در بخش عرضه شد و ادامه این روند در سال ۹۸ و عدم تناسب 
برای جایگاهداران و  انباشته  افزایش هزینه ها موجب زیان  با  افزایش کارمزد 

شرکت های بهره بردار شد.
رییس هیات مدیره انجمن صنفی CNG کشور افزود: جهش ارزی در سال 
جاری و عدم افزایش کارمزد جایگاههای CNG و تبعات ناشی از شیوع بیماری 
کرونا در کشور، موجب ورشکستگی جایگاهداران وعدم توانایی آنها در پرداخت 

هزینه های جایگاهها شده است.
وی ادامه داد: در حالیکه هزینه های احداث یک باب جایگاه CNG طی ۷ سال 
گذشته حدود ۱۰ برابر شده، افزایش کارمزد این جایگاهها در این بازه زمانی هنوز 
به رشد ۲ برابری نرسیده  و این موضوع باعث عدم استقبال بخش خصوصی جهت 

سرمایه گذاری در احداث جایگاههای CNG شده است.
جوهری خاطرنشان کرد:  تعطیلی برخی از جایگاهها در این شرایط علاوه بر 
جایگاهداران، برای مردم که در شرایط وخیم اقتصادی از سوخت CNG استفاده 

می کنند مشکلاتی ایجاد شده است.

سخنگوی انجمن صنفی تایر ایران خبر داد:

کاسبی جدید دلالان با خرید و فروش 
»کدهای رزرو تایرهای وانتی«

سخنگوی انجمن صنفی تایر ایران گفت: خرید و فروش کدهای رزرو تایرهای 
وانتی در سامانه جامع تجارت توسط دلالان و واسطه ها، سبب شده تا افزایش 

قیمت این تایرها را در بازار شاهد باشیم.
»مصطفی تنها« افزود: در سامانه جامع تجارت گزینه ای تحت عنوان رزرو ۲ 
ماهه تایر پیش بینی شده که امکان ثبت تایرهای وانتی را توسط مالکان خودروهای 

سواری میسر کرده است.
وی بیان داشت: از روز نخست با این گزینه مخالف بودیم، زیرا رزرو بدون پرداخت 
وجه انجام می شود و این مساله به خریداران امکان می دهد تا هر زمانی که 
خواستند برای پرداخت وجه اقدام کنند و در برخی موارد به هیچ وجه برای خرید 
مراجعه نمی کنند. تنها خاطرنشان کرد: مشکلی که اکنون و متاثر از هیجانات و 
رفتارهای بازار به وجود آمده، این است که کد رزرو های تایرهای وانتی از سوی 
افراد به دیگران فروخته می شود. سخنگوی انجمن تولیدکنندگان تایر بیان داشت: 
پس از آنکه تایرسازان از حدود یک ماه پیش مکلف به ثبت تایرهای وانتی تولیدی 
خود در سامانه جامع تجارت شدند، برخی افراد به سرعت اقدام به رزرو این تایرها 
در سامانه کرده و در نتیجه موجودی توزیع کنندگان این تایرها را به نفع خود قفل 

کردند که در ادامه، افزایش قیمت ها را به دنبال داشته است.
وی یادآور شد: علاوه بر سامانه جامع تجارت که مربوط به ستاد تنظیم بازار است 
و تولیدکنندگان موظفند تولیدات و محصولات خود را با ذکرجزئیات وارد آن کنند، 
سامانه های دیگری نظیر سامانه جامع انبارها و سامانه ۱۲۴ وجود دارند، این 
درحالی است انتظار می رود سامانه های ذکر شده با یکدیگر پیوند داشته باشند.

آگهی مفقودی 
برگ سبز خودرو سواری پژو تیپ PARS XU۷ به رنگ 

 ۱۲۴K۰۱۵۸۷۶۷ سفید-روغنی مدل ۱۳۹۲ به شماره موتور
شماره شاسی  NAAN۰۱CA۳DK به پلاک  ۱۶ ۴۶۶ س ۲۸ 
متعلق به زهرا شاهی فرزند اسداله مفقود گردیده و از درجه 

اعتبار ساقط است.

 وزیر راه و شهرسازی گفت: به حباب های قیمتی که توسط عده ای در بازار 
مسکن ایجاد می شود اهمیتی نمی دهیم و تلاش خواهیم کرد با ارایه تحلیل های 

واقعی، راهکارهایی ارایه دهیم تا به رونق بخش مسکن بینجامد.
»محمد اسلامی« افزود: تاثیرگزاری اقتصاد کلان بر بازار مسکن، پیشران بودن 

بخش مسکن در اقتصاد کشور و تاثیرگذاری موثر آن و حفظ سهم مسکن در 
اقتصاد کشور و توجه به مسئولیت اجتماعی در بخش مسکن از مواردی است که 

باید مورد توجه قرار بگیرد.
عضو کابینه دولت دوازدهم با اشاره به اینکه وزارت راه و شهرسازی در شورای 

پول و اعتبار عضو است و این عضویت باید با تاثیرگزاری بیشتری در تصمیمات 
مربوط به مسکن از سوی وزارتخانه راه و شهرسازی همراه باشد، توضیح داد: 
تصمیماتی که در حوزه بانکی گرفته می شود تاثیر مستقیمی روی قیمت ها 
می گذارد. بنابراین باید ترتیباتی اتخاذ شود که در تصمیم گیری های مربوط به 
حوزه های مرتبط با بخش مسکن، وزارتخانه راه و شهرسازی نقش موثرتری داشته 

باشد.
اسلامی بر تالیف و تحلیل در حوزه مسکن تاکید کرد و گفت: آماری که پیش تر 
و هم اکنون از قیمت های خرید و فروش و اجاره مسکن توسط بانک مرکزی ارایه 
می شود، صرفا آماری و غیر تحلیلی است و به همین دلیل دفتر اقتصاد مسکن به 
عنوان زیرمجموعه معاونت مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی باید آماری با 
تکیه بر تحلیل های گوناگون ارایه دهد و از ایجاد حباب در بخش مسکن و قیمت 

های آن جلوگیری کند.
وی تصریح کرد: به حباب های قیمتی که توسط عده ای در بازار مسکن ایجاد 
می شود اهمیتی نمی دهیم و تلاش خواهیم کرد با ارایه تحلیل های واقعی، 

راهکارهایی ارایه دهیم تا به رونق بخش مسکن بینجامد.
اسلامی توصیه کرد: معاونت مسکن و ساختمان تلاش کند تا گزارشی به رییس 
جمهوری از بخش مسکن ارایه شود که ضمن واقع نمایی، دربرگیرنده مسائل و در 

عین حال راهکارهای موثر در کنترل بازار مسکن باشد.
وزیر راه و شهرسازی با اشاره به اینکه مسکن، سرمایه اجتماعی حاکمیت و 
دولت است، گفت: تمام تلاش دشمنان، تضعیف فعالیت های موثر جمهوری 
اسلامی ایران است،  در حالی که دشمنان نمی فهمند که جمهوری اسلامی 
خاستگاه فرهنگی و ملی دارد و صرفنظر از عقاید گوناگونی که در جامعه ایران 
وجود دارد مردم برای حاکمیت بر سرنوشت خود و قطع دست بیگانگان تصمیم 

گرفته اند و طی این سال ها نیز رویکرد جامعه تغییر نکرده است.

وزیر راه و شهرسازی: 

تلاش ما رونق دادن به بخش مسکن است

 عضو اتاق بازرگانی ایران می گوید، برطرف نشدن مشکلات زیرساختی در اقتصاد ایران، عامل اصلی به وجود آمدن شوک های 
قیمت در بازارهای مختلف است.

مهدی علیپور در گفت و گو با ایسنا، اظهار کرد: امروز نه تنها در کشورهای توسعه یافته که در بسیاری از کشورهای حاشیه خلیج 
فارس نیز، نظارتی جدی بر عملکرد اقتصادی اشخاص صورت می گیرد و هرجا تردیدی درباره این عملکرد وجود داشته باشد، 
نهادهای نظارتی به آن ورود می کنند. در این شرایط اگر فردی درآمدی غیرقانونی به دست آورده باشد با او برخورد می شود و اگر 

درآمدی غیرقانونی نباشد اما پنهانی به دست آمده و ثبت نشده باشد، فرد باید مالیاتی سنگین برای آن پرداخت کند.
وی با بیان اینکه در اقتصاد ایران استفاده از این ابزارهای نظارتی، هرگز جدی گرفته نشده، بیان کرد: ما در طول تمام این 
سال ها از پول نفت استفاده کرده ایم و خود را در به کارگیری ابزارهای نوین بی نیاز دانسته ایم. این در حالی است که تنها اگر اخذ 
مالیات را جدی می گرفتیم، امروز بخش قابل توجهی از دغدغه های کشور چه در حوزه بودجه و چه در مدیریت بازارها برطرف 

شده بود.
این فعال اقتصادی به طرح حمایتی دولت ها از صنایع تولیدی و پرهزینه کردن امور دلالی اشاره کرد و گفت: در بسیاری از 
کشورها، وقتی فردی تولید را آغاز می کند از امکاناتی مانند تسهیلات ارزان قیمت یا معافیت های مالیاتی برخوردار می شود، این 
در حالی است که در ایران فردی که رسما اطلاعات تولیدی خود را ثبت می کند، جزو تنها گروه هایی است مالیات خود را تمام و 

کمال پرداخت می کنند.
علیپور ادامه داد: از سوی دیگر، دولت ها کاری با فرایند قیمت گذاری محصولات در بازار ندارند و نرخ به شکل آزاد تعیین می شود 
اما اگر بنا باشد با استفاده از افزایش قیمت کالا، فردی سود کند، نرخ مالیاتی بسیار سنگین بر آن وضع می شود که دیگر عملا 
چنین کاری به صرفه نباشد. مثلا اگر فردی یک ماشین را یک میلیارد تومان خرید و خواست دو میلیارد تومان بفروشد، بیش از 

۵۰۰ میلیون این قرارداد از سوی دولت به عنوان مالیات اخذ می شود و عملا فرد دلیلی برای معامله نمی بیند.
وی خاطرنشان کرد: مالیات ستانی سنگین از دلالی در بازارهایی مانند مسکن و خودرو، تنها راهکار موجود و البته تجربه شده 
برای مدیریت قیمت هاست. مالیات بر ثروت در تمام دنیا گرفته می شود و این عجیب است که هرگز در ایران پیگیری نشده است. 
از سوی دیگر دولت می تواند با ارائه تسهیلات به تولید، سرمایه ها را به این سمت رهسپار کند و در نهایت یک بازی برد – برد به 

وجود آورد.

 سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران با بیان اینکه میانگین مصرف روزانه گاز مایع درشش ماهه اول 
سال ۹۹ بیش از پنج هزار و ۲۰۰ تن بوده، گفت: این عدد در مقایسه با سال ۹۸ درهمین بازه زمانی ۲.۵ درصد رشد 
داشته است. »فاطمه کاهی« با اشاره به اینکه مشکلی در تامین و توزیع گاز مایع برای خانوارها و مصرف کنندگان 
مجاز وجود ندارد، افزود: احتمالا بخشی از تقاضا مربوط به افرادی می شود که از گاز مایع به عنوان سوخت خودرو 
استفاده می کنند که کاری غیر استاندارد و ناایمن است. به گفته کاهی، هدف از توزیع گاز مایع، تامین سوخت 
بخش عشایری و روستایی و خانوارهایی است که دسترسی به شبکه گاز ندارند. وی با اشاره به راه اندازی سامانه 
»سدف« ادامه داد: صنایعی که به صورت قانون مند در سامانه سدف ثبت نام کرده اند نیز می توانند سوخت مورد نیاز 
خود را دریافت کنند. نگاهی به آمار و ارقام اعلام شده حکایت از این دارد که چهار میلیون ایرانی به شبکه گاز متصل 
نیستند. از سوی دیگر بنابر اعلام شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی روزانه پنج هزار و ۲۰۰ تن گاز مایع در ۶ ماه 
اول سال ۹۹ مصرف شده است. با در نظر گرفتن کپسول های ۱۱ کیلویی برای مصرف خانگی، این به معنای آن 

است که روزانه حدود ۴۷۵ هزار کپسول گاز مایع در کشور مورد استفاده قرار گرفته است.
از سوی دیگر میانگین تعداد اعضای خانوارها در سال ۹۵ حدود ۳.۳ نفر است، یعنی در هر خانوار به طور متوسط 
حدود سه نفر زندگی می کنند. با توجه به اینکه چهار میلیون ایرانی جامعه هدف توزیع گاز مایع هستند، این به 

معنای آن است که حدود یک میلیون و ۲۰۰ هزار خانوار از گاز مایع استفاده می کنند.
این آمار در کنار گاز مایع مصرف شده نشان می دهد که به ازای هر خانواده که به شبکه گاز متصل نیستند هر ۲.۵ 
روز یک کپسول گاز و یا در ماه ۱۲ کپسول تامین شده است. این در حالی است که بر اساس مطالعات انجام شده، هر 
خانواده ماهانه به ۴ کپسول گاز برای پخت و پز نیاز دارد و از آنجا که آمارها برای ۶ ماهه اول سال است،  بنابراین در 
این مدت، کپسولی صرف گرمایش نشده است. در واقع وزارت نفت بیش از تعهد خود گاز مایع مورد نیاز را تامین و 

به شرکت های توزیع کننده که زیر نظر وزارت صنعت فعالیت می کنند،   تحویل داده است.
با این حال کپسول ها به جای آنکه به دست جامعه هدف برسد در میانه مسیر یا راهی مخازن خودروها می شود،  یا 
به عنوان سوخت قاچاق به آن سوی مرزها می رود و یا با بی توجهی و صعب العبور بودن مسیرهای روستایی به دست 

۴ میلیون ایرانی فاقد شبکه گاز نمی رسد.

عضو سابق اتاق بازرگانی مطرح کرد

راهکار توقف قیمت ها در بازار مسکن و خودرو
سخنگوی شرکت ملی پخش فرآورده های نفتی ایران :

چرا کپسول گاز کمیاب شد؟

 کارشناس حوزه کار گفت: دستمزد منطقه ای تناقضی 
با حداقل مزد ندارد و شرط اجرایش این است که حداقل 

نیازهای خانواده ها در مناطق مختلف تامین شود.
بحث درخصوص مزد منطقه ای موضوعی است که در ادوار 
مختلف در کشور مطرح می شود و مخالفان و موافقان درباره 

اجرای آن سخن می گویند.  
البته در دو مرحله قبل و بعد از انقلاب اسلامی تصمیماتی 
در مورد مزدهای متفاوت برای مناطق و یا قراردادهای موقت 
و دائم گرفته شد. اما به این دلیل اینکه پیامدهای اقتصادی 
و اجتماعی بررسی نشده بود موجب نارضایتی کارگران قرار 
گرفت و براساس تصمیم شورای عالی کار مجدداً تصمیم به 

تعیین، حداقل مزد ملی گرفته شد.
اواسط مهرماه معاون روابط کار وزارت تعاون اعلام کرد که 
با همکاری مؤسسات پژوهشی تابعه وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، تحقیقات در زمینه تعیین حداقل مزد بر اساس 

صنایع و مناطق آغاز شده است.
»حمید حاج اسماعیلی« کارشناس حوزه کار روز دوشنبه 
در گفت و گو با ایرنا درخصوص ابعاد اجرای مزد منطقه ای 
و  است  حاشیه ای  بحث  منطقه ای،   مزد  اظهارداشت: 

زیرساخت های لازم برای اجرای آن در کشور فراهم نیست.  

و مشکلات  داد: دستمزد چالش جدی است  ادامه  وی 
اساسی در این زمینه وجود دارد که باید به آنها پرداخته شود.  
این کارشناس معتقد است باید در بحث مزد منطقه ای و 
اجرای آن در کشور پژوهش های لازم توسط مرکز پژوهشگاهی 
مجلس، دانشگاه ها، دبیرخانه شورای عالی کار و مرکز ملی 
بهره وری انجام شود و علاوه بر آن از تجربه دیگر کشورها نیز 

استفاده شود.  
مزد  اجرای  برای  لازم  زیرساخت های  اینکه  بیان  با  وی 
مزد  زمانی  باید  افزود:  ندارد،  وجود  کشور  در  منطقه ای 
منطقه ای مطرح شود که بخش خصوصی واقعی شکل بگیرد 
در حالی که هم اکنون  ۸۵ درصد اقتصاد کشور در اختیار 

دولت است.  
برای  لازم  زیرساخت های  از  دیگر  یکی  اسماعیلی  حاج 
کرد  بیان  اقتصاد  عرصه  در  ثبات  را  منطقه ای  مزد  اجرای 
خاص  وضعیت  در  کشور  که  کنونی  شرایط  در  گفت:  و 
اقتصادی به لحاظ شیوع بیماری کرونا و تحریم ها قرار دارد 
و بازار کار شرایط متمرکز به لحاظ اقتصادی ندارد، بنابراین 

امکان اجرای مزد منطقه ای وجود ندارد.  
وی اضافه کرد: عرضه و تقاضا در بازار کار متوازن نیست 
بنابراین در شرایطی که نیروی کار زیاد است کارفرمایان افراد 

با دستمزد پایین را جذب می کنند.  
این کارشناس حوزه کار، تشکیل تشکل های کارگری در 
موضوع دستمزد منطقه ای را ضروری دانست و گفت: در 
و  منسجم  کارگری  تشکل های  نبود  دلیل  به  حاضر  حال 
مکانیسم های ضعیف در رعایت حداقل دستمزد، مشکل 
داریم و بسیاری از کارگاه های ما شناسنامه ندارند بنابراین 
چگونه می توانیم انتظار داشته باشیم که مزد منطقه ای اجرا 

شود.

حاج اسماعیلی گفت: بسیاری معتقدند که مزد منطقه ای 
با حداقل مزد تناقض دارد، اما باید بگویم که شرط لازم مزد 
منطقه ای تامین حداقل نیاز خانواده هاست و با توجه به اینکه 
هزینه زندگی در مناطق مختلف، متفاوت است باید تلاش 

کنیم که حداقل نیاز خانواده ها تامین شود.  
وی بیان کرد: ظرف ۵ سال آینده امکان اجرای دستمزد 
منطقه ای فراهم نیست و چنانچه شرایط عادی باشد می توان 

تلاش کرد که مقدمات اجرای مزد منطقه ای را فراهم کنیم.

یک کارشناس حوزه کار:

دستمزد منطقه ای با حداقل مزد تناقض ندارد

عضو کمیسیون صنایع اتاق ایران اظهار داشت: اکنون مبنای تمام قیمت گذاری ها دلار است و تنها متضرران آن حقوق بگیران ثابت 
هستند، زیرا تولیدکننده و فروشنده اگر امروز کالایی را کیلویی ۱۰ هزار تومان خریداری کند می تواند ۱۱ هزار تومان بفروشد اما کاری از 

دست حقوق بگیران ثابت بر نمی آید.
محمدحسن دیده ور در مورد ایجاد سیستم تهاتری برای انتقال راحت کالا به کشور گفت: شاید در سال های گذشته با وجود صادرات 
آسان ، ایجاد سیستم تهاتری بسیار مناسب بود. اما اکنون متاسفانه در صورت ایجاد چنین سیستمی هماهنگی در آن وجود ندارد، چون 
صادرات ما بسیار کاهش پیدا کرده و به اندازه واردات نیست، مسئله تهاتر در صورتی خوب و مفید است که تسهیلاتی برای صادرات وجود 

داشته باشد.
وی ادامه داد: در حال حاضر یک واحد تولید برای واردات خود باید ارز ۲۲ هزار تومانی تهیه کند که اصلا صرفه اقتصادی ندارد که در 
نهایت موجب کاهش صادرات می شود. در صورتی که صادرات و واردات با یکدیگر بالانس شوند، یعنی در صورت صادرات ۱۰۰ هزار 
دلاری بتوان معادل ۱۰۰ هزار دلار واردات داشت فارغ از اینکه با چه قیمتی صادرات شده و با چه قیمت واردات انجام گرفته است ایجاد 

سامانه تهاتری می تواند کارگشا باشد.
دیده ور تصریح کرد: هم اکنون مواد اولیه خریداری شده بر اساس ارز بازار است چراکه ارز نیمایی به ما تعلق نمی گیرد. در حالی 
که با ارز آزاد خریداری انجام گرفته باشد در سیستم نیما به ثبت می رسد که معمولا با ارز آزاد کمی تفاوت قیمت دارد. به همین دلیل 
صادر کننده رغبت چندانی ندارد که با ارز گران خریداری کند و با ارز ارزان فروش داشته باشد. مگر اینکه قیمت گذاری وجود نداشته باشد 
تا صادر کنندگان بتوانند به راحتی تهاتر کنند و مبنای کل آن در نظر گرفته شود و بر اساس آن میزان صادرات واردات هم وجود داشته باشد.

افزایش ۴۰ درصدی صادرات کشور با راه اندازی سیستم تهاتری 
عضو اتاق بازرگانی تهران در توضیح محدودیت های صادراتی اظهار داشت: متاسفانه صادرات ما محدود است؛ برای مثال ما در کره 
پول های بلوکه شده بسیاری داریم و به دلیل تحریم ها امکان صادرات نداریم اما با کشوری چون روسیه اکنون چنین رویه وجود دارد. 
متاسفانه آنچه ما بدنبال آن هستیم در کشورهای بلوک شرق وجود ندارد و مربوط به کشور های اروپایی، کره و ژاپن می شود که با ما 

همکاری مبادلات پایاپای را ندارند. در حالی که اخیرا با کشور ویتنام از این دست تجارت ها داشته ایم.
وی اضافه کرد: مبادلات تهاتری بسیار مناسب است اما در صورتی که کشورهایی که پول ما در آن بلوکه شده است به ما این اجازه را 
بدهند. اما چنین اتفاقی جای سوال دارد، اگر صادرات و واردات ما به این کشور ها آزاد است، پس چرا پول هایمان بلوک شده است؟ 
مانند آن است که در ورودی مکانی را ببندیم و مهمان دعوت کنیم. ما در بسیاری از کشور ها پول های بلوکه شده داریم که امکان صادرات 

برای مان وجود ندارد، کشور کره یکی از آنهاست که به کالاهای ما هم نیاز دارد اما امکان صادرات وجود ندارد.
دیده ور افزود: متاسفانه در حال  حاضر ما در کشورهایی پول های بلوکه شده داریم که اجازه صادرات نداریم که بهتر است دولت برای حل 

این مشکل به این مسئله ورود پیدا کند و فارغ از سیاست، در مورد مبادلات تهاتری با کشور های مورد نظر مذاکره کند.
عضو اتاق بازرگانی با اشاره به افزایش میزان صادرات در صورت راه اندازی سیستم تهاتری تصریح کرد: در صورتی که چنین امری محقق 
شود ما افزایش ۳۰ تا ۴۰ درصدی صادرات را پیش رو خواهیم داشت. در این راستا باید از سیاست خارجه کمک گرفت، زیرا ما تا چه زمانی 
می توانیم این مشکلات را داشته باشیم؟ برای مثال اگر قوانین FATF اجرا نکنیم برایمان مشکل ساز می شود یا چندی پیش ۱۸ بانک 

تحریم شدند که باعث به وجود آمدن محدودیت های بیشتری برای ما می شود.

عضو کمیسیون صنایع اتاق ایران :

حقوق بگیران متضرران اصلی افزایش نرخ ارز هستند
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ورزشی

 اسطوره بزرگ فوتبال ایران در آستانه شروع لیگ بیستم همچنان بیرون گود 
است و یک فصل دیگر هم بدون حضور او استارت می خورد.

علی دایی اسطوره فوتبال ایران و یکی از شناخته شده ترین چهره های این رشته 
ورزشی در تاریخ کشور محسوب می شود که شهرت او تنها به سال ها حضور در 
تیم ملی و انجان دیدارهای زیاد و کسب عنوان برترین گلزن ملی تاریخ فوتبال دنیا 
نیست و او به واسطه خلق و خوی خاص خودش در کار و برخوردهایش هم با اکثر 

هم صنفانش متفاوت است.
شاید دایی را بتوان مصداق عینی ضرب المثل "زبان سرخ سر سبز می دهد 
برباد" در فوتبال ایران دانست که زبان سرخش او را بیش از یک سال است که از 
حرفه مورد علاقه اش دور نگه داشته است. مروری بر آنچه بر دایی از آخرین روز 

حضورش در فوتبال تا امروز گذشته خواهیم داشت.
   جنجال در آخرین نشست خبری

پشت به بازیکنان و رو در روی مدیران بودن خصیصه علی دایی در همکاری با 
باشگاه های مختلف بوده است. راه آهن، نفت تهران، صبای قم و حتی پرسپولیس 
باشگاه هایی بودند که دایی در اکثر آنها در نهایت با مدیریت باشگاه به مشکل 
خورد و اختلافات را رسانه ای کرد تا چاره ای به جز قطع همکاری نماند و این اتفاق 

در سایپا هم رخ داد.
ماجرای دایی و باشگاه سایپا از این جهت متفاوت است که او بیش از یک سال 
بعد از جدایی از این تیم همچنان بیرون گود است و خوشبینانه ترین نگاه ها هم 

نمی تواند این را صرفاً حاصل اتفاق، تصمیم شخصی یا عدم توافق با باشگاه ها 
و تیم های خواهانش دانست و به نظر می رسد نوعی محرومیت غیر رسمی و غیر 
علنی برای او رخ داده که البته این موضوع بارها رسانه ای و بارها توسط اشخاص 

مختلف تکذیب شده ولی در عمل اتفاقی نیافتاده که عکس آن به اثبات برسد.
ماجرای جدایی دایی از فوتبال به نشست خبری بعد از بازی با ذوب آهن در 
هفته های پایانی لیگ هجدهم بر می گردد. سایپا هفته ها بود با مشکلات شدید 
مالی روبرو بود و صدای اکثر بازیکنان تیم در آمده بود. مشکلات ایجاد شده فشار 
را به قدری بالا برد که احمدرضا درویش از سمت خود استعفا داده و مصطفی 
مدبر جایش را گرفت. تغییری که اختلاف دایی را با کادر مدیریت سایپا عمیق تر و 

جدایی او را نزدیک تر کرد.
بعد از بازی با ذوب آهن بود که دایی این بار انتقادات تند و تیزش علیه مسئولان 
باشگاه را فراتر برده و کارخانه سایپا را آماج حملاتش قرار داد و با اشاره به قیمت 
پراید که به تازگی جهش قابل توجهی داشت کارخانه خودرو سازی را به باد انتقاد 
گرفت که چرا یک شبه به مقدار زیادی خودرو پیش فروش کردید ولی پول اعضای 

تیم خود را نمی دهید.
انتقادی که به مذاق سایپایی ها خوش نیامد و کمتر از ۴۸ ساعت طول کشید تا 
علاوه بر جوابیه روابط عمومی کارخانه سایپا به دایی، حکم برکناری او هم صادر 
شد و ابراهیم صادقی جایش را روی نیمکت گرفت. آنهم در حالیکه تنها ۲ هفته به 

پایان لیگ باقی مانده بود.

 * دایی عقب نشینی نکرد، حملات تند و تیز در نشست خبری
بعد از این ماجرا بود که دایی اعلام کرد می خواهد یک نشست خبری گذاشته 
و با اصحاب رسانه رو در رو صحبت کند. نشست خبری برگزار شد و یکی از تند و 
تیز ترین نشست های خبری دایی را شاهد بودیم که در آن افراد زیادی را از دم 
تیغ تیز سخنانش گذارند و حمله ای هم در این میان به مصطفی مدبر، مدیرعامل 
جدید باشگاه سایپا داشت که به نظر می رسد دوری بیش از یک ساله او از فوتبال 
در نتیجه آن صحبت ها و اتهامات اثبات نشده ای بود که دایی به مدبر زد. دایی بعد 

از آن دیگر هرگز در فوتبال و روی نیمکت تیمی دیده نشد.
   مذاکراتی که در دقیقه ۹۰ بی نتیجه می ماند

دایی در طول این یک سال و خورده ای پیشنهادات ریز و درشت کم نداشته و 
چند بار تا مرحله عقد نهایی قرارداد با تیم های مختلف پیش رفته ولی هربار در 
لحظه پایانی به دلیلی نامعلوم این توافق منجر به امضای قرارداد نشده است. او در 
مقطعی گزینه جدی نیمکت پرسپولیس بود ولی نشد به تیم سابقش برگردد و در 

نهایت گل محمدی جانشین کالدرون شد.
دایی بعد از جدایی کی روش و بعد از جدایی ویلموتس گزینه جدی هدایت تیم 
ملی هم بود و تا یک قدمی نشستن دوباره روی نیمکت این تیم هم پیش رفت 
ولی در نهایت اعلام شد که با او توافق حاصل نشده و اسکوچیچ کروات جایش 
را روی نیمکت تیم ملی گرفت. گزینه بعدی سپاهان بود که قصد داشت دایی را 
جانشین قلعه نویی کند ولی مذاکرات طرفین که در ابتدا مثبت و پیش برنده به 
نظر می رسید هم از نقطه ای به بعد به کل متوفق و حضور آقای گل فوتبال ملی 
دنیا در نقش جهان منتفی شد تا محرم نویدکیا شانس حضور روی نیمکت طلایی 
پوشان را پیدا کند. دایی گزینه جدی هدایت تراکتور هم بود و وقتی ساکت الهامی 
با محرومیت طولانی مدت مواجه شد قصد داشت جانشین او شود و مذاکراتش 
با مسئولان باشگاه تبریزی به خوبی جلو رفت و به مرحله نهایی رسید ولی این بار 
هم پیش از امضا همه چیز رنگ باخت و در نهایت علیرضا منصوریان روی نیمکت 

تراکتور نشست.
سپردن  برای  که  بودند  دیگری  های  تیم  هم  گهر  گل  و  پیکان  آهن،  ذوب 
نیمکتشان به دایی سراغ وی رفتند ولی این پیشنهادات زیاد جلو نرفت و در همان 

مراحل ابتدایی متوقف شد تا خیلی جدی نشود.
  دایی محروم است؟

با وجود دوری بیش از یک ساله دایی از فوتبال هیچ حکمی منبی بر محرومیت 
او از فعالیت منتشر نشده و البته پیگیری های رسانه ای هم نشان می دهد چنین 
حکمی از سوی هیچ دستگاهی صادر نشده است ولی اینکه چرا با این وجود او را 

که بارها اعلام کرده عاشق کارش است در کنار فوتبال نمی بینیم.
تکلیف نیمکت اکثر تیم های لیگ برتر در فصل بیستم مشخص است و به جز 
۱-۲ مورد خاص ابهامی روی نیمکت ها وجود ندارد و این نشان می دهد فعلًا برای 
فصل جدید هم خبری از حضور دایی در فوتبال نیست ولی شایعات پررنگ مربوط 
به عدم اجازه فعالیت او زمانی رنگ می بازد که در عمل عکس آن ثابت شده و دایی 
را روی نیمکت یکی از تیم های ایرانی ببینیم و مشخص شود که شایعات مربوط به 

دوران عدم حضور او در فوتبال صحت نداشته است.
فوتبال ایران بدون دایی قطعاً چیزی کم دارد و بیرون بودن شخصیتی مثل او از 
گود این رشته ورزشی نوعی سرمایه سوزی است و باید دید در نهایت چه زمانی 
انتظار فوتبالدوستان برای دیدن دوباره او و داد و فریاد و بالا و پایین پریدن هایش 

به سرانجام می رسد.

دومین فصل لیگ برتر بدون شهریار؛

فوتبال ایران همچنان از علی دایی »محروم« است
حریف کرونایی و قدرتمند ملی پوشان ؛ 

ایران - مالی؛ مصاف ملی پوشان
 با منتخب باشگاه های فرانسه

تیم ملی فوتبال ایران در دومین مسابقه دوستانه سه شنبه در ترکیه به مصاف تیم 
مالی خواهد رفت.

تیم ملی فوتبال ایران  سه شنبه در دومین مسابقه تدارکاتی خود در ترکیه به 
مصاف تیم مالی می رود. مسابقه ای که شایعه لغو آن بخاطر ۵ بازیکن کرونایی در 
تیم مالی منتشر شد. تیم ملی در مسابقه اول مقابل ازبکستان بازی قابل قبولی از 
خود ارایه داد. تیم ملی با دراگان اسکوچیچ تغییر چهره داده است دیگر خبری از 
بازیکنان همیشگی چون اشکان دژاگه و مسعود شجاعی نیست و نفرات جوان تر 
و جدیدتر جای آنها را گرفته اند. تیم ملی مقابل ازبکستان در فاز هجومی خوب 
ظاهر شد و مثلث طارمی، سردار آزمون و علی قلی زاده همکاری مناسبی با هم 
داشتند. مشکل اصلی در خط دفاع بود. جایی که ازبکستان دو بار توپ را به تیرک 
دروازه ما کوبیدند و یک گل هم زدند تا هشدارهای لازم به سرمربی جدید تیم ملی 
داده شود. ملی پوشان ایرانی برای شکست دادن بحرین و عراق در مقدماتی جام 
جهانی آماده می شوند و در دیدار با چنین تیم های چغری داشتن خط دفاعی نفوذ 
ناپذیری یکی از اولویت ها خواهد بود. مالی تیمی  قدرتمند با بازیکنان با کیفیت 
است. هرچند ابتلا ۵ بازیکن این تیم به کرونا باعث شد که این تیم مقابل غنا با ۱۵ 
بازیکن بازی کند و فقط دو تعویض داشته باشد. تیم ملی مالی را می توان به نوعی 
تیم منتخب باشگاهی فرانسه نامید! اکثر بازیکنان مالی لژیونر هستند که بیشتر 
آنها در باشگاه های فرانسوی توپ می زنند.بازیکنانی که در تیم های رن فرانسه، 
متز فرانسه، ویتوریا ستوبال پرتغال، لانس فرانسه)۲(، آنژه فرانسه، لایپزیش آلمان، 
رمس فرانسه، استراسبورگ فرانسه، نانت فرانسه)۲(، ساوتهمپتون انگلیس و هاتای 
اسپور ترکیه بازی می کنند. مالی حریفی قدرتمند برای تیم ملی ایران محسوب 
می شود و ملی پوشان و همچنین کادرفنی ایران در این مسابقه محک جدی 
می خورد. قطعا نتیجه این بازی به هیچ عنوان برای فوتبال ایران اهمیتی ندارد 
اما عملکرد بازیکنان در میدان و نحوه بازی آنها مقابل تیم قدرتمند می تواند نتایج 
خوبی برای ملی پوشان به همراه داشته باشد. اسکوچیچ در این مسابقه می تواند 

عملکرد بازیکنانش را زیر فشار حملات حریف مورد ارزیابی قرار بدهد.

مثلث طلایی رسما از هم پاشید؛

یحیی، فرشته نجات بازیکن جدید استقلال 
مهدی مهدی پور توسط یحیی گل محمدی به ذوب آورده شد و حالا با پیوستن به 

استقلال مسیر فوتبالی اش تغییر کرده است.
به گزارش ایرنا، استقلال  شنبه شب گذشته با مهدی مهدی پور رسما به توافق 
رسید و این بازیکن به عنوان ششمین خرید این فصل آبی پوشان تهرانی معرفی 
شد. مهدی پور هم مانند مرادمند اصفهانی است و از آکادمی سپاهان کارش را 

شروع کرده است.
رسول  نظر  زیر  و  رفت  ذوب آهن  به  سپاهان  آکادمی  ترک  از  بعد  بازیکن  این 
کربکندی کار کرد. سپس سر از راه آهن درآورد اما در این تیم نتوانست خود را نشان 
دهد و اکثرا روی نیمکت بود. همین مساله سبب شد تا او به دنبال جدایی باشد. در 
همین اثنا بود که یحیی گل محمدی خواهان حضور این بازیکن در جمع سفید و 
سبزهای اصفهانی شد. مهدی پور به اصفهان برگشت و به یکی از مهره های اصلی 
یحیی در میانه میدان تبدیل شد تا سرمربی کنونی پرسپولیس فرشته نجات بازیکن 
جدید استقلال شود. همانجا بود که مهدی پور با الگوی فوتبالی خودش یعنی 
قاسم حدادی فر همبازی شد و روزهای طلایی ذوب را رقم زد. او سه جام قهرمانی 

را با تیمش به دست آورد.
سپس مهدی پور به تراکتور رفت تا خدمت سربازی اش را پشت سر بگذارد. در 
درون زمین او عملکرد خوبی داشت اما برای جدایی از این تیم به همراه دو تن 
از دوستان صمیمی اش یعنی دانیل اسماعیلی فرد و احسان پهلوان سختی های 
زیادی را تحمل کرد. همین مساله باعث شد تا بازگشتش به ذوب با فروغ سابق 
همراه نباشد. او در لیگ نوزدهم در یک بازی بسیار درخشان ظاهر شد و در برابر 

شاهین در بوشهر به تنهایی سه پاس گل داد تا بهترین بازیکن میدان شود.
حالا این هافبک تدافعی که قابلیت بازی در پست هافبک تهاجمی را هم دارد و از 
تبحر فروانی در زدن ضربات ایستگاهی برخوردار است راهی استقلال تهران شده 
است. ۲ هم خدمتی دیگرش راهی پرسپولیس و سپاهان شده اند و دیگر مسیرشان 
از هم جدا شد. باید دید مهدی پور در استقلال چه نقشی را خواهد داشت. آیا او قرار 

است جانشین علی کریمی باشد یا محمود فکری برایش فکری دیگر در سر دارد.

سرمربی تیم ملی فوتبال: 
دیدار با مالی محک جدی برای ما خواهد بود

سرمربی تیم ملی فوتبال ایران، گفت: 
جزو  سنگال  و  نیجریه  کنار  در  مالی 
بهترین تیم های آفریقا است و دیدار با 
این تیم محک جدی برای ما خواهد بود
دوشنبه  روز  اسکوچیچ«  »دراگان 
درباره اردوی تیم ملی در ترکیه، اظهار 
داشت: جو تیم ملی فوق العاده است. 
این کمپ به ما کمک کرد تا شناخت 
تیمی  و  فردی  ویژگی های  از  بهتری 
همدیگر پیدا کنیم و از این بابت بسیار 
خوشحالیم. وی درباره دیدار تدارکاتی 
تیم ملی مقابل تیم مالی، عنوان کرد: 
بازی با مالی محکی خوب و جدی برای تیم ملی خواهد بود. از نظر من، مالی در 
کنار نیجریه و سنگال جزو بهترین تیم های آفریقا است. تقریبا همه بازیکنان حریف 
در فوتبال اروپا بازی می کنند. اسکوچیچ افزود: مهم تر از همه، باید بتوانیم خودمان 
را هم سطح با آمادگی بدنی بازیکنان مالی به چالش بکشیم. شک ندارم که بازیکنان 
ما با انگیزه کامل در این میدان حاضر خواهند شد. تیم ملی فوتبال ایران امروز 
سه شنبه در دیداری تدارکاتی در کشور ترکیه به مصاف تیم ملی مالی خواهد رفت.

بن بست در مذاکره با خارجی ها؛

 کریمی منتظر پیشنهادات جدید استقلال
 بازیکن تاثیرگذار خط میانی آبی پوشان آماده دریافت پیشنهاد جدید این تیم 
برای بازگشت به استقلال است. علی کریمی را می توان یکی از بهترین های فصل 
گذشته فوتبال ایران دانست که از ابتدا تا انتهای فصل در ترکیب آبی پوشان خوش 
درخشید و بازیهای چشم نوازی انجام داد. کریمی یکی از اولین بازیکنانی بود که 
از اواخر فصل ساز جدایی کوک کرد و گفته می شد پیشنهاداتی نیز از لیگ های 
قطر و ترکیه دارد و حتی مذاکراتی جدی با چند تیم را در دستور کار قرار داد. ارتباط 
استقلالی ها با علی کریمی هنوز کاملا قطع نشده چرا که آنها همچنان امیدوار به 
بازگشت او هستند. در همین رابطه یک منبع نزدیک به استقلال خبر داد کریمی 
منتظر شنیدن آخرین پیشنهاد آبی هاست و امکان این که ستاره فصل گذشته 

استقلال در لیگ بیستم هم با پیراهن این تیم به میدان برود وجود دارد.

بازیکن مدنظر استقلال شاگرد 
»منصوریان« شد

»سعید واسعی« بازیکن فصل گذشته تیم فوتبال پیکان به تراکتور تبریز پیوست.
هافبک فصل گذشته تیم فوتبال پیکان که به صورت جدی یکی از گزینه های 
خرید تیم استقلال به شمار می رفت، به تراکتور پیوسته و شاگرد »علی منصوریان« 
شد. این بازیکن ۲۵ ساله در ابتدای فصل نقل و انتقالات قرار بود راهی استقلال 
شود اما این تیم نتوانست رضایت نامه او را از پیکانی ها بگیرد و این انتقال بی سرانجام 
ماند. واسعی در چند روز گذشته به دلیل عدم اجرای تعهدات پیکانی ها، قراردادش 

را به صورت یک طرفه فسخ کرد.

 

یشکسوت آبی پوشان گفت: حضور فکری در استقلال را به فال نیک می گیرم اما واقعیت این است که فکری و استقلال 
در این فصل مسیری سخت پیش رو دارند.

علی چینی اظهار داشت: فکری از سرمایه های مربیگری استقلال است و امیدوارم با او طوری رفتار نشود که باز هم 
شاهد سرمایه سوزی در این تیم باشیم. فکری می تواند آن مربی دلخواه آبی ها باشد منوط به این که حمایت تیم مدیریتی 

و هواداران را در کنار منابع مالی لازم برای پیشبرد اهداف داشته باشد.
پیشکسوت آبی پوشان گفت: حضور یک مربی خوب و داشتن مهره های مورد نیاز برای موفقیت در یک تیم لازم است 
اما کافی نیست. تیم خوب داخل مستطیل سبز به یک حمایت و پشتیبانی درخور از سوی تیم بیرون زمین نیاز دارد. 

وظیفه هیات مدیره و به خصوص مدیرعامل در این خصوص بسیار مهم و حساس است. 
وی افزود: استقلال به مدیرانی نیاز دارد که مشکلات اقتصادی این تیم را در حداقل زمان ممکن حل کنند. مدیرانی 
که دستشان در جیب خودشان باشد و شم بالای اقتصادی داشته و بتوانند از حداقل فضا ها بهترین درآمدزایی ها را 
داشته باشند. نه مدیرانی که چشم شان به کمکهای مردمی یا به دست مدیران وزارت ورزش باشد. این نوع مدیران هرگز 
استقلالِ کاری ندارند و با آنها مسیر موفقیت منحرف می شود. چینی بیان داشت: خوشبختانه از اولین روزی که فکری 
به استقلال آمد فضای خوبی در بین هواداران ایجاد شد و به نظر می رسد که از او حمایت صورت می گیرد. امیدوارم 
این فضا کماکان وجود داشته باشد و هواداران تا زمان تثبیت فکری در این تیم دست از حمایت بر ندارند. مربی پیشین 
آبی پوشان در خصوص دستیاران فکری گفت: همه دستیاران او از جنس استقلال هستند و تیم فنی فکری یکدست 
استقلالی هستند که این خیلی خوب است. این تیم به جز برهانی در نساجی هم بودند و هماهنگی کاملی دارند و می 
توان به آنها امیدوار بود. مدافع پیشین آبی پوشان در خصوص حضور مظلومی روی نیمکت بیان داشت: پرویز خان 
خودش سالها سرمربی استقلال بوده و از بهترین نفرات فنی است و حضورش روی نیمکت به این تیم وزن می دهد. او 

در سن و سال خوبی قرار دارد و گزینه ای مناسب برای سرپرستی است. 
چینی در ادامه خاطرنشان ساخت: امیدوارم حتی اگر در هفته های ابتدایی فصل تیم نتایج دلخواه را نگرفت هواداران 
همانطور که از استراماچونی تا زمان تثبیت حمایت کردند و به او زمان دادند، از حمایت فکری هم دست بر نداشته و این 
زمان را برای او هم قائل شوند. اعتماد به فکری اتفاق خوبی بود که از سوی مدیریت استقلال رخ داد و حالا نوبت هواداران 

است که به او اعتماد کنند. 

کارشناس فوتبال گفت: متوجه شده ایم که یک مربی بی مسؤولیت به نام ویلموتس مقابل عراق و بحرین تیم ایران را 
هدایت می کرده، مربی ای که قبل از بازی با عراق استعفا کرده بوده است.

بیژن طاهری در باره شرایط تیم ملی ایران و دو بازی تدارکاتی اش با ازبکستان و مالی اظهار داشت: تیم فوتبال ایران 
بعد از باخت عراق و بحرین شرایط بسیار سختی برای صعود پیدا کرده است به خصوص این که ویروس کرونا باعث شد 
دیدارهای مقدماتی جام جهانی به تعویق بیفتد. اکنون متوجه شده ایم که یک مربی بی مسؤولیت به نام ویلموتس مقابل 
عراق و بحرین تیم ایران را هدایت می کرده، مربی ای که قبل از بازی با عراق استعفا کرده بوده است. اکنون باید این 

مشکلات را دیگران به دوش بکشند تا تیم ملی شرایط مناسبی پیدا کند.
وی افزود: تیم ملی با هدایت اسکوچیچ یک بازی تدارکاتی با ازبکستان انجام داد، ازبک ها فوتبالشان متکی بر قدرت 
بدنی است و از فوتبال روسیه و شوروی سابق نشأت می گیرد. بازیکنان ازبکستان از نظر تکنیکی نسبت به تیم ایران 
ضعیف تر بودند. اسکوچیچ هم تمام داشته هایش را در این مسابقه در اختیار نداشت و از برخی از بازیکنانی که دعوت 

کرده بود استفاده کرد.
طاهری با اشاره به شرایط سرمربی جدید تیم ملی عنوان کرد: با یک یا دو بازی نمی توان در مورد سرمربی جدید تیم 

ملی اظهارنظر کرد. باید به این مربی زمان داد و امیدوارم که بتوانیم مقابل عراق و بحرین پیروز شویم.
قضاوت در مورد اسکوچیچ زود است 

وی در مورد دیدار دوستانه با تیم مالی در روز سه شنبه گفت: هر چقدر بازی تدارکاتی بیشتری انجام بدهیم شرایط تیم 
ملی بهتر و بهتر می شود. فوتبال ملی چند ماه را در سکوت گذرانده و اکنون هر چقدر بازی تدارکاتی بیشتری داشته 
باشیم به سود تیم ملی است. بازیکنان دور هم جمع می شوند و کادر فنی از آنها شناخت خوبی پیدا می کند. تیم مالی هم 
یکی از تیم های خوب آفریقاست. نتیجه این بازی اصلًا مهم نیست، اما یک نکته را هم جالب است که بگویم؛ اسکوچیچ 
در بازی با ازبکستان از ۴ هافبکی که در میدان داشت ۳ هافبکش چپ پا بودند، امیری، حاج صفی و قلیزاده سه هافبک 

چپ پا بودند که برای تیم ملی هم خوب بازی کردند.
این کارشناس فوتبال تصریح کرد: بازی های تدارکاتی بیشتر باعث می شود بازیکنانی همچون قلی زاده در سطح ملی 
بیشتر دیده شود. شجاع خلیل زاده هم در بازی با ازبکستان خیلی خوب و درخشان بازی کرد. یکی از مزایای بازی های 

تدارکاتی همین شناخت بازیکنان از یکدیگر و درخشش بازیکنان جدید است.

علی چینی  :

فکری و استقلال راه دشواری در پیش دارند
بیژن طاهری:

 مربی بی مسئولیتی مقابل بحرین و عراق داشتیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس، گفت: شرایط تیم ما به عنوان فینالیست لیگ 
قهرمانان آسیا اصلا خوب نیست و آقایان جوری رفتار می کنند که انگار این تیم 

صاحبی ندارد.
جمع  در  پرسپولیس  فوتبال  تیم  تمرین  حاشیه  در  گل محمدی«  »یحیی 
تمرین  نخستین  در  تیم  این  بازیکنان  برخی  غیبت  خصوص  در  خبرنگاران 
آماده سازی پرسپولیس برای فصل جدید به دلیل پرداخت نشدن بدهی های 
آنها، گفت: تیم ما با اختلاف ۱۴ امتیاز توانست قهرمان لیگ برتر شود و راهی 
فینال لیگ قهرمانان آسیا شد. امروز اولین تمرین ما بعد از این موفقیت ها است 
که متاسفانه نیمی از بازیکنان حضور ندارند و بخشی از آنها هم در تمرین تیم 
ملی هستند. وی ادامه داد: این اتفاق برای چندمین بار است در تیم ما رخ می 
دهد. قرار بود روز گذشته بدهی بازیکنان پرداخت شود اما بازهم وعده جدیدی به 
آنها داده شد. این تیم مدیر و هیات مدیره دارد و بعد از فینالیست شدن در لیگ 
قهرمانان آسیا یک نفر حاضر نشد برای شروع تمرینات به بازیکنان خیر مقدم 

بگوید. جوری رفتار می کنند که انگار این تیم صاحبی ندارد.
بازیکنان  و کادر فنی هم مثل  پرسپولیس گفت: من  فوتبال  تیم  سرمربی 
مشکلات مالی داریم اما الان بحث بازیکنان مهم تر است. آنها هر کاری لازم بود 

برای پرسپولیس کردند و با جان و دل برای پرسپولیس بازی کردند. از هر نظر 
حساب کنید نمایندگان ما نباید به فینال لیگ قهرمانان صعود می کردند اما با 

غیرتی که بازیکنان ما نشان دادند توانستیم تمام معادلات را برهم بریزیم.
وی در مورد تاثیر بدهی باشگاه پرسپولیس به برانکو در پرداخت نشدن مطالبات 
بازیکنان تصریح کرد: طلب برانکو از ۲ سال قبل است و هر زمان هم که بحث 
مطالبات می شود بدهی برانکو را مدیران مطرح می کند و این دستاویزی برای 

باشگاه شده تا پول بازیکنان را پرداخت نکنند.
گل محمدی اظهار داشت: نباید در خصوص شایعه جدایی برخی بازیکنان 
صحبت کنم اما محمد انصاری تا آخر امسال در کنار ما نخواهد بود و نمی توانیم 
از او استفاده کنیم. محمد نادری هم طی صحبتی که با من داشته باید به باشگاه 

می رفته اما انگار باشگاه پیگیر او نیست.
وی در مورد اینکه چرا او امروز پرسپولیس را تمرین نداده است، ادامه داد: چون 

تمرین ریکاوری بود امروز دستیارانم تیم را تمرین دادند.
سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس در خصوص اینکه هواداران نگران وضعیت تیم 
هستند گفت: پاسخ اکثر سئولات شما را باید مدیریت باشگاه بدهد. متاسفانه این 

وضعیت فینالیست لیگ قهرمانان آسیا است و به خوبی شرایط مشخص است.

شجاع  جمله  از  بازیکنانم  به  سرمربی  یک  عنوان  به  افزود:  محمدی  گل 
خلیل زاده نیاز دارم. این بازیکنان عشق خود را به پرسپولیس نشان دادند اما 

متاسفانه کارهای لازم برای حفظ او صورت نگرفته است.
وی در مورد اینکه پیش از لیگ قهرمانان اعلام کرده بود اگر شرایط به این شکل 
پیش برود از سمت خود استعفا خواهد کرد، گفت: فعلا به تمرین میایم و کار 
خاصی نمی توانم انجام دهد. صبر کنید این چند روز هم بگذرد ببینیم چه اتفاقی 

رخ می دهد.

یحیی گل محمدی: 
آقایان جوری رفتار می کنند که انگار پرسپولیس صاحبی ندارد

 سرمربی اسبق و پرافتخار آرسنال، نخریدن »کریستیانو رونالدو« 
را بزرگ ترین حسرت نقل وانتقالاتی خود دانست.

تابستان سال ۲۰۰۳  در  گاردین،  از  نقل  به  و  ایرنا  به گزارش 
رونالدوی جوان با درخشش خود در اسپورتینگ لیسبون، توجه 
بسیاری از تیم های اروپایی را به خود جلب کرد. در همان زمان تیم 
فوتبال آرسنال پیش قراردادی با اسپورتینگ لیسبون امضا کرد تا 

وینگر پرتغالی به لندن بیاید اما منچستری ها در آخرین لحظات 
رونالدو را به تیم خود آورده تا برنده پنج توپ طلا شروع سلطنش 

از این تیم باشد.
»آرسن ونگر« سرمربی فرانسوی سال های نه چندان دور آرسنال 
در این خصوص، گفت: رونالدو اولین بازیکنی نبود که به این 
شکل از دست دادیم اما بدون شک بزرگترین بازیکنی بود که ما 

نتوانستیم جذب کنیم. پیوستن او به منچستریونایتد بزرگترین 
و  توافق کردیم  با اسپورتینگ  ما  ادامه داد:  حسرتم است. وی 
منچستری ها که »کارلوس کی روش« را به تازگی به تیم خود آورده 
بودند، توانستند از طریق او از ما سبقت گرفته و رونالدو را جذب 
کنند. ما پیراهن آرسنال را هم به او داده بودیم. من ناهار را به همراه 

رونالدو و مادرش در زمین تمرین صرف کردیم.

سرمربی با سابقه فرانسوی افزود: این یک نمونه است اما تعداد 
بسیار زیادی از این موارد وجود داشت. تاریخ یک باشگاه بزرگ پر از 

بازیکنان بزرگ غایب است. 
ونگر در گذشته نیز فاش کرده بود که نزدیک به خرید افرادی 
مانند »یحیی توره« و »زلاتان ابراهیموویچ« بوده است. »لیونل 

مسی« نیز یکی دیگر از همین موارد بود.

ونگر:  بزرگ ترین پشیمانی ام، نخریدن »رونالدو« است
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 تاکتیک های اصولگرایان در نیمکت انتخاباتی؛

اصولگرایان سنتی در تدارک حضور موثر

 انتخابات برای اصولگرایان در حال جدی شدن است و به نظر می رسد گروه ها 
و شخصیت های این جریان برای نشستن در نیمکت انتخاباتی ریاست جمهوری 
با  گروهی  مشورتی،  جلسات  تاکتیک  با  گروهی  می شوند.  آماده  سیزدهم 

صبحانه های کاری و سیاسی و عده ای دیگر با هجمه به دولت.
روزهای کرونایی سیاست ایران، با اعلام رسمی نامزدی برخی چهره ها، تشکیل 
جلسات میان شماری از تشکل ها و نیز تحلیل ها درباره حضور نامزد زن در این 
دوره، آرام آرام انتخاباتی تر می شود. تا اینجای کاراصولگرایان هم از نظر تعدد 
نامزدهای اعلامی و احتمالی و هم از نظر تحرکات و جلسات انتخاباتی از رقیب 
اصلاح طلب خود پیش هستند. اصولگرایانی که به اصطلاح در دسته سنتی ها 
قرار می گیرند در کنار جبهه پایداری، نواصولگرایان، بهاری ها و آن هایی که 
ادعای استقلال می کنند، هریک به شیوه ای کار خود را آغاز کرده اند تا در زمان 

باقی مانده بتوانند بیشترین آمادگی را کسب کنند.
جامعه روحانیت مبارز، جبهه پیروان خط امام، حزب موتلفه اسلامی و دیگر 
اصولگرایانی که در دسته سنتی ها تعریف می شوند؛ در حال آماده سازی برای 
انتخابات هستند. گرچه »محمدرضا باهنر« دبیرکل جبهه پیروان خط امام و 
رهبری پیش از این در گفت و گویی اطمینان داده بود که در انتخابات ریاست 
جمهوری آینده کاندیدا نخواهد شد اما این موضوع به معنای کنار رفتن از کارزار 
انتخاباتی جبهه پیروان نیست و این تشکل در تلاش است تا از میان گزینه های 
موجود به اجماعی برای حمایت دست یابد. حضور سردار »حسین دهقان« 
وزیر پیشین دفاع در جلسه این جبهه و در حالی که از صراحتا حضور خود در 
انتخابات را تایید کرده؛ نشان از این تلاش جبهه پیروان دارد. به نظر می رسد 
دیگر سنتی های اصولگرا چون »غلامعلی حداد عادل« که پیش از این در تلاش 
برای وحدت بخشی میان اصولگرایان رهبری این جریان را به دست گرفته و با 
وجود تمام اختلافات پنهان و آشکار سرانجام آن ها را به یک فهرست واحد رسانده 
بود؛ چندان به تکرار این تجربه بی میل نباشد. اینکه اما جبهه پایداری به عنوان 
ساز ناکوک اصولگرایی و نواصولگرایان با ایده هایی که در ذهن دارند؛ تا چه میزان 
ریش سفیدی وی را برای ریاست جمهوری سیزدهم خواهند پذیرفت، علامت 
سوال است. جامعه روحانیت مبارز را هم می توان متمایل به ایفای نقش رهبری 
اصولگرایان دانست. »مصطفی پورمحمدی«، دبیر عالی جامعه روحانیت مبارز 
تاکید کرده است که جامعه روحانیت هدفش حاشیه نشینی نیست اما این 
ایستادن در میانه میدان و متن انتخابات احتمالا با سازوکارهایی چون شانا 
انقلاب(  نیروهای  یا جمنا )جبهه مردمی  انقلاب(  نیروهای  ائتلاف  )شورای 
نخواهد بود از آن رو که پورمحمدی معتقد است این شوراها حرکات مثبتی بود 
اما این مجموعه ها نیازمند بازسازی و کمال هستند. تلاش های جامعه روحانیت 
این تشکل در  آفرینی  مبارز در حالی است که مرتضی طلایی درباره نقش 
انتخابات آینده گفته است: »فکر نمی کنم  کسی مخالف حضور و ایفای نقش 
جامعه روحانیت مبارز باشد اما خودشان هم باید این ظرفیتها را به نمایش بگذارند 
تا این تعامل دو سویه بین آنها و جریان های سیاسی محور ائتلاف شکل بگیرد.«

حزب موتلفه اسلامی هم در انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم با معرفی 
»مصطفی میرسلیم« از اعضای شورای مرکزی و در انتخابات مجلس یازدهم هم 
با حمایت از وی؛ نشان داد که قصد عقب نشستن از سیاست را ندارد. این بار 
هم به نظر می رسد خود را برای این حضور آماده می کند. »اسدالله بادامچیان« 
با تاکید بر اینکه حزب موتلفه اسیر گذشته نیست؛ تصریح کرد: »در انتخابات 
ریاست جمهوری بر اساس سیاست گذاری شورای مرکزی حزب اقدام مستقل و 
حضور جدی خواهیم داشت؛ لیکن در مورد این اقدام با همه تشکل ها و گروه ها 
تعامل و ارتباط برقرار خواهیم کرد و کوشش می کنیم که با اقدام جمعی و جامع و 

مورد پذیرش همه نیروهای انقلاب عمل کنیم.«
مثلث عجیب اصولگرایی

فعالیت های  هم  دیگری  طیف های  اصولگرا،  سنتی  جریان های  کنار  در 
انتخاباتی خود را در سطوح مختلف آغاز کرده اند. پایداری ها، نواصولگرایان و 
بهاری ها، هر یک به شیوه خود در مسیر انتخابات قرار گرفته اند. جبهه پایداری 
بر اساس اعلام »مجید متقی فر« سخنگوی این تشکل، کمیته انتخابات خود را 
تشکیل داده اما هنوز به صورت رسمی در رابطه با انتخابات ریاست جمهوری 
با کسی جلسه برگزار نکرده و صحبت های مطرح شده درباره نامزدهای مورد 
حمایت جبهه پایداری صرفا گمانه زنی بوده و مرجعیتی ندارند. تعدد نامزدهای 
نزدیک به این جریان می تواند یکی از موارد اختلاف ساز میان آن ها باشد و اگرچه 
»صادق زیباکلام« استاد دانشگاه تهران معتقد است در انتخابات آینده از بین 
علیرضا زاکانی یا سعید جلیلی یکی با رای ۳۰ درصد رییس جمهور می شود 
اما همین پیش بینی هم اما و اگرهای زیادی دارد. شنیده ها از اردوگاه بهاریون 
هم نشان می دهد که دغدغه تایید صلاحیت آن ها را وادار به حضور با نامزدی 
اجاره ای البته از طیف بسیار نزدیک به خود و چهره ای مانند »غلامحسین الهام« 
سخنگوی دولت دهم کرده است. هرچند اصولگرایانی مانند »محمدحسین 
قدیری ابیانه«   معتقد است: »با توجه به اقداماتی که احمدی نژاد تاکنون انجام 
داده است، او از هر کسی حمایت کند، رای  آن فرد می ریزد.« طیف نواصولگرایان 
هم فعالیت انتخاباتی خود را با هجمه به دولت و زیر سوال بردن اقدامات و 
تصمیمات قوه مجریه پیش می برد و چهره های شاخص و تریبون های رسمی 
این جریان از هیچ کوششی برای تضعیف دولت فروگذار نیستند بی آنکه خود 

برنامه مشخصی برای زمان حال یا آینده ارائه دهند.
ضرغامی سودای ریاست جمهوری دارد؟

»عزت الله ضرغامی« رییس پیشین صداو سیما یکی از چهره های اصولگراست 
که در ماه های اخیر سخن از حضور وی در قامت نامزد انتخاباتی بیشتر به گوش 
می رسد و شاید یکی از دلایل آن اظهارنظرهای مجازی و دیدارهای حقیقی با 
طیف های مختلف سیاسی باشد که به صبحانه کاری معروف شده است. وی از 
معرفی شدنش به عنوان چهره انتخاباتی استقبال هم کرده و گفته است: »اتفاقاً 
صریح ترین حرف را در این قصه من زده ام و گفته ام که در نیمکت جمهوری 
اسلامی برای هر کاری از جمله ریاست جمهوری آماده هستم. آدم روی نیمکت 
هم با کت و شلوار نمی نشیند و آماده می نشیند و معنایش این است که من 
حداقل یک سال هست که در طول هفته به طور مستمر و مرتب حداقل در 
حوزه اقتصاد با جوانانی که تشکل دارند، عمدتاً به درخواست خودشان جلسه 
داشته ام.« پیش از این هم »منصور حقیقت پور« مشاور »علی لاریجانی« رییس 
پیشین مجلس درباره فعالیت های ضرغامی گفته بود: »اگر برادری که فقط در 
حوزه فرهنگی فعالیت داشته بخواهد برای انتخابات ریاست جمهوری بیاید، به 
نظر نمی رسد شخصیت جامعی برای این جایگاه باشد. دولت قهوه خانه نیست 
که با صبحانه خوردن بشود مشکلات کشور را حل کرد. عرصه اداره کشور فکر، 

اندیشه، گذشت، ایثار و فداکاری می خواهد.«
نامزد زن و اصولگرایان

همزمان با طرح موضوع نامزدی زنان در انتخابات ریاست جمهوری آینده، 
اظهارات اصولگرایان  نشان می دهد که چندان به چنین امکانی اعتنا نمی کنند 
اگرچه به گفته خودشان زنان هم در  میان آن ها می تواند نامزد انتخاباتی باشد. 
»ناصر ایمانی« فعال سیاسی اصولگرا در این زمینه گفته است: »من تصور 
نمی کنم که هر دو جناح سیاسی ما هم خیلی دستشان باز باشد که بخواهند 
یک زن را به عنوان کاندیدای ریاست جمهوری معرفی کنند.«  مرتضی طلایی اما 
نظر متفاوتی دارد و معتقد است: »ما رییس جمهور کارآمد می خواهیم حالا اینکه 
زن باشد یا مرد، نظامی باشد یا غیرنظامی همه فرع است. اگر مشکل قانونی آن 

حل شود اصولگرایان می توانند کاندیدای زن هم معرفی کنند.«

 سخنگوی وزارت امور خارجه از پایان نظام مجوز خواهی صادرات و واردات 
اقلام تسلیحاتی ایران در بامداد ۲۷ مهرماه جاری خبر داد و گفت: ۲۷ مهر، روز 
شکست آمریکاست که علیرغم گردن کشی و حیله گری ها نتوانست کار خود را 

جلو ببرد.
با خبرنگاران،  »سعید خطیب زاده« صبح دیروز در نشست خبری هفتگی 
فرارسیدن دهه آخر ماه صفر را تسلیت گفت و با اشاره به تحولات سیاست خارجی 
طی هفته گذشته اظهار داشت: وزیر امور خارجه در ۱۹ مهر در صدر هیاتی 
محدود از نظر تعداد اما بلندمرتبه به چین رفت و با همتای چینی خود دیدار کرد.
 سخنگوی وزارت امور خارجه افزود: در روزهای اخیر سفرای سوریه و ژاپن هم 

در پایان ماموریتشان در تهران با ظریف دیدار کردند.  
وی ادامه داد: همچنین وزیر امور خارجه دومین رایزنی تلفنی خود را با لاوروف 
درباره قره باغ انجام داد ایشان همچنین با وزیر امور خارجه انگلیس هم رایزنی 

کردند.  
رییس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه با بیان اینکه هفته 
بعد یعنی ساعت ۳:۳۰ صبح ۲۷ مهر ماه محدودیت های تسلیحاتی مندرج در 
قطعنامه ۲۲۳۱ ملغی می شود، تصریح کرد: پنج سال بعد از تصویب برجام این 
اتفاق می افتد و هفته بعد، پنجمین سالگرد تصویب برجام است. در ۲۷ مهر، هم 
مجوزخواهی صادرات و واردات تسلیحاتی ملغی شده و هم محدودیت سفر ۲۳ 

شخصیت حقوقی هم رفع می شود.  
 وی یادآورشد: مهمترین بعد تاریخ ۲۷ مهرماه ساعت ۳:۳۰ دقیقه بامداد به 
وقت تهران، باور شکست تاریخی ایالات متحده است که به رغم تمام گردنکشی 
ها و حیله گری ها و اقدامات فراقانونی نتوانست در دنیای متنوع شده کار خود را 
جلو ببرد و جمهوری اسلامی ایران بار دیگر نشان داد که آمریکا آن قدرها هم که 

اعلام می کند قدر قدرت نیست
 سفر ظریف به چین برای برطرف کردن برخی موانع مراودات بود

خطیب زاده در مورد سفر وزیر امور خارجه به چین گفت: این سفر دارای ابعاد 
مختلف است. موانع مشخصی در برخی مراودات عادی پیش آمده بود که سفر 
بود. گفت وگوهای  موانع  این  برطرف کردن  برای  به صورت مشخص  ظریف 
مثمرثمری در این زمینه و در مسیر ارتقای روابط دوجانبه در ابعاد تجاری و 

اقتصادی انجام شد.
وی با بیان اینکه ایران و چین نگاه یکسانی به غیرقانونی بودن تحریم های 
یکجانبه و فراسرزمینی آمریکا دارند، افزود: سفر وزیر امور خارجه به چین ابعاد 
منطقه ای و فرامنطقه ای هم داشت. چین هم همانند روسیه طرحی درباره خلیج 

فارس ارائه کرده است.  
سخنگوی وزارت امور خارجه گفت: جمهوری اسلامی ایران از هر طرحی که 
واقعیت های منطقه را شناخته و به دنبال برقراری گفت وگوهای درون منطقه ای 
باشد و شامل سازوکارهای فراگیر  شود، چه طرح چین باشد و چه طرح روسیه 
استقبال می کند. ولی فکر می کنیم طرح ایران جامع تر بوده و ساختاردارترین 
طرح ارائه شده، طرح صلح هرمز است و  امیدواریم کشورهای دیگر هم به دنبال 

گفت وگو باشند.
 آمریکا می خواهد پلیس، قاضی، دادستان و مجری احکام باشد

از  جدا  ای  مقوله  را  آمریکا  فراسرزمینی  تحریم های  ادامه  در  خطیب زاده 
محدودیت های تسلیحاتی عنوان کرد و گفت: آمریکا تلاش کرد که جلوی رفع 
این محدودیت ها را بگیرد اما نتوانست. از سوی دیگر غذا، دارو و تجارت تحریم 
نیست اما دولت آمریکا می خواهد پلیس، قاضی و دادستان و مجری احکام دنیا 

باشد اما ایران پاسخ یکسانی داده است.
وی اضافه کرد: اما طرف سومی هم وجود دارد که از تحریم ها وحشت دارد. 
این تحریم ها، ارعاب علیه شرکت ها کار را تشدید می کند اما مسئولیت حاکمیت 

را کم نمی کند.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی با بیان اینکه حاکمیت ایران پاسخگو است، 
یادآور شد: مسئولان و طرف ها به مسئولیت های خود واقف هستند که آن، تامین 
نیازهای مردم است. علیرغم همه فشارها دولت با جدیت کارها را انجام می دهد 
اما قصد ما اعلام نمایشی و تبلیغاتی نیست چراکه فکر می کنیم در جنگ جدی 

اقتصادی با آمریکا و اذنابش هستیم.
 اگر درخواستی شود آماده کمک به پرسپولیس هستیم

خطیب زاده درباره رایزنی های وزیر امور خارجه در چین درباره سند راهبردی 
تهران و پکن عنوان کرد: سند مشارکت راهبردی ایران و چین، یک نقشه راه میان 
دو کشور است که در این سفر در مورد ابعاد مختلف آن رایزنی شد. اجماع جدی 
در داخل ایران و چین وجود دارد که این اجماع، بسیار ارزشمند است تا روابط دو 

کشور به سطح مشارکت راهبردی ارتقا یابد.
وی درباره آمادگی وزارت خارجه برای  کمک به پرداخت طلب برانکو سرمربی 
پیشین تیم پرسپولیس هم گفت: وزارت امور خارجه نه فقط در مورد فوتبال و 
باشگاه ها، بلکه آماده کمک کردن به همه بخش ها در ایام تحریم است. اما اگر 
درخواست مستقیمی از ما شود، آماده کمک هستیم. در این زمینه بخشی در 

وزارت امور خارجه وجود دارد.
سایر  و  استقلال  و  پرسپولیس  کرد:  خاطرنشان  کشورمان  دیپلمات  این   

باشگاه ها برای ما مهم هستند و آماده نهایت همکاری هستیم.
 ایران کشوری مسئولیت پذیر است

است  مسئولی  دولت  ایران  داشت:  اظهار  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی 
تا صلح و امنیت در  از تمامی ظرفیت های خود استفاده کرده و می کند  که 
فضای بین المللی تامین کند. اتفاق هفته بعد هم چیزی فراتر از آن نیست 
بلکه محدودیت های ناروا برداشته می شود. ایران در مورد مسائل منطقه ای و 

بین المللی در چارچوب دولت مسئولیت پذیر عمل می کند.
به گفته خطیب زاده، تحریم های اخیر آمریکا به شکلی است که هر چیزی اسم 
بانک داشته است را تحریم کرده اند و احتمالا پاور بانک هم بعدا تحریم می شود. 
اینها خسارت جدی برای سیستم پولی و مالی ما داشته است. دولت آمریکا 
مسئول جدی جبران این خسارت ها است که به لیست خسارت هایی که آمریکا 

باید بدهد، اضافه می شود.
وی با اشاره به اقدامات ایران برای مقابله با تحریم های آمریکا اظهار داشت: برای 
جلوگیری از این شوک ها، ماه ها است که تلاش می کنیم اما این تحریم ها زیر و زبر 
نمی کند. این اقدامات یک کارزار ضد اطلاعاتی و تبلیغاتی است و به نظر می رسد 

از اقداماتی که داشته اند جواب نگرفته  و به جنون رسیده اند.
 تاخیر انگلیس در پرداخت طلب ایران قابل پذیرش نیست

رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای وزارت امور خارجه در مورد رایزنی 
تلفنی ظریف با همتای انگلیسی و ارتباط آن با طلب تهران از لندن و نازنین زاغری 
گفت: انگلیس بدهی قطعی به ایران دارد و هر روز هم میزان این بدهی به خاطر 

تاخیر در بازپرداخت آن بیشتر می شود. این تاخیرها هم قابل پذیرش نیست.
 خطیب زاده با بیان اینکه زاغری حکم دادگاه دارد، گفت: قوه قضاییه ایران 
مستقل است و ایشان هم براساس حکم دادگاه دوران محکومیت خود را سپری 
می کند. وی درباره تلاش برخی از سناتورهای جمهوریخواه برای حذف نام ایران 
از سوییفت هم گفت: از این موارد تا انتخابات آمریکا زیاد خواهید شنید. اینها بعد 
داخلی دارد. تندروها دولت ترامپ را پنجره فرصت برای خود می بییند اما واقعیت 
این است که آمریکا از پنجره ترامپ منزوی تر شده است. آنچه آنها فرصت تاکتیکی 

می بیینند یک شکست راهبردی برای آمریکا در عرصه سیاست خارجی است.
سخنگوی وزارت امور خارجه درباره دور بعدی مذاکرات آستانه هم بیان کرد: 
روند آستانه، روند زنده ای است. وزارت خارجه سه کشور دائما در ارتباط یکدیگر 
هستند. تلاش می کنیم تا پایان ماه اکتبر، در سطح معاونان وزیر درباره در مورد 

شرق فرات، ادلب و قانون اساسی و... نشستی رایزنی انجام شود.
 از نقض آتش بس در قره باغ عمیقا متاسفیم

سخنگوی وزارت امور خارجه درباره طرح ایران برای حل بحران قره باغ یادآور 
شد: از آتش بس در قره باغ استقبال کردیم اما از نقض آتش بس از سوی دو طرف 
عمیقا متاسفیم. ما بمباران مناطق مسکونی و زیرساخت ها را شدیدا محکوم 

می کنیم. کشتار غیرنظامیان از نظر ما مردود است.
خطیب زاده ادامه داد: طرف ها را به خویشتنداری دعوت کرده و فکر می کنیم 
گفت وگوهای سیاسی، احترام به تمامیت ارضی و خروج از مناطق اشغالی به 
صلح پایدار کمک می کند. طرح ایران براساس این موارد است اما وقتی طرفین 

آماده پذیرش باشند، ما آن را اعلام خواهیم کرد.
 از نشست  آشتی گروه های فلسطینی استقبال می کنیم

وی درباره برگزاری نشست آشتی گروه های فلسطینی در مسکو و احتمال 
برگزاری دور بعدی آن در تهران هم عنوان کرد: برگزاری نشست آشتی عاقلانه ترین 
کار است. از همه ظرفیت خود برای به نتیجه رسیدن این گفت وگوها استفاده 
می کنیم و اگر وقت هم باشد، تلاش می کنیم آن نشست در تهران هم برگزار شود. 
این دیپلمات کشورمان درباره پاسخ ایران به احتمال عدم رفع محدودیت های 
تسلیحاتی گفت: زبان ایران حقوقی و بین المللی است. گروه های ضدایرانی در 
واشنگتن تمام تلاش خود را کرده و می خواهند علیه ملت ایران جنگ روانی به 
راه بیندازند. اما ایران نشان داده با صبوری، محاسبه گری و دقت مباحث خود 

را جلو می برد.
به گفته خطیب زاده، پاسخ ایران در برابر هر اقدامی که منافعش را نادیده بگیرد، 
قطعی، بدون مکث و جامع خواهد بود که ابلاغ شده و آنها می دانند درباره منافع، 

حیثیت، تمامیت ارضی و اقتدار و... خود با کسی شوخی نداریم.
گفت:  هم  اوکراین  در  ایران  دانشجویان  اقامت  تمدید  عدم  درباره  وی 

گزارش هایی در این باره دریافت کردیم. هم سفیر و هم بخش کنسولی ایران 
در کی یف به صورت جدی پیگیر موضوعات مرتبط هستند. ما نیز در تهران این 

موضوع را پیگیری می کنیم.
در  بلکه  نیست  اوکراین  به  مختص  پیگیری  این  کرد:  اضافه  زاده  خطیب   
سایر کشورها نیز همینطور است. با حساسیت در مورد موضوعات اتباع خود 

پیگیری های لازم را انجام می دهیم.
سخنگوی دستگاه دیپلماسی درباره ادعای یک مقام آمریکایی درباره کمک 
این کشور به ایران برای مقابله با کرونا هم گفت: از هیچ کسی انتظار نداریم به 

ملت ایران لطف کند اما آنها به تعهدات خود پایبند باشند.
 وی با بیان اینکه اروپا تمام اعتبار خود را در ایام برجام گروگان نوعی اخذ رضایت 
آمریکا کرده است، گفت: بارها گفته ایم این راهبرد اروپا راهبرد غلطی است. اروپا 
نتوانسته به تعهدات خود پایبند باشد. به آنها گفته ایم و ایران ۶ بار مکانیزم حل 

اختلاف در برجام را فعال کرده است.
 دولت با جدیت به دنبال تامین نیازهای مردم است

خطیب زاده با بیان اینکه غذا و دارو با محدودیت جدی روبه رو شده اما  این نافی 
مسئولیت دولت نیست، خاطرنشان کرد: دولت با هر سختی ولی با جدیت به 
دنبال رفع نیازهای مردم است. صبح ظفر نزدیک است و آمریکا نفس های آخر 
خود را در بعد تحریمی علیه ایران می کشد. تحریم ها با استفاده جنون  آمیز از دلار 
علیه ارزهای دیگر، استفاده جنون آمیز از تحریم ها و مکانیزم های مالی و... دنیا را 

بیدار کرده و مکانیزم های جدید دیگری شکل گرفته است.
 آمریگکا به روان پریشی بیمارگونه رسیده است

 وی با بیان اینکه مواضع آمریکا به روان پریشی بیمارگونه رسیده است، ابراز 
داشت: ادعای کمک به ایران بسیار مضحک بوده و نه یک قدم بلکه صدها قدم 
علیه ملت ایران برداشته شده است. آنها یک نمایش خیالی به راه انداخته و فردای 
آن اقدام بزرگ ضد منافع ایران انجام می دهد. الان آمریکا و دولت ترامپ براساس 

نظرسنجی ها بزرگترین دشمن ملت ایران و ملت های منطقه هستند.
خبرنگاری پرسید تا چه اندازه اقدامات دولت ترامپ برای تحریک ایران است 
تا از آن بهره برداری انتخاباتی کند که رئیس مرکز دیپلماسی عمومی و رسانه ای 
وزارت امور خارجه پاسخ داد: مسائل داخلی و انتخاباتی آمریکا به ما ربطی ندارد. 
ما محاسبه نمی کنیم تلاش ما به نفع کیست. ایران براساس منافع خود عمل 

می کند. 
 هر کس با هر نیتی وارد حریم ما شود سیلی خواهد خورد

خطیب زاده با تاکید بر اینکه هر کسی با هر نیتی وارد حریم ما شود، سیلی 
خواهد خورد و مهم نیست به سود یا ضرر چه کسی باشد، بیان کرد: ایران 
براساس این سیاست حساب شده عین الاسد را مورد هدف قرار داد. زبان ایران 
نسبت به آمریکا مانند زبان اروپا یا اذناب منطقه ای اش نیست بلکه زبان یک کشور 

چند هزار ساله در تاریخ است. 
وی اضافه کرد: اشتباه راهبردی آمریکا در شناخت ایران و هر اقدامی بر اساس 
این اشتباه کابوس خواهد بود. آنچه این روزها از آمریکا شنیده می شود از سر 

ترس است. 
 آمریکا در خواب هم نمی دید تلاش هایش درباره فروش نفت ایران نتیجه ندهد
سخنگوی وزارت امور خارجه در مورد فروش نفت به چین در سند راهبردی 
تهران و پکن یادآور شد: سند ۲۵ ساله در مورد موضوعات روز نیست بلکه یک 
نقشه راه است. در مورد فروش نفت بخش های مختلف با تمام دنیا به صورت 
روزانه کار می کنند و اگر آمریکا به هدف خود علیرغم سیاست فشار حداکثری به 
نتیجه نرسیده به خاطر آن است که ایران با کشورهای زیادی کار را جلو می برد. 
آمریکا در خواب هم نمی دید تلاش هایش علیه ایران در مورد فروش نفت به نتیجه 

نرسد. 
خطیب زاده در پاسخ به سوال ایرنا درباره سفرهای احتمالی ظریف به کشورهای 
مختلف با توجه به تلاش آمریکا برای عدم رفع محدودیت های تسلیحاتی عنوان 
کرد: آمریکا هر چه تلاش کرده، به شکست رسیده است. آنها در طی ۱۰ روز، 
دو شکست تاریخی داشتند. از سوی دیگر تلاش های ایران بی وقفه ادامه داشته 

است. 
وی با اشاره به شیوع گسترده کرونا در دنیا گفت: کرونا یک موضوع جدی است 
و دنیا را متحول کرده است و مسیرهای جایگزینی برای رایزنی ها دنبال شده 
است. ۲۷ مهر ماه به صورت خودکار محدودیت های تسیحاتی برداشته می شود 

ایران ظرفیت های خود را شناخته و به عنوان دولت مسئول عمل می کند. 
همتای  و  ظریف  تلفنی  گفت وگوی  درباره  دیپلماسی  دستگاه  سخنگوی   
انگلیسی اش گفت: گفت وگوهای تلفنی یک امر مرسومی است و موضوعات 
مختلفی در دستورکار است در گفت وگو با طرف انگلیسی موضوعات منطقه ای 

و دوجانبه صحبت شده است.
 خطیب زاده درباره حکم دادگاهی در آمریکا مبنی بر محکومیت ایران به 
پرداخت ۱.۴۶ میلیارد دلار غرامت به خانواده رابرت لوینسون تبعه مفقود شده 
آمریکا اظهار داشت: رای دادگاه آمریکا خنده دار است، یک دادگاه دولتی را 
محکوم کند. باز هم نگاه متوهمانه ای که واشنگتن به اجزای دولت و حاکمیت 

آمریکا که به دنیا دارند، خنده دار است. 
وی افزود: بارها اعلام کردیم و هر اطلاعاتی که لازم بوده از مجاری مختلف 
عنوان شده و وزیر خارجه وقت آمریکا به صراحت گفته که این فرد از ایران خارج 

شده و اینها بهانه گیری هایی است که می گویند.
سخنگوی وزارت امور خارجه خاطرنشان کرد: ما وضعیت خانواده لوینسون را 
متوجه هستیم که پیگیر هستند ولی باید پایان پیگیریهای خود را در واشنگتن 

جستجو کنند نه در تهران.

سخنگوی وزارت امور خارجه :

محدودیت های تسلیحاتی ایران ۲۷ مهر پایان می یابد

در  تهران  مردم  نماینده  مازنی«  »احمد  حجت الاسلام   
مجلس دهم با اشاره به رفتار شائبه برانگیز برخی سیاسیون 
گفت: رفتارهای برخی در رابطه با مشکلات مردم و بیماران 
کرونایی که شائبه های انتخاباتی دارد، نمک پاشیدن بر زخم 

مردم است.
نزدیک شدن به انتخابات ریاست جمهوری سال ۱۴۰۰ 
مشغول  که  سیاسی  فعالان  و  احزاب  کنار  در  شده  باعث 
گمانه زنی در مورد این انتخابات هستند، برخی مقامات هم 
دست به رفتارهایی بزنند که در نگاه رسانه ها و ناظران سیاسی 
آن رفتارها انتخاباتی و تبلیغاتی ارزیابی شود. رفتارهایی که 
برای مطرح  زودهنگام  را تلاش های  آن  تحلیلگران  برخی 
کردن افراد در عرصه افکار عمومی می دانند. البته در کنار 
این مقامات برخی از کسانی هم که فعلا در کرسی ریاست 
حضور ندارند برای حضور در انتخابات پیش رو اعلام آمادگی 

کرده اند.
حضور در انتخابات چه برای رای دادن و چه جلب رای مردم 
نه تنها امر نکوهیده ای نیست بلکه هم مطابق قانون اساسی 
کشور است و  هم راستا با شیوه اداره کشور که مبتنی بر رای 
مردم و چرخش نخبگان طراحی شده، است.  اما در شرایط 
فعلی و با اینکه حدود ۹ ماه به انتخابات ریاست جمهوری 
باقی مانده و مردم گرفتار مشکلات اقتصادی و مشکلات 
ناشی از بیماری کرونا هستند؛ درگیر شدن برخی مقامات 
کشور در امور انتخاباتی و کمپین های تبلیغاتی پسندیده 

نیست چرا که دراین صورت امور کشور بر زمین خواهد ماند.
از  استفاده  برای  برخی  تلاش  میان  این  در  مهم تر  نکته 
مشکلات ناشی از تحریم و کرونا برای مطرح کردن خود در 
افکار عمومی است. رویکردی که افکار عمومی چندان با 

آن همراهی نشان نمی دهد چرا که مردم از مقامات کشور 
انتظار دارند برای مشکلات آنان چاره ای بیندیشند نه اینکه با 
استفاده از این مشکلات سعی کنند خود را در سطح جامعه 

مطرح کرده و  در صدد جمع کردن رای باشند.
با »حجه الاسلام احمد مازنی« نماینده مردم  در گفتگو 
این  طلب  اصلاح  سیاسی  فعال  و  دهم  مجلس  در  تهران 
رفتارهای انتخاباتی زودهنگام برخی مقامات را مورد بررسی 

و تحلیل قرار دادیم.
 رویکرد تبلیغاتی و انتخاباتی برخی باعث تضعیف 

سرمایه اجتماعی نظام می شود
مازنی در پاسخ به این پرسش که برخی اقدامات شائبه 
برانگیز برخی از مقامات کشور را چگونه ارزیابی می کنید، 
آیا شما هم معتقد هستید که این اقدامات انتخاباتی است، 
مشاوران  و  کارشناسان  طرف  از  اقدامات  این  اگر  گفت: 
رفع  برای  میدانی  حضور  و  شود  داده  تشخیص  ضروری 
مشکلات مردم موثر باشد قطعا اقدام بسیار خوبی است. 
از طرف دیگر اگر این نوع رویکرد باعث شود که اطلاعات 
مقامات مسئول دقیق و به روز شود و وضعیت را از نزدیک 
مشاهده کنند و تنها اکتفاء به گزارش نهادهای مختلف نکنند 
پسندیده است. اما نباید تلاش برای حل مشکلات مردم با 

اقدامات دیگر آمیخته شود.
وی ادامه داد: مقاماتی که دست به این کارها می زنند باید 
مراقبت های لازم را انجام دهند که اقدامات آن ها تعبیر به 
اقدامات انتخاباتی و تبلیغاتی نشود چرا که در این صورت 
اگر اقدام آن ها اثر مثبتی هم داشته باشد کمرنگ خواهد 
شد. سرکشی به بیماران بدون خبرنگار و تعداد زیادی همراه 
و تبلیغات هم امکان پذیر است. نمی توانیم دست به کارهای 

تبلیغاتی بزنیم بعد انتظار داشته باشیم تحلیل رسانه ها و مردم 
به نحوی دیگری باشد.مازنی: به دنبال اهداف انتخاباتی 
بودن و استفاده ابزاری از مشکلات و نیازهای مردم باعث 
اجتماعی  سرمایه  فعلی  شرایط  از  بیش  که  شد  خواهد 

مسئولان و نظام دچار آسیب شود.
افرادی که چندان  از  آن دسته  متاسفانه  در حال حاضر 
فعالیت سیاسی هم ندارند دچار این شائبه ها شده اند. از 
طرف دیگری کسانی که نباید این رفتارها را انجام دهند هم 
انجام می دهند. به عنوان مثال رسانه های ملی ما که با پول 
بیت المال اداره می شوند و یا برخی خبرگزاری های  وابسته 
به نهادها هم دست به اقدمات انتخاباتی و تبلیغاتی می زنند. 
به عنوان مثال یکی از خبرگزاری های وابسته به نهاد انقلابی 
خبرهایی از مداحی که ذکر اربعین او بر دل مردم نشسته و 
مردم می توانند استفاده کنند تهیه کرده تا رئیس جمهور 
را تضعیف کند و این خبر را هم در حجم انبوه منتشر کرده 
است. این رفتارها واقعا شائبه برانگیز و مغایر با قانون و منافع 
اهداف  دنبال  که  است  این  مهم  نکته  است.  کشور  ملی 
انتخاباتی بودن و استفاده ابزاری از مشکلات و نیازهای مردم 
باعث خواهد شد که بیش از شرایط فعلی سرمایه اجتماعی 
مسئولان و نظام دچار سقوط شود. در حالی که ما در شرایط 

فعلی بشدت نیاز به ارتقاء سرمایه اجتماعی داریم.
اگر برای حل مشکل مردم راه حل ندارید حداقل 

نمک بر زخم مردم نپاشید
نماینده مردم تهران در مجلس دهم در پاسخ به این سوال 
که آیا ورود زود هنگام مقامات کشور به بحث های انتخاباتی 
باعث بر زمین ماندن امور کشور نخواهد شد، بیان داشت: 
ببینید به صورت طبیعی برخی مسئولان در مظان بحث های 

انتخاباتی هستند. درواقع اگر اقدامات سیاسی و تبلیغاتی 
هم انجام ندهند باز هم در مظان هستند اما خب وقتی خود 
این افراد هم دست به این اقدامات شائبه برانگیز بزنند بیشتر  
به این مسائل دامن زده می شود که اصلا به صلاح نیست؛ 
چرا که در حال حاضر مردم بشدت گرفتار مشکلات معیشتی 
ناشی از تحریم و شیوع کرونا هستند. در چنین شرایطی اگر 
احساس کنند که مقامات اداره کننده کشور و احیانا سران قوا 
در حال بهره برداری از این نیاز و مشکل مردم هستند باعث 
قطع امید مردم از مسئولان می شود. این امر نه تنها مرهمی 
بر آلام مردم نیست بلکه  نمک پاشیدن بر زخم های مردم 
هم هست که قطعا در شان مقامات نظام جمهوری اسلامی 

نیست.

 احمد مازنی نماینده مجلس دهم :

بهانه کردن مشکلات برای تبلیغات انتخاباتی نمک پاشیدن بر زخم مردم است
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با کم خوردن و کم نوشیدن ، به جهاد با 
نفْس های خویش بپردازید تا فرشتگان 

بر شما سایه افکنند و شیطان از شما 
بگریزد .

سه شنبه -بیست ودوم مهر 1399 - سال بیست وسوم- شماره 5135

. تنبیه الخواطر : ج ۲ ص ۱۲۲

طرح:فیروزه مظفری 

جریمه ماسک نزدن، شروع شد!

18 بیمار کرونایی در قم جان باختند
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: در ۲۴ ساعت منتهی به بیست و یکم مهرماه ۱۸ بیمار که نتیجه 
آزمایش کرونای آنها مثبت بود جان خود را در این استان از دست دادند. به گزارش عصر دوشنبه روابط 
عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم محمد رضا قدیر اظهار داشت: در شبانه روز گذشته ۱۳۰ تَن پذیرش 
با تشخیص احتمالی و مشکوک به کرونا در مراکز درمانی قم پذیرش شدند.وی بستری شدن ۹۲ بیمار 
جدید کرونایی در بخش ها و تحت نظر اورژانس بیمارستان را مورد توجه قرار داد و افزود: ۸۶ تَن از کل 

بیمارانی که طی روزهای گذشته بستری بودند نیز ترخیص شدند.
رئیس دانشگاه علوم پزشکی قم بیان کرد: در حال حاضر ۷۶۷ تَن مشکوک به کرونا در بیمارستان های 

قم بستری می باشند که وضعیت ۱۵۵ تَن از آنها وخیم است.

سه امتحان  نهایی برای حذف کنکور 
رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه مجلس و کمیسیون آموزش 
شورای عالی انقلاب فرهنگی در حال بررسی موضوع حذف کنکور هستند، گفت: اگر سه سال مستمر 
امتحانات دانش آموزان به صورت نهایی برگزار شود، کنکور حذف خواهد شد. علیرضا منادی سفیدان 
افزود: برای لحاظ کردن نمرات دانش آموزان به جای آزمون کنکور پایه های اول، دوم و سوم دبیرستان از 
اهمیت زیادی برخوردار هستند که این موضوع توسط کمیسیون آموزش شورای عالی انقلاب فرهنگی 
در حال بررسی است.منادی تصریح کرد: در حال حاضر به طور میانگین بین ۱۰۰ تا ۲۰۰ هزار نفر از 
دانش آموزان دارای رتبه ۲۰ یا ۱۹.۹۰ صدم هستند که این موضوع نیاز به کار کارشناسی دارد. البته یکی 

از بهترین روش ها برای حذف کنکور همین نمرات امتحانات نهایی دانش آموزان است.

محکومیت معلم با شکایت وزیر آموزش وپرورش
با شکایت وزیر آموزش و پرورش و معاون وزیر معلمی به خاطر کشیدن کاریکاتور انتقادی و انتشار در 
گروه تلگرامی به ۴۵ ضربه شلاق محکوم شد. بنا به تصویر رای صادره مجتمع قضایی کاکنان دولت، رضا 
نهضت یکی از معلمان آموزش و پرورش مدارس تهران با شکایت محسن حاجی میرزایی و ترکمن الله 
یار معاون وزیر در دادگاه کیفری تهران به ۴۵ ضربه شلاق محکوم شد. بنا به این گزارش جرم این معلم 
"توهین به مقامات" از طریق ترسیم کاریکاتور و انتشار آن در کانال تلگرامی بوده است. گفتنی است از 
زمانی که این حکم اعلام شده، بسیاری از معلمان از سراسر کشور در ابراز همدردی با معلم محکوم، در 

شبکه های اجتماعی آمادگی خود را برای تحمل ضربات شلاق وی اعلام می کنند.
 

بازیگر نوجوان قمی برنده جایزه بین المللی شد
 فیلم کوتاه »داستان یک دیدار« به نویسندگی و کارگردانی محمدحسین عابدینی، روایتگر درامی 
درباره موضوع حساس و مهم پیوند اعضاست.ستایش شم آبادی بازیگر کودک این فیلم به دلیل بازی 
روان و تحسین برانگیز موفق شد که جایزه بهترین بازیگری کودک را از جشنواره اسکرین پاور که در شهر 
لندن در انگلستان برگزار می شود، دریافت کند. این فیلم تلاش دارد تا به زبان ساده و روان، شرایط غم 
انگیزی را که در اثر از دست دادن یکی از اعضای خانواده ایجاد می شود به مخاطب نشان بدهد و از 
سوی دیگر، تأثیر فداکارانه و ایثارگرانه این خانواده های اهدا کننده قهرمان و انسان دوست را بر زندگی 

دیگر انسان ها و در واقع نجات آنها به تصویر بکشد.

نعمت احمدی متهم اولین دادگاه های جرایم سیاسی شد 
نعمت احمدی وکیل دادگستری گفت که از متهمان اولین دادگاه های جرایم سیاسی است که قرار 
است در آبان ماه برگزار شوند. نعمت احمدی در این باره اظهار کرد: من در مصاحبه ای با روزنامه آرمان 
مطالبی را مطرح کردم که سازمان بازرسی کل کشور علیه من شکایت کرد و آن را یک نقد اصلاح گرایانه 
و در قالب جرم سیاسی دانست و برابر ماده یک و دو قانون جرم سیاسی کیفرخواست برایم صادر شد و 
جلسه دادگاه در ۱۸ آبان ماه سال جاری تشکیل خواهد شد و جزو نخستین دادگاه های جرم سیاسی 

است.

وزیر نیرو: کاندیدای ریاست جمهوری نیستم
دکتر رضا اردکانیان وزیر نیرو گفت: نه تنها تصمیم ندارم که کاندیدا بشوم، بلکه تصمیم دارم که کاندیدا 
نشوم. می توانید از وزرای دیگر سوال کنید. من اصلا خودم را در معرض این طور مسائل قرار نمی دهم. 
چون کار من، تامین آب و برق است. اول صحبت هم عرض کردم. این اولین  باری است که از من سوال 

شده است و این آخرین باری است که به آن جواب می دهم.

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم  مطرح کرد

روند صعودی مشارکت شهروندان 
قمی در قالب سامانه ۱۳۷

مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم از روند صعودی تعداد 
پیام های شهروندان در سامانه ۱۳۷ در شهریورماه امسال خبر داد.

در  قم  شهرداری  سامانه ۱۳۷  آمارهای  به  اشاره  با  کلانترزاده  مهدی 
شهریورماه امسال، اظهار داشت: این آمارها نسبت به مردادماه امسال رشد 

قابل توجهی دارد.
مدیرکل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم افزود: در شهریورماه 
امسال شهروندان ۲۲ هزار و ۹۲۷ مورد از مشکلات و پیشنهادات خود را 
با سامانه ۱۳۷ شهرداری قم در میان گذاشته اند که نسبت به مرداد ماه سه 

هزار و ۶۰۰ پیام بیشتر است.
کلانترزاده با اشاره به اینکه بیشترین حجم پیام در شهریورماه امسال 
مربوط به جمع آوری خاک و نخاله از سطح شهر بوده، گفت: هزار و ۲۰۰ 
پیام مرتب با این موضوع و ۹۲۲ پیام مرتبط با موضوعات فضای سبز در 
شهریور امسال در سامانه ۱۳۷ ثبت شده است. وی با اشاره به اینکه نظافت 
شهر و سد معبر از دیگر موضوعات پرتکرار در تماس های سامانه ۱۳۷ 
شهرداری قم بوده، ادامه داد: از دیگر موضوعات مهم برای شهروندان 
ترافیک است. مدیرکل  و  اتوبوسرانی  با  و مباحث مرتبط  آسفالت معابر 
ارتباطات و امور بین الملل شهرداری قم با تحلیل حجم تماس های مردمی 
با دستفروشان دوره گرد و  با سامانه ۱۳۷ گفت: تعداد پیام های مرتبط 

مسائل مرتبط با خاک و نخاله رو به افزایش است.
کلانترزاده مزاحمت سگ های ولگرد را از دیگر موضوعاتی دانست که 
مردم در شهریورماه بیشتر نسبت به آن شکایت داشته اند و افزود: همچنین 
پیام های مربوط به پاکسازی جوی، هرس درختان، نظافت زمین بایر، باز 

ماندن شیر فضای سبز و ترکیدگی لوله رو به افزایش است.

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری قم خبرداد

راه اندازی نسل چهار دوچرخه های 
اشتراکی درقم

چهار  نسل  راه اندازی  از  قم  شهرداری  ترافیک  و  حمل ونقل  معاون 
دوچرخه های اشتراکی برای نخستین بار در شهر قم خبر داد و گفت: برای 
خرید ارزان تر دوچرخه و قسطی بودن تفاهم نامه ای با بانک ها برای ارائه 

تسهیلات کم بهره منعقدشده است. 
عباس ذاکریان با تأکید بر لزوم بسترسازی و فرهنگ سازی برای استفاده از 
دوچرخه اظهارداشت: در این زمینه اقداماتی برای خرید ارزان تر دوچرخه و 
قسطی بودن آن در دست اقدام است که تفاهم نامه ای با بانک ها برای ارائه 
تسهیلات کم بهره منعقدشده است. وی با اشاره به اهمیت افزایش سرانه 
استفاده از دوچرخه در شهر قم تصریح کرد: سهم دوچرخه در حمل ونقل 
درون شهری در قم بسیار کم بوده که در این زمینه به دنبال افزایش این 
سرانه و رسیدن به هشت درصدی استفاده از دوچرخه هستیم. ذاکریان 
ادامه داد: در زمینه افزایش این سرانه قراردادی با شرکتی دانش بنیان برای 
دوچرخه های اشتراکی با قفل های نسل چهارم منعقدشده است که این 
طرح برای نخستین بار در کشور اجرا می شود و مقرر شده تا پایان سال ۱۰۰ 
دوچرخه با این سیستم به سرانه دوچرخه قم اضافه شود. وی کارکرد این 
دوچرخه ها را مورد توجه قرار داد و افزود: این نسل از دوچرخه ها با استفاده 
از جی پی اس و با قفل نرم افزاری است که می توان از طریق نرم افزار مکان 
و بازگشایی قفل ها صورت گیرد و دیگر نیازی به خانه های دوچرخه نبوده و 
اگر همراهی و همدلی مردم در این زمینه صورت گیرد می توان امیدوار بود تا 
پایان سال این طرح راه اندازی شود. معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری 
قم با بیان اینکه فاز نخست طرح جامع دوچرخه به زودی آغاز می شود، 
اظهار داشت: زمینه استفاده از دوچرخه در بوستان های مخصوص بانوان 

نیز فراهم شده است.

مدیر منطقه شش شهرداری قم :

دومین بوستان بانوان منطقه ۶ به 
بهره برداری می رسد

مدیر منطقه شش شهرداری قم با اشاره به احداث دومین بوستان بانوان 
به مساحت ۳۳۰۰ متری در این منطقه از بهره برداری آن در آبان ماه و 

همزمان با سالروز ورود حضرت معصومه)س( به قم خبر داد.
از  با اشاره به جدول گذاری سطح معابر منطقه ۶  سید رضا حسینی 
ساماندهی بوستان های منطقه ۶ در قالب چند پروژه تکمیل فضای سبز 
شهری خبر داد. مدیر منطقه شش شهرداری قم از اتمام مراحل بوستان 
بانوان منطقه خبرداد و افزود: عملیات تملک و احداث بوستان بانوان 
منطقه با صرف هزینه یک میلیارد تومانی به پایان رسیده است و در سالروز 
ورود حضرت معصومه)س( به قم به بهره برداری می رسد. حسینی با اشاره 
بانوان در کنار ساختمان شهرداری منطقه،  به محل قرارگیری بوستان 
خاطرنشان کرد: این بوستان با توجه به محدودیت فضای سبز منطقه 
با مساحتی قریب به ۳۳۰۰ متر محل خوبی را برای حضور بانوان منطقه 
فراهم می کند. وی با اشاره به قسمت های مختلف بوستان از پیش بینی 
مسیر دوچرخه و فضای بازی در آن خبر داد و گفت: مجموعه کوچکی 
در حد لانه پرندگان نیز با ابتکار دوستان ما در شهرداری منطقه در محیط 
بوستان ایجاد شده است. مدیر منطقه شش شهرداری قم به احداث آبنما 
و فضای سبز خوب و مناسب بوستان بانوان اشاره و تاکید کرد: این بوستان 
با توجه به بافت منطقه و تراکم جمعیتی و سرانه کم فضای سبز، مجموعه 
بسیار مناسبی برای استفاده مردم محلات اطراف بوده و دومین بوستان 

بانوان در منطقه است که به بهره برداری می رسد.

مدیرکل منابع انساني شهرداری قم  مطرح کرد

پیگیری نیازهای کارکنان شهرداری قم 
به صورت مستمر 

مدیرکل منابع انساني شهرداري قم از بازدید دوره اي از شهرداري هاي 
آنها  انساني  منابع  مشکلات  و  مسائل  پیگیري  و  قم  هشت گانه  مناطق 
خبر داد. سید علی بیگدلی با اشاره به تاکید بر پیگیری نیازهای کارکنان 
شهرداری قم به صورت مستمر، اظهار داشت: به همین منظور بازدیدهایی 
از شهرداری های مناطق مختلف شهرداری قم صورت گرفته و مشکلات، 
وضعیت و انتظارات منابع انسانی شهرداری مناطق بررسی می شود. مدیرکل 
منابع انسانی شهرداری قم با اشاره به هدف از برگزاری بازدیدهای دوره ای 
که مسائل  است  این  بازدیدها  این  از  افزود: هدف  مناطق،  از شهرداری 
از جمله مسائل رفاهی، سلامت،  انسانی  و منابع  و مشکلات کارمندان 
قرادادها، امنیت شغلی و مسائلی از این دست در مناطق مختلف از نزدیک 
شنیده شود و نسبت به رفع آنها اقدام شود. بیگدلی با تشریح فرآیند این 
بازدیدها ادامه داد: در این بازدیدها دوره ای ابتدا طی جلسه ای با حضور 
شهردار، معاون پشتیبانی و رئیس امور اداری هر منطقه مسائل کلی نیروی 
تک  تک  از  سپس  و  بررسی  منطقه  همان  مختصات  به  توجه  با  انسانی 
واحدهای ستادی و عملیاتی از جمله نواحی مختلف بازدید می شود.وی با 
اشاره به بازدید از شهرداری های ۴ منطقه تا امروز، تاکید کرد: مناطق، ۵ تا ۸ 
مورد بازدید قرار گرفته اند و چهار منطقه یک تا ۴ نیز در برنامه بازدید قرار دارند.

 استاندار قم طرح اتصال امتداد بلوار عمار یاسر 
تقاطع مقداد به آزادراه امیرکبیر را موردتوجه قرارداد 
و گفت: این پروژه یکی از طرح های مهم و گره گشا 
ازنظر ترافیکی و پدافند غیرعامل در سطح استان 

است.
کارگروه  جلسه  در  دیروز  عصر  سرمست  بهرام 
امور زیربنایی و توسعه عشایری در سالن کرامت 
استانداری، طرح اتصال  امتداد بلوار عمار یاسر 
تقاطع مقداد به آزادراه امیرکبیر را موردتوجه قرارداد 
و اظهار داشت: این پروژه یکی از طرح های مهم و 
گره گشا ازنظر ترافیکی و پدافند غیرعامل در سطح 

استان است.
استاندار قم با بیان اهمیت استراتژیک این پروژه 
برای شهر قم گفت: برای به سرانجام رسیدن این 
و حداقل چندین  زیادی صرف شده  زمان  پروژه 
و  راه  وزارت  و  برنامه وبودجه  سازمان  در  جلسه 
شهرسازی موضوع مطرح و موردبررسی قرارگرفته 

است.
مرکز  طرح  اجرای  درخواست  به  ادامه  در  وی 

کشت  مجموعه  در  ایتام  و  سالمندان  نگهداری 
با وسعت سه هزار و ۸۵۰  استان  و صنعت فدک 
چنین  انجام  در  کرد:  ابراز  و  اشاره  مترمربع 
طرح هایی باید همواره نظر کارشناسی مبنا قرار 

گیرد.
سرمست بر لزوم تسریع در انجام چنین طرح هایی 
تأکید و تصریح کرد: در جامعه ای که وظیفه داریم 
برای سالمندان و ایتام فضایی فراهم کرده و کاری 
انجام دهیم چرا باید اجرای این طرح ها به تعویق 

بیفتد و مسئولان کوتاهی داشته باشند.
استاندار قم در بخشی از این جلسه اظهار کرد: 
جلسه  در  باید  پروژه ها  انجام  به  مربوط  مسائل 
یا  امور زیربنایی فقط رأی گیری شود که  کارگروه 
تصویب یا رد می شود، طرح همه مباحث مربوط به 
طرح ها و پروژه ها جایش کارگروه نبوده و فقط باید 

در این جلسه در رأی گیری اثرگذار باشد.
وی در پایان خاطرنشان کرد: هر چه قدر طرح ها 
به کارگروه  با نظرات کارشناسی تر  و  پخته تر بوده 
امور زیربنایی بیاید کار کارگروه راحت تر شده و اگر 

در کمیته فنی راه حل جایگزینی هست همان جا 
مطرح شود بهتر است.

استاندار قم: 
بلوار عمار یاسر به آزادراه امیرکبیر متصل می شود

هشداررئیس منابع طبیعی شهرستان قم؛

بدون استعلام ازمنابع طبیعی ازخرید اراضی 
خودداری کنید

رئیس منابع طبیعی شهرستان قم  گفت :ماموران یگان حفاظت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان 
قم با دیوار نویسی به مردم هشدار دادند از خرید اراضی بدون استعلام منابع طبیعی خودداری کنند.

فرشادمهراظهارداشت :ماموران یگان حفاظت منابع طبیعی، اقدامات متصرفان اعم از جانمایی کوچه و 
نصب تابلو در اراضی ملی و ۱۰ باب چاردیواری قلع و قمع کردند.

وی  با بیان اینکه بیش از ۱۳۰ هزار متر مربع از اراضی ملی در قم رفع تصرف شده است، تصریح کرد: 
این تصرف ها بیشتر پی کنی، دیوارکشی و فنکس کشی بوده که نیرو های حفاظت با گشت و مراقبت روزانه، 

تخلف ها را شناسایی و برخورد لازم  انجام شده است.
فرشادمهر افزود: امسال ۳۲ مورد رفع تصرف با مساحتی بیش از هفت هکتار و ۹ هزار و ۲۴۷ متر مربع 
به صورت مستقیم توسط نیرو های یگان حفاظت اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری استان قم  صورت 
گرفته است. گفتنی است؛ ماموران یگان حفاظت اداره منابع طبیعی و آبخیزداری استان با گشت زنی در 
مناطق روستای خاوه با دیوار نویسی و تذکر به سازندگان ویلا های غیرمجاز به مردم هشدار دادند از خرید 

اراضی بدون استعلام منابع طبیعی خودداری کنند.

مسئول شیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی شهرستان قم خبرداد

رشد ۲۵ درصدی تولید ماهیان گرمابی در قم
مسئول شیلات و امور آبزیان جهاد کشاورزی شهرستان قم گفت: امسال ۷۹۰ تن ماهیان گرمابی در 

استخرهای ذخیره و دومنظوره قم تولید شده است .
عطایی با اشاره به رشد صنعت شیلات قم در سال های اخیر اظهارداشت : امسال ۷۹۰ تن ماهیان 
گرمابی در استخر های ذخیره و دومنظوره قم تولید شده است که نسبت به پارسال  افزایش ۲۵ درصدی 
را ثبت کرده است. عطایی با اشاره به اینکه استان قم به عنوان یکی از قطب های تولید ماهی تیلاپیا و 
خاویار در سطح کشور مطرح است، افزود: پارسال در قم  ۲۱۰ تن ماهی تیلاپیا و ۳۲ تن گوشت انواع 
ماهیان خاویاری  تولید کردیم. وی گفت : در کنار این حجم تولید گوشت خاویار توانستیم ۱۶۰ کیلوگرم 
خاویار نیز تولید کنیم که بخش عمده آن به کشور های حوزه خلیج فارس و اروپا صادر شد. عطایی با اشاره 
به بارش های پارسال  و  جهش در پرورش آبزیان گفت: علاوه بر تولید ۶۸۰ تن ماهی سردآبی در سال 
۹۸، چهار میلیون و ۴۰۰ قطعه ماهی زینتی نیز در استان پرورش یافتند که ارز آوری مناسبی برای کشور 

داشته است.

مدیرکل استاندارد استان قم :

۳۰۰ دستگاه در زمین های بازی درقم  تائیدیه 
استاندارد دارد

مدیرکل استاندارد استان قم گفت: ۳۰۰ دستگاه بازی نصب شده در زمین های بازی استاندارد ساخت 
دارد. مجید آوری فرد  با اشاره به اینکه قم اولین شهر کشور است که تمامی تجهیزات بازی کودکان در پارک 
ها، زمین های بازی و مجتمع های تفریحی براساس استاندارد های لازم ساخته می شود، گفت: برای بهره 
برداری از زمین های بازی  باید سه استاندارد ساخت، نصب و بهره برداری صادر شود، تا کودکان با کمترین 
خطر در حین بازی مواجه شوند. آوری فرد با تاکید بر اینکه تجهیزات خریداری شده باید از تولیدکنندگانی 
باشد که تائیدیه های استاندارد را اخذ کرده است گفت: برای نصب این تجهیزات باید ضوابطی، چون 
فاصله دستگاه ها از هم رعایت شود تا از لحاظ محیطی نیز زمین بازی استاندارد اخذ کند. وی در ادامه با 
اشاره به اینکه ۳۰۰ دستگاه بازی نصب شده در زمین های بازی استاندارد ساخت دارند گفت: در تلاش 
هستیم تا از نظر نصب در محیط و همچنین حفظ استاندارد ها در زمان بهره برداری نیز تائیدیه های لازم را 

برای هر زمین بازی صادر کنیم.

به دلیل ابتلا به کرونا ؛

مدافع سلامت قمی آسمانی شد
 یکی از مسئولان روابط عمومی دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: یکی از کادرهای پشتیبان بیمارستان 
کامکار قم به دلیل ابتلا به کرونا آسمانی شد. مهدی حسینی افزود: اعظم نجفی فرد پس از چند روز 
بستری در بخش آی سی یو بیمارستان کامکار جان خود را از دست داد. وی اضافه کرد: وی سومین فرد 
مبتلا به کرونا از کادر بیمارستان های استان قم است که فوت کرد. به گفته وی، از ابتدای شیوع کرونا در 
اسفندماه پارسال تاکنون، ۲ تَن از کارکنان بیمارستان های قم، حاج احمد سلیم آبادی دوست، مسئول 
نقلیه بیمارستان کامکار قم و طاهره اسماعیلی از کادرهای پشتیبان بیمارستان شهید بهشتی، در راه 
سلامت و دفاع از جان هم وطنان در مقابل ویروس کرونا آسمانی شده اند. حسینی خاطرنشان کرد: دکتر 
حسین جوهری متخصص گوش، حلق و بینی نیز از پزشکان قم بود که به دلیل ابتلا به کرونا هنگام ویزیت 

بیماران در مطب جان خود را از دست داد. 

فرمانده اتنظامی قم با اشاره به اقدام های ناجا برای تسهیل در خدمت رسانی 
به شهروندان گفت: اهتمام پلیس قم در حوزه هوشمند سازی گامی مهم در 

ارائه خدمات بهتر به مردم این استان می باشد.
سردار سید محمود میرفیضی در جلسه با حجت الاسلام عسگر دیرباز رئیس 
دانشگاه قم اظهارداشت: پلیس با توجه به مسئولیتی که بر عهده دارد به عنوان 
"پلیس جامعه محور" حرکت خود را آغاز و در پی آن است تا در حوزه دانشی 

تحولی بوجود بیاورد.
وی افزود: در تمامی استان ها دفتر تحقیقات پلیس راه اندازی شده و امروز 

این نیرو در حوزه های علمی به عنوان یک صاحب نظر است.
میرفیضی تصریح کرد: در مجموعه ناجا موضوع های کشف جرم، راهنمایی 
و رانندگی و مهارت افزایی کارکنان به صورت علمی پیگیری تا پلیس در اجرای 

وظایف شکست هایی در حوزه ماموریتی نداشته باشد.
وی با اشاره به راه اندازی پژوهشکده دین و امنیت در قم اضافه کرد: با راه 
اندازی این پژوهشکده از ظرفیت و ارتباطات با مجموعه دانشگاه استفاده شده 

است.

 میرفیضی با بیان اینکه پلیس به عنوان مجاهد مسئول الزام های خاصی دارد 
گفت: طبق پروسه سه ساله از سوی ناجا و تا سال ۱۴۰۱ در حوزه هوشمند 
سازی در ارتباط با استفاده از فناوری در زمینه کشف علمی جرم که منجر به 
افزایش رضایتمندی مردم خواهد شد باید به نقطه مطلوب و تعریف شده برسیم 
از این رو در این رابطه در هفته نیروی انتطامی چندین طرح افتتاح و مورد بهره 

برداری قرار خواهد گرفت.
وی نیازسنجی از دانشجویان را در حوزه های مرتبط با ماموریت پلیس در 
راهبرد این نیرو مهم ارزیابی و بر لزوم افزودن بندهایی ذیل انعقاد تفاهم نامه فی 

مابین در این رابطه تاکید کرد.
وی همچنین یادآور شد: بهره گیری مردم از خدمات پلیس از طریق تلفن 

همراه را از موضوع های بسیار حائز اهمیت در حوزه هوشمند سازی است.
فرمانده انتظامی قم با اشاره به افزایش تعامل ها با دستگاه قضایی در مدت 
مسئولیت خود در استان، هوشمند سازی و بهره گیری از این مهم در راستای 
کاهش سطح تماس کارکنان با مردم در جهت صیانت از آن ها، سلامت کار و 
ارائه خدمات بهتر به مردم همچنین کاهش مدت زمان پاسخگویی و رسیدگی به 

مطالبات مردمی را مهم ارزیابی کرد.
 سرمایه گذار چینی از سرعت عمل پلیس قم شگفت زده شد

سردار میرفیضی همچنین در گفت وگویی  با اشاره به شگفتی سرمایه گذار 
چینی از سرعت عمل پلیس قم اظهار داشت: در پی سرقت تلفن همراه یک 
سرمایه گذار چینی توسط ۲ موبایل قاپ، موضوع در دستور کار ماموران پاسگاه 

انتظامی سلفچگان استان قرار گرفت.
وی افزود: با تلاش رئیس و ماموران این پاسگاه در کمتر از پنج ساعت سارقان 
شناسایی و حین فروش تلفن همراه مسروقه دستگیر و تلفن همراه نیز به 

صاحبش تحویل داده شد.
فرمانده انتظامی قم تصریح کرد: این سرمایه گذار چینی طی نامه ای از پلیس 
قدردانی و بیان داشته از عملکرد پلیس ایران شگفت زده شده و باعث اعتمادش 

به سرمایه گذاری بیشتر در ایران شده است.

فرمانده انتظامی استان قم:

هوشمند سازی پلیس قم گامی در ارایه خدمات بهتر است

مدیر روابط عمومی اداره کل پست استان قم گفت : هیچ مصوبه ای مبنی بر 
تفتیش بسته های پستی وجود ندارد و اساسا به دلیل حجم بالای بسته ها امکان 

تفتیش مرسوله های پستی وجود ندارد.
یوسف رضا جلال وند در گفت و گو با ایسنا در پاسخ به شایعات اخیر برخی 
کاربران فضای مجازی مبنی بر اینکه بسته های پستی استان قم قبل از ارسال 
به مقصد توسط پست تفتیش می شود، تصریح کرد: این ادعا کذب بوده و دلیل 

اینکه برخی از افراد گمان میکنند بسته های مرسوله قبل از ارسال تفتیش می 
شود این است که به دلیل حجم بالای بسته های پستی، این بسته ها در هنگام 
جا به جا دچار آسیب ظاهری می شوند و لازم است مجدد توسط پست استان 
بسته بندی صورت گیرد. وی در ادامه بیان کرد: هیچ مصوبه ای مبنی بر تفتیش 
بسته های پستی وجود ندارد و اساسا به دلیل حجم بالای مرسوله های پستی 

امکان تفتیش مرسوله های پستی وجود ندارد.

مدیر روابط عمومی اداره کل پست استان قم :

بسته های پستی قم تفتیش نمی شوند

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم گفت: 
بین سازمان  نامه ای که اخیراً  تفاهم  بر اساس 
است،  شده  منعقد  اقتصاد  وزارت  و  مدیریت 
تخصیص اعتبارات استانی متناسب با درآمدهای 

هر  استان خواهد بود.
عادل علیپور در حاشیه چهارمین جلسه ستاد 
درآمد و تجهیز منابع استان به خبرنگاران افزود: 
تامین  به  نامه،کمک  این تفاهم  انعقاد  از  هدف 
ای  دارایی سرمایه  تملک  و  ای  اعتبارات هزینه 
استانهاست که اجرای مطلوب این طرح، به توزیع 

عادلانه اعتبارات استانی می انجامد.
علیپور تصریح کرد: منابع و مصارف مازاد درآمد 
استانی و سهم استان از مازاد درآمد در این تفاهم 

نامه به خوبی دیده شده است. 
ادامه داد:  اقتصاد در استان قم  وزیر  نماینده 
وصول اعتبار بیشتر برای استان، منوط به تلاش 
همکاری  و  زا  درآمد  دستگاههای  کوشش  و 
بیشتر،  درآمد  وصول  و  است  عزیز  شهروندان 
مستقیما در سطح رفاه شهروندان و توسعه همه 

جانبه استان، موثر است.
وی با مثبت خواندن طرح تخصیص اعتبارات 
کرد:  تصریح   ، درآمد  وصول  اساس  بر  استانها 
این مهم، باعث میشود که هر پرداخت مالیاتی، 
گمرکی و واریز به خزانه، با احساسی مثبت تر  از 

گذشته از سوی شهروندان صورت گیرد. 
وی در پایان گفت: از اصحاب رسانه استان ، 

ائمه جمعه  اشخاص موثر و سخنوران مذهبی، 
با  انتظار همراه کردن شهروندان را  و جماعات، 
دستگاههای اقتصادی و درآمد زای استان داریم 
اقبال  با  و  وقت  اسرع  در  شوند  ترغیب  مردم  تا 
قانونی خود  پرداخت دیون  به  مضاعف، نسبت 
اقدام کنند و بدانند که همراهی آنها در توسعه  
شهر کریمه اهل بیت موثر واقع میشود و عدول 
سایر  حقوق  تضییع  قانونی،  دیون  پرداخت  از 

شهروندان است.
 مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم ارتقا 
فرهنگ پرداخت دیون قانونی بویژه دیون مالیاتی،  
رسالت  تحقق  به  منوط  را  ای  و جریمه  گمرکی 

فرهنگی و اجتماعی رسانه های استان دانست.

مدیر کل امور اقتصادی و دارایی استان قم : 

تخصیص اعتبار به استان قم، متناسب با درآمدهای استان خواهد بود

آغاز طرح برخورد با متخلفان کرونایی 
و اختصاص جریمه نقدی برای افرادی 
استفاده  ماسک  از  خانه  از  بیرون  که 

نمی کنند.


